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Islamitische, Joodse en zwarte 
Rotterdammers hebben een 
antidiscriminatieplan opgesteld, 
om zo racisme in de Maasstad 
aan te pakken. Ze pleiten voor een 
herkenbare en aanspreekbare 
overheid, het aanpakken van 
vooroordelen in de media, 
gelijkwaardigheid in het onderwijs 
en het accepteren van elkaars 
identiteit.

In het actieplan staan diverse aanbe-
velingen. Die variëren van meer 
diversiteit bij gemeentelijke organi-
satie en politie, het vaker delen van 

positieve beelden van minderheden in de 
media, een zwarte lijst voor bedrijven die 
discrimineren bij het toekennen van sta-
geplaatsen, een keurmerk voor bedrijven 
die het goed aanpakken en het herstel van 
zogenoemde safe spaces in de stad.
Het actieplan ‘Opbouw van gelijkwaar-
digheid’ maakt onderdeel uit van het 
project ‘Rotterdam voorbij discrimina-
tie’ van de gemeente Rotterdam, het 
antidiscriminatiebureau Radar en het 
landelijk kenniscentrum Art.1. Dit pro-
ject krijgt subsidie van de Europese 
Unie.
De aanpak van ‘Rotterdam voorbij dis-
criminatie’ is uniek voor Europa. De 
methodiek is uitgebreid beschreven en 
is sinds 16 mei beschikbaar voor andere 
gemeenten in Nederland en later ook 
voor Europese steden. De presentatie 
van de agenda en methodiek vond dins-
dag 16 mei plaats tijdens een conferen-
tie in het Word Trade Center in 
Rotterdam. •

Rotterdamse 
gemeenschappen 
komen met anti
discriminatieplan

Amnesty roept Israël op te stoppen 
met gezichtsherkenning
Mensenrechtenorganisatie Amnesty International roept Israël op niet langer gezichts
herkenning te gebruiken tegen de Palestijnen in Hebron en OostJeruzalem. De Israëlische 
software Red Wolf scant de gezichten van Palestijnen en voegt die zonder hun toestemming 
toe aan surveillancedatabases.

‘Red Wolf maakt deel uit van een steeds 
groter wordend bewakingsnetwerk 
dat de controle van de Israëlische 
regering over de Palestijnen veran-

kert en dat helpt om het Israëlische systeem van 
apartheid te handhaven’, aldus het rapport dat 
Amnesty dinsdag publiceerde over dit onderwerp. 
Amnesty International stelt dat de gezichtsher-
kenningssoftware onderdeel is van de Israëlische 
poging een vijandige en dwingende omgeving 
voor de Palestijnen te scheppen, zodat ze zelden 
nog een voet zetten in ‘strategische gebieden’. 
Amnesty roept Israël daarom op te stoppen met 
dit surveillancesysteem. De ontmanteling van dit 
systeem is een stapje in de richting van de ont-
manteling van apartheid, aldus Amnesty.

Apartheid
Begin 2022 besloot Amnesty International – in 
navolging van Human Rights Watch – Israël te 
kwalificeren als apartheidsstaat. Het rapport van 
Amnesty sprak onder meer over ‘massale inna-
mes van Palestijns land en eigendom, onwettige 
moorden en de ontkenning van nationaliteit en 
burgerschap van Palestijnen’.

Israël zou Palestijnse burgers, zowel in Israël zelf 
als in de bezette Palestijnse gebieden en in Gaza, 
onderwerpen aan een systeem ‘van onderdruk-
king en overheersing (…), overal waar het de con-
trole uitoefent over hun rechten’ en hen zelfs 
behandelen als een ‘inferieur raciale groep’.
Daarmee is het label ‘apartheid’, dat bekendstaat 
als stelsel van rassensegregatie en onderdrukking 
zoals dat ook in Zuid-Afrika werd gehanteerd, vol-
gens Amnesty gerechtvaardigd. Dit houdt ook in 
dat de internationale gemeenschap dit moet ver-
oordelen en hiertegen actie moet ondernemen, 
aldus de mensenrechtenorganisatie. •

Nationalistische alliantie van AKP en MHP 
behoudt meerderheid in het parlement
De uitslag van de Turkse parlements
verkiezingen is bekend. de coalitie van 
Erdogans AKpartij en de extreemrechtse 
MHP heeft de meerderheid in de Grote 
Nationale Vergadering behouden.

Volgens het Turkse staatspersbureau 
Anadolu heeft de AKP-MHP-alliantie 
49,32 procent van de stemmen gekre-
gen, terwijl het oppositieblok blijft ste-

ken op 35,17 procent. De linkse Arbeids- en 
Vrijheidsalliantie heeft 10,52 procent van de stem-
men behaald. Inmiddels is 99 procent van de 
stemmen geteld.
Het ziet er nu naar uit dat Erdogans coalitie 321 
afgevaardigden naar het 600 zetels tellende par-
lement in Ankara mag sturen, het oppositieblok  
213 afgevaardigden en het linkse blok 66.
Een van de gekozenen is Fatih Erbakan, de zoon 
van oud-premier Necmettin Erbakan, die in 1997 
werd afgezet na een militaire staatsgreep en de 
leermeester is van Erdogan. Fatih Erbakan 
neemt zitting namens de islamistische Nieuwe 
Welvaartspartij, die Erdogans Nationalistische 
Alliantie steunt.’ •

PALESTIJNEN BIJ EEN ISRAËLISCH CHECKPOINT (BEELD: WIKIMEDIA COMMONS)

RECEP TAYYIP ERDOGAN. BEELD: PIXABAY

(BEELD: WIKIMEDIA COMMONS)
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Waarom Erdogan  
altijd wint

E rdogan heeft de 
tweede ronde van de 
presidentsverkiezin-
gen van Turkije met 
ruim 52 procent 
gewonnen. Heel de 

wereld kijkt met verbazing toe. 
Hoe komt het dat hij nog altijd 
wint?

In Turkije gaat het immers 
allesbehalve voorspoedig. Ieder-
een, de oppositie voorop, dacht 
dat de Turken de president zou-
den wegstemmen. Vanwege de 
aardbevingsramp, die zoveel 
slachtoffers kon eisen vanwege 
zijn corrupte beleid; vanwege de 
onkunde van de regering in com-
binatie met een ongekende eco-
nomische crisis; en vanwege de 
uitgeholde democratie en recht-
staat, de duizenden opgepakte 
onschuldigen, journalisten, aca-
demici, politieke tegenstanders, 
de haattaal en de polarisatie. 
Maar niets lijkt het Turkse volk te 
deren. Erdogan is een machiavel-
list, een sluwe machtspoliticus. 
Hij kent de Turken door en door 
en grijpt telkens nieuwe kansen 
om hen te misleiden. En hij slaagt 
daar telkens weer in.

Conservatieve moslims zien 
Erdogan als de Turkse messias en 
dichten hem goddelijke eigen-
schappen toe. Zijn politieke strijd 
is voor hen een dawa en jihad 
tegen de ongelovigen en het Wes-
ten. Turkse media en moskeeën 
verkondigen al eenentwintig jaar 
deze boodschap, die via Diyanet-
moskeeën ook Nederland bereikt. 
Iedere dag wordt gebeden voor de 
overwinning van Erdogan en wor-
den er Koranverzen uitgedeeld 
waarmee thuis gebeden kan wor-
den. Hoge geestelijken dragen bij 

aan de verering van de president. 
Zij zien hem als kalief. Zo is er 
een Turks fatwa die stelt dat cor-
ruptie niet gelijk staat aan stelen. 
Met andere woorden: de groot-
schalige corruptie van de AK-par-
tij is niet slecht en evenmin 
strafbaar.

Vorige week sprak ik iemand 
bij een lezersbijeenkomst van de 
Kanttekening in Zwolle. Hij ver-
telde een schrijnend verhaal over 
de aardbeving van februari. De 
man verloor veertig familieleden, 
waaronder zijn achttienjarige 
zoon. Die zat vast onder het puin. 
Hij was minder dan een meter 
verwijderd van zijn vader, die 
hem met een rietje sinaasappel-
sap gaf en hem zo in leven hield. 
Na drie dagen vroor de jongen 
dood. Een hartverscheurende 
gebeurtenis. De gehoopte hulp 
kwam niet. Je denkt: deze man, 
die zoveel verloren heeft, kan 
nooit meer op Erdogan stemmen. 
Maar hij reed rond met een grote 
campagneposter van de AK-partij 
op zijn auto. Volgens hem kwam 
de aardbeving van Allah. Hier in 
Nederland zouden wij Rutte IV 
wegstemmen, maar in Turkije 
geldt een andere logica.

Een ander verhaal dat Erdo-
gan al eenentwintig jaar vertelt is 
dat de CHP van Mustafa Kemal 
Atatürk (1881-1938) gelovigen in 
Turkije decennialang onder-
drukte en vervolgde. De kemalis-
ten wilden een seculiere 
samenleving die zo min mogelijk 
met de islam te maken had. De 
islam moest zo veel mogelijk bin-
nenhuis beleden worden, en in 
het openbaar gezuiverd worden 
van Arabische elementen, met 
een ‘geturkificeerde’ islam als 

resultaat. Zo veranderde de rege-
ring de Arabische gebedsoproep 
in een Turkse. Imams die de 
gebedsoproep toch in het Ara-
bisch deden, werden hardhandig 
opgepakt. Orthodoxe moslims 
hebben hier nog steeds traumati-
sche herinneringen aan. Erdogan 
speelt hier handig op in, door te 
stellen dat dit weer gaat gebeuren 
als de oppositie wint. Kilicdaro-
glu spreekt verzoenende taal en 
maakte excuses voor seculiere 
excessen. Toch is hij er niet in 
geslaagd conservatieve gelovigen 
te overtuigen.

Erdogan gebruikt ook angst 
voor terrorisme, in combinatie 
met nationalisme. Zijn motto ‘één 
land, één religie en één vlag’ gaat 
erin als zoete koek. Turken hou-
den bovenmatig van hun land en 
hun religie. Ze verlangen terug 
naar de gloriedagen van het Otto-
maanse wereldrijk. Erdogan 
maakt de Turkse bevolking bang 
voor de verboden Koerdische 
Arbeiderspartij PKK, die zou 
samenwerken met de oppositie. 
Een gefabriceerde campagnevi-
deo brengt Kilicdaroglu in ver-
band met de PKK. Turken geloven 
hem klakkeloos.

De afgelopen twee decennia 

heeft Erdogan een van hem 
afhankelijke economische elite 
gecreëerd. Dat deed hij met aan-
bestedingen van de staat en de 
duizenden gemeenten die hij in 
handen heeft. Iedere aanbeste-
ding, zelfs die van een kleine kan-
tine op een middelbare school in 
een provinciestadje, loopt via de 
overheid, dus via Erdogans AK-
partij. Hij heeft honderdduizen-
den eigen mensen als ambtenaar 
aangesteld. En via aanbestedin-
gen en banen zijn miljoenen 
mensen bovendien van zijn partij 
afhankelijk geworden. Natuurlijk 
willen zij hun privileges niet 
kwijtraken.

Turken hebben een relatief 
laag opleidingsniveau. Volgens 
het TUIK (het Turkse Statistiekin-
stituut) is slechts 17,6 procent van 
de Turken hoogopgeleid. De 
meeste Turken krijgen hun 
nieuws via staats- en regeringsge-
zinde televisiezenders, die propa-
gandakanalen zijn. Turken 
missen daardoor intellectuele 
bagage, waardoor zij niet onaf-
hankelijk kunnen oordelen. Dag 
in dag uit zijn ze blootgesteld aan 
islamistische en nationalistische 
indoctrinatie.

In de Verenigde Staten koos 82 
procent van Turken voor de oppo-
sitie, maar in Nederland stemde 
ruim 70 procent van de Turkse 
Nederlanders op Erdogan. In 
Amerika wonen vooral hoogopge-
leide Turken. Erdogan weet dat 
hij laagopgeleide kiezers makke-
lijker kan misleiden. Want velen 
geloven helaas letterlijk alles wat 
de president zegt.

Zo kon Erdogan verkiezing na 
verkiezing winnen. Zelfs dit jaar 
weer. •

Erdogan weet dat 
hij laagopgeleide 

kiezers 
makkelijker kan 

misleiden 
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D e Turkse verkiezin-
gen zijn voorbij. 
Het is game over 
voor de oppositie, 
de zittende presi-
dent Recep Tayyip 

Erdogan heeft, ondanks de vernieti-
gende aardbeving die aan meer dan 
50.000 Turken het leven heeft 
gekost, opnieuw gewonnen. Hij 
blijft de komende vijf jaar president. 
Hij ontpopt zich steeds meer als 
autoritaire heerser. Hij schendt 
mensenrechten en heeft bovendien 
het land economisch verarmd. 

‘Dit waren geen eerlijke verkie-
zingen’, zegt de journalist Suzan 
Yücel, die onlangs voor BNNVARA 
de documentaire Mijn Turkse stem 
maakte. ‘Er is ongelooflijk veel des-
informatie. Erdogan liet bijvoor-
beeld tijdens een rally een video van 
Kilicdaroglu zien, waar de Koerdi-
sche PKK doorheen gemonteerd 
was.’ Zo wilde de president zijn con-
current associëren met de terreur 
van deze beweging, die onder 
andere in Europa op de terreurlijst 
staat. 

‘Ik denk dat Erdogan heel goed 
weet wat Turken diep in de kern 
raakt’, vervolgt Yücel. ‘Turken zijn 
namelijk vanouds erg bang voor 
opdeling van hun land. Hij heeft 
daar tijdens deze verkiezingen goed 
op ingespeeld, door de oppositie in 
verband te brengen met terrorisme. 
Het land zou volgens Erdogan com-
pleet uiteenvallen, wanneer zij aan 
de macht zouden komen.’ 

Volgens Yücel onderschat het 

Westen hoe nationalistisch en isla-
mitisch Turken zijn. ‘Kijk, ik kom uit 
een gelovig milieu, uit Kahraman-
maras, waar Erdogan ook heel veel 
stemmen heeft gewonnen. Maar het 
was op zich geen verrassing dat hij 
daar veel stemmen zou krijgen, 
ondanks de aardbeving. Die regio is 
ontzettend nationalistisch. Voor 
Turken is het belangrijk dat er een 
leider aan de macht is die vijf keer 
per dag bidt, gelooft in God, soenni-
tisch-moslim is. Al moeten ze er 
honger voor lijden. Ze geloven dat 
iemand die in hun God gelooft niet 
kwaadwillend kan zijn. En van 
iemand die dat niet gelooft, kunnen 
ze minder op aan.

We moeten ook niet vergeten 
dat Erdogan de mensen uit de bin-
nenlanden van Anatolië een stem 
heeft gegeven, die voorheen door 
de politieke elite werden gene-
geerd. Er is een onvoorwaardelijke 
loyaliteit naar Erdogan toe. Ook 
speelt de angst voor een seculiere 
bijltjesdag, als Erdogan zou verlie-
zen. Vooral mensen die een hoofd-
doek dragen en die de 
onderdrukking van die hoofddoek 
in de jaren negentig hebben meege-
maakt, zijn er gevoeliger voor.’ 

Syriërs als stemvee
Journalist Ergün Babahan is het 
met Yücel eens dat het geenszins 
‘eerlijke verkiezingen’ waren, maar 
gaat nog een stapje verder. Volgens 
hem zijn er ook veel stemmen 
gestolen. ‘Er is er een onverklaar-
bare toename, buiten de natuur-
lijke bevolkingsgroei om, van 6,5 
miljoen kiezers. Naar verluidt 
mochten Syrische migranten in 
veel Anatolische steden stemmen, 

vooral in de aardbevingsgebieden.’ 
In oppositiekringen stelt men 
vaker, overigens zonder overtui-
gend bewijs, dat Erdogan Syriërs 
het land heeft binnengehaald als 
stemvee.

Volgens Babahan heeft ook de 
oppositie een verantwoordelijkheid 
als het gaat om een eerlijke stem-
busgang. ‘Ze hebben zich ondanks 
eerdere episodes van stemfraude 
de afgelopen vijf jaar niet adequaat 
op de verkiezingen voorbereid.’ 
Babahan wijst hiernaast op de zoge-
noemde liefdadigheidseconomie 
die Erdogan in twintig jaar heeft 
opgebouwd. ‘Hierdoor heeft hij 
grote massa’s mensen, sektarisch 
afhankelijk van de AKP gemaakt. 
Ministeries zijn als het ware in han-
den gekomen van de voormannen 
van deze sekten, en het personeel 
wordt opgevuld door mensen die 
met deze AKP-sekten zijn verbon-
den. Deze mensen gebruiken hun 
macht en invloed, puur voor de 
voortzetting van het AKP-bewind.’ 

Ook het Alkmaarse PvdD-raads-
lid Kivilcim Pinar wijst op de afhan-
kelijkheid van grote groepen 
Turken van de AKP. ‘Erdogan heeft 
zijn eigen middenklasse gecreëerd 
en die vervolgens laten groeien. Er 

is een enorme massa ‘witte islamis-
ten’ die zich onder Erdogan heeft 
verrijkt en die met het vertrek van 
Erdogan economische privileges 
verliezen. Deze groep bestaat in 
naam uit conservatieve islamisten, 
maar in wezen zijn het seculiere, 

stedelijke groepen die uit zijn op 
machtsbehoud. Islamitische waar-
den spelen bijna geen rol meer. 
Hun economische lot hangt af van 
de toekomst van Erdogan. Daarom 
blijven ze op hem stemmen.’ 

TAYFUN BALCIK

‘Turken hebben een nationalistische 
inborst en kunnen het niet hebben als er 
kritisch over hun leider wordt gesproken’

En wéér wint Erdogan. Dit keer versloeg de Turkse president een 
verenigd oppositieblok. Wat maakt deze autoritaire heerser zo 
aantrekkelijk voor Turken? De Kanttekening bespreekt die vraag 
met Turkijekenners Suzan Yücel, Ergün Babahan, Kivilcim Pinar en 
Mahmut Erciyas.

‘Erdogan is de vaderfiguur die Turken in Europa missen in  
het land waar ze wonen’
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(BEELD: PEXELS)

Antiwesters
De historicus Mahmut Erciyas bena-
drukt dat twintig jaar intensieve 
staatspropaganda een stempel heeft 
gedrukt op de psychologie van de 
Turkse bevolking. ‘Het conserva-
tisme en ultranationalisme was in 
Turkije al diepgeworteld. Daar 
kwam nog twintig jaar Erdogan 
bovenop. In die periode heeft hij de 
rechterlijke macht uitgehold, zijn 
eigen mensen benoemd op cruciale 
posities in de academische wereld 
en bureaucratie, de massamedia 
onder zijn controle gebracht en kri-
tische media monddood gemaakt. 
In die twintig jaar zijn bijna negen-
honderd journalisten opgepakt.’ 

Babahan spreekt expliciet van 
een ‘fundamenteel antiwesterse 
houding’, die er al is sinds het ont-
staan van de Turkse republiek. ‘Dit 
sentiment, dat al sterk was onder 
secularisten, veranderde in een 
inherente haat tegen het Westen en 

alle waarden die het vertegenwoor-
digt. Erdogan heeft dit sentiment 
zeer goed gebruikt bij de verkiezin-
gen. Turkse jongeren worden opge-
voed in een antidemocratische 
omgeving, zowel thuis als in het 
onderwijs.’ 

Dit antiwesterse gevoel lijkt rela-
tief veel sterker te leven bij Turken 
die in Europa te wonen. Zij stemden 
vaak immers veel massaler op Erdo-
gan dan Turken in Turkije zelf. Hoe 
is dit te verklaren? 

‘Dat is iets waar ik mij het hoofd 
over breek’, zegt Yücel. ‘Veel Turken 
in West-Europa komen van oor-
sprong uit Centraal-Anatolië. Hun 
stemgedrag daar en hier komt een 
op een overeen: beide groepen zijn 
even conservatief. Maar toch is het 
opvallend, omdat de Turken in Tur-
kije alleen maar zijn overgeleverd 
aan staatspropaganda via overheids-
kanalen. Zij zien dus een heel 
beperkt deel van de werkelijkheid. 

Maar mensen in Europa, zou je den-
ken, zien veel kritischere verhalen 
over Erdogan. Maar op de een of 
andere manier komt dat toch niet 
binnen. Dat heeft er toch mee te 
maken dat Turken een nationalisti-
sche inborst hebben. Ze kunnen het 
niet hebben dat er op een kritische 
manier over hun Turkse leider 
wordt gesproken.’ 

Discriminatie
Yücel noemt ook de discriminatie 
en uitsluiting die Turken in Europa 
ervaren. ‘Hierdoor zijn ze wantrou-
wender geworden tegenover demo-
cratische waarden. Ze koppelen die 
juist aan uitsluiting en discrimina-
tie. Zo van: leuk al die waarden, 
maar die zijn er kennelijk niet voor 
ons. Bovendien speelt Erdogan in op 
dat sentiment van uitgesloten wor-
den. Hij voelt voor veel mensen in 
Europa als een vaderfiguur die ze 
missen in het Westen. Ze voelen 
zich niet vertegenwoordigd door de 
leiders van de landen waarin ze 
wonen, maar dus wel door Erdogan, 
die zijn vuist op tafel durft te slaan 
en het Westen durft aan te spreken 
op zijn hypocrisie. Hier zijn Turken 
gevoelig voor. Maar hierdoor zijn ze 
dus ook blind voor wat Erdogan in 
eigen land doet. Ze zien alleen maar 
zijn prestigeprojecten en deinen 
mee in de grootheidswaan: ‘Wij Tur-
ken, wij zijn belangrijk, wij hebben 
ook wat te zeggen in de wereld. Wij 
zijn niet de groep die onderaan de 
samenleving staat. Jullie kunnen 
ons niks maken!’ In Europa gaan 
Turken gebukt onder discriminatie 
en uitsluiting, maar wat betreft Tur-
kije speelt dat helemaal niet. Daar is 
precies het tegenovergestelde het 
geval. Daar horen ze bij de meerder-
heid. En dat voelt voor veel Turken 
fijn. Een Turkse leider waar ze nati-
onalistisch trots op kunnen zijn.’ 

Babahan deelt die analyse. 
‘Turkse immigranten in Europa 
behoorden tot de meest onge-
schoolde plattelandsbewoners van 
Turkije. De Turkse staat die deze 

mensen naar Europa stuurde, zag 
hen enkel als inkomstenbron voor 
het vaderland. Zij waren verder niet 
geïnteresseerd in zaken als emanci-
patie en integratie in het land van 
aankomst. In feite wilde de Turkse 
staat, met inbegrip van de regerin-
gen die wij seculier noemen, liever 
dat deze mensen Turks en moslim 
bleven. Qua wereldbeeld en levens-
stijl verschilt een Turk die in Parijs 
of Berlijn woont niet veel van 
iemand die in provincieplaatsen 
Yozgat of Konya woont.’ 

Volgens Babahan zijn Turken 
die in het Westen wonen juist onver-
draagzamer en haatdragender 
geworden, omdat ze uitgesloten 
worden. ‘Hun steun aan de sociaal-
democraten bij de Europese verkie-
zingen is slechts een kwestie van 
eigenbelang. Het racisme in de wes-
terse landen wakkert bij Turken het 
nationalisme, waar ze van huis uit al 
toe geneigd zijn, alleen maar meer 
aan. Zolang de Turkse bevolking in 
Europa toeneemt en westerse rege-
ringen het integratievraagstuk niet 
aanpakken, zal deze tendens sterker 
worden. Dan ontstaat in Europa een 
ernstig Turks probleem.’  

Pinar is niet verrast over de 
grote Erdogan-aanhang in Europa. 
‘Afgezien van de alevieten en de 
seculiere Koerden zijn Turken in 
Europa conservatief. Erdogan is een 
politieke leider die in hun culturele 
profiel past. Deze groep voelt zich 
verwikkeld in een culturele oorlog 
met het Westen. Als deze groep 
meer rigide, fanatieker en terugge-
trokkener wordt, denk ik dat er een 
Turks probleem in Europa kan ont-
staan, zoals Babahan zegt’. 

‘Ook bij deze verkiezingen 
waren de buitenlandse stemmen in 
het voordeel van Erdogan’, merkt 
Erciyas op. ‘Bij de Turkse oppositie 
is daar veel irritatie en onbegrip 
over. Ik begrijp dat wel. Het is 
vreemd dat mensen die alleen voor 
vakanties in Turkije komen mede 
het lot van de Turkse samenleving 
kunnen bepalen.’ •

‘Erdogan is de vaderfiguur die Turken in Europa missen in  
het land waar ze wonen’
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Meerderheid Turkse Nederlanders stemt op Erdogan

BRON: HET OPINIEHUIS

Voorafgaand aan de verkiezingsdag van  
14 mei onderzocht het Opiniehuis 
in opdracht van de Kanttekening de 
stemvoorkeur van de TurksNederlandse 
kiezer. Daaruit bleek dat zes op de tien 
stemmers een voorkeur heeft voor president 
Recep Tayyip Erdogan. Zijn concurrent  
Kemal Kilicdaroglu bleef steken op de helft.

MARISKA JANSEN

Kilicdaroglu en 
zijn Nationale 
Alliantie hebben 
wel een jongere 
achterban dan 
Erdogan. Het 

Opiniehuis peilde de opkomst, 
stemkeuze en stemmotieven van 
Nederlanders met een Turkse 
achtergrond.

Van de 941 respondenten geeft 
46 procent aan te hebben 
gestemd of te willen stemmen. 
Dat zijn dus 433 mensen. Een 
kleine meerderheid van 54 pro-
cent geeft aan niet te stemmen.

De meest genoemde reden 
om niet te stemmen is een 
gebrek aan binding met Turkije 
of de Turkse politiek (29 pro-
cent). Daarnaast heeft 17 pro-
cent geen vertrouwen in de 
Turkse politiek. Ook denkt 13 
procent van de niet-stemmers 
dat stemmen geen nut of effect 
heeft. Een even groot percen-

tage noemt de verkiezingen in 
Turkije niet belangrijk genoeg. 
‘Deze groep heeft geen interesse 
in de Turkse politiek’, zegt Aziz 
el Kaddouri, directeur van het 
Opiniehuis. ‘Ze denken: Wij 
leven hier en niet in Turkije en 
hoeven daar ook niks mee. Laat 
de Turkse politiek aan mensen 
in Turkije over.’

Meerderheid stemt op 
Erdogan
Van de mensen die wel hebben 
gestemd, zegt 59 procent voor 
Erdogan en de AK-partij te kie-
zen. Oppositieleider Kemal 
Kilicdaroglu van de Nationale 
Alliantie, het grootste oppositie-
blok tegen Erdogans AKP, kreeg 
30 procent van de stemmen. De 

onafhankelijke kandidaat Sinan 
Ogan kreeg 3 procent van de 
stemmen. Tot slot heeft 7 pro-
cent op het moment van onder-
vragen nog geen keuze gemaakt.

Onderverdeling naar 
leeftijd
Het Opiniehuis deed ook onder-
zoek naar de leeftijd van de 
Turks-Nederlandse stemmers. 
Kilicdaroglu heeft de jongste 
aanhang. Van de 130 mensen die 
bij deze peiling aangaven op 
hem te stemmen, is 43 procent 
jonger dan 36. Bij de aanhang 
van Erdogan hoort slechts 35 
procent bij deze jongste kiezers-
groep.

El Kaddouri noemt het opval-
lend dat er tijdens deze verkie-
zingen meer jongeren zijn gaan 
stemmen dan vier jaar geleden. 
‘De toenemende ideologische 
tegenstellingen tussen de ver-
schillende groepen kunnen dit 
verklaren. De Turkse gemeen-
schap polariseert.’

De aanhang van Erdogan is 
meer op leeftijd: bijna een op de 
drie mensen die aangeven op de 
zittende president te stemmen, 
is ouder dan 50 jaar. Bij de aan-
hang van Kilicdaroglu behoort 
slechts een kwart tot deze oudste 
leeftijdsgroepen.

Mensen van 66 jaar of ouder 
maken slechts een klein deel uit 
van het Turks-Nederlandse elec-
toraat. El Kaddouri: ‘De reactie 
van deze oudere groep was vaak 
dat ze onvoldoende kennis had-
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den. Of ze hadden logistieke pro-
blemen, ze moesten reizen naar 
een verre stad of voelde zich niet 
fit om te kunnen stemmen. Het 
is überhaupt een groep die bijna 
niet stemt. In Nederland stemt 
deze groep ook niet, en daar lig-
gen de stemlokalen vaak om de 
hoek.’

Overigens, let wel: uit boven-
staande grafiek kan niet gecon-
cludeerd worden dat Kilicdaroglu 
onder kiezers van 18 tot en met 
35 jaar meer stemmen heeft dan 
Erdogan. Immers, de percenta-
ges zijn een percentage van het 
aantal stemmen dat elke kandi-
daat in deze peiling kreeg. Erdo-
gan kreeg in de peiling 255 
stemmen, Kilicdaroglu slechts 
130. Onder kiezers van 18 tot en 
met 35 jaar kreeg Erdogan dus 89 
stemmen (35 procent van 255) en 
Kilicdaroglu 56 stemmen (43 
procent van 130). Kortom: ook 
onder de jongste kiezers is Erdo-
gan duidelijk de winnaar.

Redenen om op Erdogan 
te stemmen
Van de stemmers op Erdogan (en 
de AKP) heeft 18 procent deze 
keuze gemaakt vanwege zijn lei-
derschap en 15 procent vanwege 
tevredenheid over zijn huidige 
beleid. El Kaddouri: ‘Ze zijn 
tevreden over wat hij heeft laten 
zien als wereldleider, hij staat 
voor de waarde van Turkije en de 
belangen van Turkije. Hij heeft 
een aantal symbolen gereali-
seerd waaronder de auto-indus-
trie en infrastructuur.’

De islam is voor 11 procent 
de belangrijkste reden om op 
Erdogan te stemmen. Ook opval-
lend: 8 procent noemt zijn anti-
Koerdenpolitiek als belangrijkste 
motivatie. ‘Het feit dat de pro-
Koerdische HDP adviseert te 
stemmen op Kilicdaroglu’s Nati-
onale Alliantie, is bij veel Turken 
in het verkeerde keelgat gescho-
ten’, denkt El Kaddouri.

Voor 6 procent is ‘vertrou-
wen’ op zijn presidentschap de 
belangrijkste reden om op Erdo-

gan te stemmen en 5 procent 
geeft aan dat voor hen het ver-
trouwen de doorslag gaf dat de 
toekomst van Turkije bij de zit-
tende president in de beste han-
den is.

Redenen om op 
Kilicdaroglu te stemmen
‘Verandering’ is voor 21 procent 
de doorslaggevende reden om op 
Kilicadaroglu te stemmen. Voor 
19 procent is zijn pro-Koerdische 
houding bepalend en 16 procent 
noemt de economie als belang-
rijkste motivatie. Ook het leider-
schap van Kilicadaroglu is van 
invloed, terwijl een op de tien 
kiezers vooral voor hem kiest om 
een anti-Erdogan stem uit te 
brengen.

Het Opiniehuis heeft de res-
pondenten ook gevraagd wat ze 
vier jaar geleden stemden, ver-
telt El Kaddouri. ‘Het bleek dat 
de mensen die nu op Erdogan 
stemden, dat vrijwel allemaal 
vier jaar geleden ook deden. Er 
zijn ook vrijwel geen mensen die 
de vorige keer op Erdogan stem-
den en nu voor de oppositie kie-
zen. De mensen die op 
Kilicdaroglu en de Nationale 
Alliantie stemden, waren door-
gaans nieuwe stemmers die de 
vorige keer niet hebben gestemd. 
Ze hopen hiermee verschil te 
kunnen maken.’

‘Ik had gedacht dat de belang-
rijke thema’s de economie, de 
wederopbouw en de vluchtelin-
gen zouden zijn’, vervolgt El Kad-
douri. ‘Maar werkelijk niemand 
van de respondenten heeft de 
aardbeving, gesjoemel met 
bouwvoorschriften en de vele 
Syrische vluchtelingen in Turkije 
genoemd als reden waarom ze 
zijn gaan stemmen. Ik kan dat 
niet verklaren, maar deze the-
ma’s leven blijkbaar niet onder 
Turkse Nederlanders.’

De motieven om te stemmen 
liggen vooral op emotioneel 
vlak, vindt El Kaddouri. Er werd 
gesproken van ‘een tegenstem’, 
de economie, of ‘ik stem voor 
Turkije’ of men vindt dat de kan-

didaat ‘staat voor Turkije’.
Het onderzoek van het Opi-

niehuis werd uitgevoerd onder 
stemgerechtigde Turkse Neder-
landers, woonachtig in de pro-
vincies Zuid-Holland, 
Noord-Holland, Utrecht, Noord-
Brabant, Overijssel en Gelder-
land. Dit zijn provincies waar 
relatief veel mensen wonen met 
een Turkse achtergrond.

Het onderzoek werd online 
gehouden en aangevuld met 
face-to-face gesprekken op 
straat in Amsterdam, Rotter-
dam, Den Haag en Utrecht. De 
peiling werd uitgevoerd in de 
periode van 1 tot en met 7 mei, 
de laatste dag waarop gestemd 
mocht worden. •

Meerderheid Turkse Nederlanders stemt op Erdogan

(BRON ALLE GRAFIEKEN: HET OPINIEHUIS)
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Muzo bracht met humor het leven van gastarbeiders in beeld
Muzaffer Söylemez, ‘Muzo’, die in 2019 overleed, stond in Den Haag bekend als 
grappenmaker. Ondanks alles bleef hij positief. In de jaren negentig schreef hij een 
verhalenbundel. Die verschijnt donderdag in Nederlandse vertaling als De schatten van 
Reso. Zijn dochter Elif vertelt over de nalatenschap van Muzo.

MUZO (BEELD: ELIF SÖYLEMEZ)
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‘Me n s e n 
zijn ver-
geten te 
lachen’, 
z e i 
Mu z a f -

fer Söylemez altijd vanachter zijn 
laskap. Het verhaal van de Hage-
nees was niet anders dan dat van 
de vele andere gastarbeiders, die 
hard werkten om hun gezin te 
onderhouden, plus de familiele-
den die ze in het land van her-
komst hadden achtergelaten. 
Söylemez had echter ook een lite-
raire kant. Voor zijn verhalenbun-
del won hij zelfs een prijs, van de 
Turkse krant Milliyet.

Maar net voor zijn literaire 
doorbraak in Nederland overleed 
Söylemez begin 2019, heel onver-
wachts. De Kanttekening spreekt 
zijn dochter Elif Söylemez, die met 
De schatten van Reso nu een Neder-
landse vertaling op de markt 
brengt. Ze heeft zelf ook één van 
de verhalen vertaald.

‘Papa grapte altijd dat de prijs 
misschien 50 gulden waard was, 
maar dat hij 1000 gulden kosten 
had gemaakt om de prijs op te 
halen in Duitsland’, schrijft ze in 
de inleiding van het boek. ‘Want 
een fabrieksarbeider en zijn gezin 
hadden wel een nieuwe outfit 
nodig. Zo heeft de Nederlandse 
economie toch weer baat bij een 
Turkse prijs’, zei haar vader.

De eerste generatie gastarbei
ders waren echte verhalenvertel
lers. Jouw vader heeft die 
verhalen ook nog eens allemaal 
opgetekend. Waren ze nieuw 
voor jou, of kun je je ze nog 
herinneren?
‘Toen ik deze verhalen las, her-
kende ik er flarden van. De grapjes 
die hij in de familie maakte. Zo 
deed hij met vrienden mee aan 
een Turkse bioscoopauditie in 
Duitsland, met als doel om film-
ster te worden. Duizend Duitse 

mark hadden ze geïnvesteerd, 
maar ze hebben nooit meer iets 
van het bedrijf gehoord en zijn dus 
opgelicht. Pas toen ik wat ouder 
was ging ik het toetsen bij mijn 
moeder. Klopt dit wel? Het zijn 
gebeurtenissen die over het alge-
meen wel allemaal echt zijn 
gebeurd. Of met een beetje fanta-
sie hadden kunnen gebeuren, 
zoals een verhaal over prins Claus 
die hij aan het lachen wilde bren-
gen. Maar hij heeft ook veel din-
gen geromantiseerd.’

Heeft dit boek hiaten in je 
geheugen opgevuld?
‘Jazeker, ik heb het boek inmid-
dels al meer dan tien keer gelezen, 
omdat ik de eindredactie heb 
gedaan. En iedere keer kom ik wel 
weer iets nieuws tegen. Ik vond 
het bijvoorbeeld bijzonder dat 

mijn opa van moederskant, ‘mijn 
zoon’ zei tegen mijn vader. ‘Mam’, 
vroeg ik, ‘zag opa papa als zoon en 
niet als schoonzoon?’ ‘Ja’, ant-
woordde mijn moeder, ze hadden 
een hechte band.’ Dat vind ik erg 
mooi. De gemeenschap van het 
eerste uur steunde elkaar hier 
echt.’

En dat mis je nu?
‘Ik denk dat we een voorbeeld 
kunnen nemen aan de warmte, 
steun en liefde van toen. De 
samenleving is steeds individua-
listischer aan het worden.’

Je vader was ook een feminist, 
toch?
‘Hij geloofde in gelijkwaardigheid. 

Bij zijn verhaal over vrouwenrech-
ten denk ik: ‘Ja!’ Pap is de grootste 
factor in mijn leven geweest. Hij 
heeft mij gestimuleerd als per-
soon en vrouw onafhankelijk te 
zijn, mezelf te ontplooien en tege-
lijk sociaal en kritisch te zijn in het 
pad dat ik volg.’

Het boek is een schat aan 
informatie over de belevenissen 
van de eerste generatie gastar
beiders. Weinigen hebben zoiets 
nagelaten.
‘Nee, hij was wel de eerste in de 
hele Haagse gemeenschap toen. 
Mensen gingen naar de fabriek 
om te werken en ontwikkelden 
zich niet verder. Ze wisten ook niet 
waar te beginnen, ze hadden al 
een gezin. Kijk, wij zijn nu de 
derde generatie en proberen op 
het gebied van kunst en cultuur 

wel onze stem te laten horen. 
Maar de eerste generatie was hier 
nieuw. Er was veel onbekend voor 
hen. Dus toen hij verhalen ging 
schrijven, was dat echt episch en 
groot. Want het boek ging over die 
eerste generatie en dat had nie-
mand nog gedaan. Het was zo bij-
zonder dat sommigen zelfs zeiden: 
‘Je hebt ook over mij geschreven, 
ik wil geld zien.’

Was die generatie echt zo 
ongeletterd?
‘Er werd wel gelezen. Aan de Hoef-
kade kan ik mij nog een Turkse 
boekenzaak herinneren, die nu 
niet meer bestaat. Het was wel een 
bepaald slag mensen die las, meer 
linkse types, vluchtelingen uit Tur-

kije. Hoewel mijn vader ook uit 
een dorp kwam, had hij ook iets 
activistisch. Kennelijk stroomt dat 
in de Koerdische aderen van men-
sen uit Dersim. Bij familiebijeen-
komsten probeerde hij ook 
iedereen aan het lezen te krijgen. 
Hij had echt een hekel aan roken, 
gokken en alcohol drinken in die 
Turkse café’s. ‘Verspil er je energie 
niet aan, ga je zelf ontwikkelen: ga 
naar de film, het theater, pak een 
boek, maak muziek.’ Dat zei hij 
steeds.’

Het valt op dat hij vrij lichtzinnig 
omging met bijvoorbeeld 
intimidatie op de werkvloer van 
zijn collega bij de lasfabriek. Hij 
maakte er grapjes over.
‘Ik heb zelf grote moeite met dat 
verhaal, want ik weet dat er ook 
een staartje aan zit. Mijn vader 
was van de oude stempel. Hij ver-
telde er thuis niet over. In het 
bedrijf waar hij heeft gewerkt, 
ging het er best heftig aan toe. Pas 
jaren later hoorde ik dat er ern-
stige pesterijen, strijd en discrimi-
natie waren. Het was er onveilig. 
Hoe heeft hij zich daar staande 
kunnen houden? Pas nadat het 
voorbij was, vertelde hij ons dat 
mensen ook met een mes waren 
bedreigd. Toch bleef hij sterk. Ik 
vroeg hem: ‘Waarom heb je geen 
andere baan genomen?’ ‘Waar 
moet ik heen?’, antwoordde hij, ‘Ik 
heb een gezin.’ Hij heeft over die 
periode ook een roman geschre-
ven, maar die durf ik niet te lezen.’

Een van zijn verhalen gaat over 
de ontvoering van een vrouw.
‘Het gaat over een Turks-Koerdi-
sche jongen en een meisje van 
zeventien. Hij beschrijft het alsof 
het allemaal een groot misver-
stand was. De families denken dat 
het meisje is geschaakt en dat haar 
eer moet worden gered.’ 
Lachend:‘Er werd door iedereen 
gedaan alsof het een big deal is. 
Maar dat hoefde het niet te zijn. 
Het waren gewoon een jongen en 
een meisje die met elkaar op pad 
waren, en omdat de maatschappij 
wil vasthouden aan patriarchale 

Muzo bracht met humor het leven van gastarbeiders in beeld

    ‘Mijn vader wilde dolgraag  
prins Claus ontmoeten’

TAYFUN BALCIK
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verhoudingen, werd het groter 
gemaakt. Mijn vader probeert dat 
in zijn verhaaltje met humor te 
belichten. Maar dat verhaal komt 
dus niet echt overeen met de wer-
kelijkheid, omdat die patriarchale 
verhoudingen er nog steeds zijn. 
Toen was het wel veel zwaarder 
allemaal, koppels zijn nu wat 
vrijer in Turkse en Koerdische 
kringen.’

Je vader heeft ook prins Claus 
ontmoet. Hoe ging dat?
‘Die wilde hij heel graag ontmoe-
ten. Hij heeft over hem geschre-
ven. Hij wilde hem aan het lachen 
krijgen en naar zijn dorp in Tur-
kije brengen. De boodschap is dat 
je alle rijkdom en macht op aarde 
kan hebben, maar wat is het alle-
maal waard als je niet lacht? Dat is 
wat mijn vader vaak zei: ‘Mensen 
in Nederland hebben bijna alles 
en toch zijn ze ongelukkig.’ Mijn 
vader kwam uit een dorp met niks. 

Hij heeft hier alles opgebouwd. 
Geluk zit volgens hem in de kleine 
dingen, in de natuur en in de cul-
tuur van naar elkaar omkijken 
binnen families. We moeten blij 
zijn met wat we hebben, dat verge-
ten mensen wel eens.’

Je vader lijkt wel een socioloog.
‘Ja, socioloog, filosoof, echt hij 
wist van alles.’

Waarom beweerde hij dat 
Europeanen niet lachen?
‘Omdat volgens hem Europeanen 
meer, meer, meer willen. Is het 
hebzucht? Als je steeds meer wilt, 
ben je natuurlijk niet blij. Hij zei 
ook altijd ‘Rahat kiclarina batiyor’.’ 
Dat betekent, vrij vertaald: ze ken-
nen alleen maar welvaart en 
weten dus niet beter. Elif vervolgt: 
‘Ze hebben geen vergelijkingsma-
teriaal, bijvoorbeeld met een 
armoedig dorp, zoals dat waar 
mijn vader vandaan kwam. Maar 
deze lessen kreeg ik dus ook 
steeds te horen. Ik wilde op school 
steeds negens en tienen halen. En 
als ik een zes haalde, werd ik ver-
drietig. Dan zei hij: ‘Je moet nor-
maal doen. Je moet blij zijn met 
wat je hebt. Wel hard werken, 
maar een zes is niet het einde van 
de wereld.’

Had je vader witte vrienden?
‘Hij was een allemansvriend, 
maar een autochtone Hollander 
had hij niet als maatje. Hij noemde 
iemand niet zo gauw een vriend. 
De dag dat hij overleed stond het 
huis hier vol, ook met witte Neder-
landers. En iedereen huilde. Ook 
de mensen die hij een paar jaar 
niet had gesproken. Mijn vader 
was verbindend. Hij sprak zich 
met humor tegen onrecht uit. 
Mijn moeder was daar ook een 
grote factor in. Zij is heel harmo-
nieus, ze zorgde voor een zekere 
balans in het leven. Bijvoorbeeld: 
discriminatie is niet eerlijk. Ik 
kon daar heel boos om worden, 
maar mijn vader probeerde altijd 
rustig blijven en op een andere 
manier het gesprek aan te gaan.’

Wat wil je bereiken met dit boek?
‘Ik hoop dat veel mensen, uit alle 
lagen van de maatschappij, het 
gaan lezen. Ten eerste om te kun-
nen lachen. Ik hoop dat mensen 
waarderen wat ze hebben. Op de 
website van het boek vertel ik dat 
het verhalen zijn ‘met een lach en 
een traan’. Maar net als mijn vader 
wil ik ook dat mensen meer van 
elkaar weten. Ik wil dat Ayse uit de 
Schilderswijk en Roderick uit ‘t 
Gooi dit boek lezen. Puur om de 
menselijkheid in die verhalen te 
zien. Het is niet zwart of wit. Ver-
plaats je eens in de andere cultuur 
en kijk hoe die gemeenschap is, 
zonder er meteen een oordeel 
over te vellen. Lees om je horizon 
te verbreden.’

Het is een stukje Haagse geschie
denis.
‘Inderdaad. Lees het om te zien 
hoe het leven van migranten in dit 
land was en om daar ook de humor 
van in te zien. Neem het verhaal 
over die man in de snackbar, die 
denkt dat een Turkse man vier 
vrouwen heeft. Mijn vader ging 
mee in al die stereotypen. Terwijl 
het onderhouden van één vrouw 
en één gezin al heel moeilijk is. 
Zulke dingen deed hij vaker. Hij 
vergrootte het vooroordeel uit, en 
soms ook zijn eigen naïviteit. Dan 
had hij ook zelfspot.

Kijk naar zijn verhaal over de 
duizend en één kasten. Daarin 
denkt mijn vader dat zijn chef hem 
een auto zal geven als hij duizend 
en één kasten last. ‘Weet je zeker 
dat je niet wordt bedrogen?’, vraagt 
mijn moeder. ‘Nee, nee, het is mijn 
chef’, zegt hij dan heel gezagsge-
trouw en loyaal. En tegen de hele 
gemeenschap herhaalt hij: ‘Ik 
krijg een auto.’ Zijn vertrouwen in 
de Nederlandse maatschappij 
blijkt echter te mooi om waar te 
zijn. Vervolgens gaat hij zijn 
bestaande auto verbouwen, omdat 
hij geen gezichtsverlies wil lijden. 
In die gammele auto heb ik dus 
ook echt gezeten en daarin zijn we 
helemaal naar Oost-Turkije gere-
den. Mijn opa ging daar dan ook 
echt mee pronken in het dorp: het 
bewijs dat zijn zoon uit Europa 
echt rijk was.’ •

‘Mijn vader dacht dat zijn chef hem een 
auto zou geven als hij duizend en één 

kasten laste’

ELIF SÖYLEMEZ (BEELD: ELIF SÖYLEMEZ)
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S aniye Calkin, direc-
trice van Platform INS 
presenteert de confe-
rentie Kunst van het 
Samenleven. Ze zet 
zich al meer dan twin-

tig jaar in voor de dialoog in de 
maatschappij. We leven tegen-
woordig in een tijd waarin alles 
verbonden is, aldus Calkin, maar 
tegelijkertijd nemen eenzaamheid 
en ook polarisatie toe in delen van 
onze samenleving. Daarom is het 
volgens haar belangrijk om in te 
zetten op de kunst van het samen-
leven. ‘Dit doen wij door kloven 
tussen mensen te dichten en onbe-
kendheid weg te nemen.’ Ze voelt 
zich geïnspireerd door de islamiti-
sche geestelijke Gülen, die – zo ver-
telt Calkin – de strijd besloot aan te 
binden met onwetendheid, 
armoede en verdeeldheid. Hij had 
hier ook de oplossing voor: onder-
wijs tegen onwetendheid, liefda-
digheid en ondernemerschap 
tegen armoede en de dialoog tegen 
verdeeldheid.

De bijeenkomst Kunst van het 
Samenleven vond plaats in het 
Vredespaleis in Den Haag en is 
georganiseerd door Platform INS. 
Van Gennip brengt er een bliksem-
bezoek. Ze houdt van werken, ver-
telde ze. Werken is volgens haar 

breder dan werk voor je brood, 
maar ook werken om iets voor 
elkaar te krijgen, werken om men-
sen bij elkaar te brengen. Ze wil 
werken aan perspectief, dat er 
meer vaste contracten komen, dat 
bedrijven meer wendbaar worden.

Daarnaast sprak de minister 
haar zorgen uit over arbeidsdiscri-
minatie. Dat een op de tien werk-
nemers wordt gediscrimineerd is 
zeer kwalijk. ‘Je achtergrond moet 

niet betekenen dat je minder kan-
sen krijgt.’

Twintig jaar geleden was Van 
Gennip door premier Jan-Peter 
Balkenende gevraagd om staatsse-
cretaris van Economische Zaken te 
worden. Ze had een kinderwens, 
vertelde ze aan Balkenende, maar 
dat vond hij geen probleem. Hij 
gaf haar een kans. Iedereen ver-
dient zo’n kans. ‘Inclusie is niet 
alleen man-vrouwverhoudingen, 
inclusie gaat ook over mensen met 
een andere mening willen begrij-
pen, inclusie gaat over iemand die 
niet op jezelf lijkt een keer een 
kans geven’, zegt ze. ‘En dan moet 
je jezelf ook de vraag stellen, wat je 
in jouw positie kunt doen om men-
sen het beste uit zichzelf te laten 
halen, om mensen met een andere 
achtergrond aan te nemen, en niet 
steeds de junior versie van jezelf.’

Een andere prominente spre-
ker is voormalig Justitieminister 
Piet Hein Donner, net als Balke-
nende CDA’er. Tegenwoordig is hij 
voorzitter van de Carnegie Stich-
ting, die het Vredespaleis in Den 
Haag beheert. Donner geeft een 
kort college over de geschiedenis 
van het Vredespaleis, dat in 1913 
werd gebouwd en als doel had om 

vrede in de wereld te bevorderen, 
hoewel hiermee beide wereldoor-
logen niet werden voorkomen. 
Vrede verdient inzet, aldus Don-
ner. ‘Vreedzaam samenleven is 
een opdracht voor ieder van ons, 
die onze inspanningen en ons den-
ken meer dan waard zijn. Koester 
de hoop daarop, zoals Desmond 
Tutu, de winnaar van de Nobel-
prijs in 1984 ooit zei: ‘Hoop is kun-
nen zien dat er licht is, ondanks 

alle duisternis.’’
Een panel, onder leiding van 

presentator Natasja Gibbs, discus-
sieert over het belang gemeen-
schapszin. Volgens 
emeritusprofessor Han Entzinger 
was er vroeger meer gemeen-
schapszin in Nederland, vanwege 
de verzuiling. Onze samenleving is 
nu individualistischer geworden. 
Dagmar Oudshoorn, directeur van 
Amnesty Nederland, vertelt over 
de gemeenschapszin in de Rotter-
damse volkswijk Feyenoord. 
Ondanks de armoede zijn mensen 
daar altijd sterk betrokken. Rab-
bijn Lody van de Kamp breekt een 
lans voor aandacht, tijd en begrip 
voor elkaar.

Ook gaat het gesprek over 
vluchtelingen. Fatimazhra Bel-
hirch, directeur Stichting voor 
Vluchteling-Studenten UAF en 
kandidaat-senator voor D66, vindt 
het zorgelijk dat veel werkgevers 
het talent van statushouders niet 
zien. Toen er veel Oekraïners naar 
Nederland kwamen belden bedrij-
ven meteen, dat ze graag Oekraï-
ners wilden hebben. Maar toen 
Belhirch begon over statushou-
ders uit andere landen zwegen ze. 
Bedrijven zien het talent van 
vluchtelingen uit het Midden-Oos-
ten en Afrika niet. ‘Je moet vluch-
telingen niet zien als een last, 
maar als een kans’, vindt ze.

Belhirch betoogt dat het onder-
wijs moet meebewegen met de 
tijdgeest, en schoolbesturen moe-
ten kijken naar welke kinderen er 
in hun klas zitten. ‘We moeten een 
andere aanpak kiezen dan twintig 
jaar geleden.’ Ze vertelt dat ze in de 
raad van toezicht heeft gezeten 
van enkele middelbare scholen in 
Gelderland. ‘Wat doen jullie met 
Black Lives Matter?’, vroeg het Col-
lege van Bestuur drie jaar terug. 
Daar werd toen echter niks mee 
gedaan. Dat vindt Belhirch kwa-
lijk. Scholen moeten kijken naar in 
wat voor samenleving we nu leven, 
ze moeten kijken naar de leerlin-
genpopulatie, en daar iets mee 
doen. ‘Neem de leerlingen mee. 
Maak hen tot kritische denkers.’ •

‘Inclusie gaat over iemand een kans 
geven die niet op jezelf lijkt’

EWOUT KLEI

Karien van Gennip, minister van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid, breekt een lans voor gelijkheid. 
‘Je achtergrond moet niet betekenen dat je 
minder kansen krijgt.’ Ze sprak gisteravond op de 
conferentie ‘Verkenning naar vrede’. 

SANIYE CALKIN PRESENTEERDE DE CONFERENTIE ‘VERKENNING NAAR VREDE’ (BEELD: YOUTUBE)

‘Je moet jezelf ook de vraag stellen, wat je 
in jouw positie kunt doen om mensen het 

beste uit zichzelf te laten halen’
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Half juni slapen er mogelijk weer asielzoekers buiten in Ter Apel, waarschuwde staatssecretaris 
Eric van der Burg (Asiel) op 15 mei. Dezelfde drama’s als vorig jaar dreigen zich te herhalen, nu 
er misschien tot 75.000 vluchtelingen naar Nederland komen. Het panel van de Kanttekening 
spreekt zich uit over de stelling: al die mensen opvangen, dat gaan we gewoon doen in ons 
beschaafde landje.

‘Door andere 
regels mochten 
Oekraïense 

vluchtelingen wel 
meteen werken’

HET ‘TENTPROTEST’ OP 17 MEI VAN ONDER ANDERE DE GOEDE ZAAK EN DE CHRISTENUNIE-JONGEREN, TEGEN HET VOORUITZICHT DAT ASIELZOEKERS IN TER APEL 
BINNENKORT WEER BUITEN MOETEN SLAPEN. (BEELD: YOUTUBE)

‘We gaan een herhaling zien van 
vorig jaar. Grasvelden vol men-
sen, tenten, geen menswaardige 
opvang zoals wij dit in Neder-
land willen bieden. Het pro-
bleem ligt bij de gemeentes die 
geen opvang willen verzorgen 
en bij het tekort aan woningen. 
Er is geen doorstroom mogelijk 
van de opvangcentra naar per-
manente huisvesting. Hierdoor 
is er geen plek voor nieuwe 
asielzoekers. Iedereen is op 
zoek naar een betaalbare 
woning.
Ik vraag me af of we het nega-
tieve sentiment kunnen omzet-
ten. Er zijn zoveel voorbeelden 
van dorpen en gemeenschap-
pen die na protest, nu helemaal 
blij zijn met de nieuwkomers. Ze 
omarmd hebben. Zouden we 
deze voorbeelden niet kunnen 
gebruiken om de sceptici te 

overtuigen? Het zou in mijn 
ogen ook mooi zijn als we de 
talenten van de nieuwkomers 
zouden kunnen inzetten daar 
waar het nodig is. Maar dat bete-
kent maatwerk. En dat kost tijd 
van mensen die er nu niet zijn.
Laten we leren van hoe het de 
Oekraïense vluchtelingen is ver-
gaan. Door andere regels moch-
ten zij wel meteen werken. Ik 
zie behoorlijk wat mensen uit-
stromen van particuliere 
opvang naar een eigen huis. Op 
eigen kracht, doordat men werk 
heeft en contacten. Ik gun ieder-
een een goede start in ons mooie 
land. Waar gras gebruikt wordt 
om op te voetballen, voor een 
picknick, om te chillen.’ •

Leontine Vreeke (46),  
salesmanager

Kunnen wij asielzoekers netjes opvangen? Dit vindt ons panel

Ahmed Abdillahi (42),  
postbezorger

‘We hebben straks 
Oost-Europese 

toestanden hier, waar 
steeds meer mensen 
aan de grens sterven’

‘Het ziet er naar uit dat we dezelfde 
taferelen gaan zien. Er is te weinig 
bereidheid bij de overheid om fat-
soenlijke opvang te regelen. Van 
bijna alles wat er mis is in Neder-
land krijgen asielzoekers de schuld. 
Het is onmenselijk om zo over 
mensen in nood te praten.
Ik kan me nog een artikel in de New 
York Times herinneren met de kop 
‘Nederland heeft zijn fatsoen verlo-
ren’. Dag in dag uit worden vluchte-
lingen voor gelukszoekers 
uitgemaakt, die onze banen zou-
den inpikken. Alsof geluk zoeken 

fout is? We worden steeds intole-
ranter. Echt, we hebben straks 
Oost-Europese toestanden hier, 
waar steeds meer mensen aan de 
grens sterven. Daar hebben ze het 
over ‘terroristen’ en ‘pedofielen’ 
over zwarte en islamitische vluch-
telingen, maar niet over Oekraï-
ners. Ook in Nederland wordt over 
Oekraïners in termen van ‘onze 
mensen’, ‘echte vluchtelingen’ en 
‘aanpakkers’ gesproken. Dit is zo 
onrechtvaardig. Afghanen en Syri-
ers hebben toch net zo veel gele-
den, als ze al niet erger hebben 
meegemaakt. En Noord-Afrikaanse 
mensen mogen toch hun geluk 
beproeven hier? We mogen deze 
groepen niet in de steek laten.’ •
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‘Dat we de 
draagkracht 

niet hebben is al 
gebleken in Ter 

Apel’

‘Ik zou graag pleiten voor een eer-
lijkere verdeling van het aantal 
asielzoekers dat we opvangen ten 
opzichte van anderen. Dat we de 
draagkracht niet hebben is al 
gebleken in Ter Apel: de schrij-
nende situatie duurde maar voort 
en we konden het niet waarma-
ken. Dat zal dit keer niet anders 
zijn. Niettemin moeten we het 

wel proberen. Zowel het overle-
ven als het willen helpen is 
instinctief gedrag.
In het grotere proces herken ik 
vooral vergankelijkheid. Of zoals 
het hindoeisme zegt: kali yug is 
aangebroken. Het eind van de 
wereld en deze ellende is hoe dat 
eruit ziet. Als mens is het je zaak 
naar het hoogste punt te blijven 
klimmen om droog te blijven. Of 
dat je zal redden? Uiteindelijk 
niet, maar je rekt wel tijd tot je 
ondergang.’ •

Anushka Soekhradj (29),  
sociaal werker 

Ibrahim Özgül (39),  
ondernemer en bestuurder

‘Ik moet aan de uitspraak van 
Mahatma Gandhi denken: ‘The 
world has enough for everyone’s 
need, but nog enough for everyo-
ne’s greed’. Zo zou je kunnen zeg-
gen dat de Nederlandse 
vluchtelingenopvang genoeg 
ruimte biedt voor Oekraïners, 
maar piept en kraakt wanneer 
zwarte en islamitische vluchtelin-
gen in beeld komen. We hebben 
deze mensen vorig jaar schandalig 
op de grond laten slapen, in de kou 

en regen. Terwijl we er zelf warm-
pjes bij lagen in bed.
Veel mensen rationaliseren dit 
gedrag door racistische frames los 
te laten op asielzoekers. ‘Moslims 
integreren niet en pakken onze 
vrouwen af’. Dingen die over 
Oekraïners, opvallend genoeg, 
niet worden gezegd. Zij zouden, 
notabene 2000 km verderop, ‘in de 
regio liggen’ en bij onze cultuur 
horen. Man, man, man. Je koopt 
elke dag broodje döner bij je 
Turkse buren, maar Oekraïne is 
‘dichtbij’. Mensen in nood kennen 
geen kleur, we vangen ze fatsoen-
lijk op. Nederland kan het!’ •

‘Veel mensen ratio -
naliseren dit gedrag 
door racistische 
frames los te laten 
op asielzoekers’

Kunnen wij asielzoekers netjes opvangen? Dit vindt ons panel

‘De stelling suggereert dat er een 
keuze is. Er is helemaal geen keuze 
wat betreft asielopvang. Het is een 
juridische verplichting dat we 
menswaardige opvang regelen. We 
hebben een internationaal verdrag 
getekend, en dat is de basis. Men-
sen die zeggen dat het verdrag 
anders moet, sorry, maar dat is een 
non-argument. We gaan ook niet 
morrelen aan het humanitair oor-
logsrecht, omdat het ons soms niet 
goed uitkomt. Dit gaat om principi-
ele normen waar we ons juridisch 
aan hebben gecommitteerd, en 
waar mensen na een juiste toet-

sing, recht op hebben.
En dan het idee dat Nederland vol 
zou zijn. Dat is simpelweg niet 
juist. Ja, er zijn plekken waar er 
relatief veel asielzoekers worden 
opgevangen. Maar er zijn ook 
genoeg plekken aan te wijzen in 
Nederland waar niks wordt gedaan 
qua opvang. Dan is het niet een 
kwestie van kunnen, maar niet wil-
len. En die discussie moeten we 
met empathie, maar ook met 
strengheid voeren. Ik begrijp dat 
mensen in een dorp het spannend 
vinden om een grote groep op te 
vangen, maar dat mag niet beteke-
nen dat je niks doet. Wat kan je wel 
doen? Ik vind het ook niet fijn om 
belasting te betalen, maar doe het 
toch. Ik heb daarin niks te willen.’ •

Mostafa Hilali (48), militair

‘Er is geen keuze: 
we hebben de 

juridische verplich-
ting menswaardige 
opvang te regelen’

Dimple Sokartara (29),  
communicatieadviseur

‘Ik denk dat wij ons lesje goed heb-
ben geleerd, en dat het echt niet 
kan gaan zoals vorig jaar. Sowieso 
vanwege de slechte reputatie zal 
Nederland dit niet nogmaals laten 
gebeuren. Het was toen wereld-
wijd nieuws en Nederland stond er 
slecht op. Dus, als het niet om de 
menselijkheid is, dan vooral om 
die PR-redenen. Ik hoop dat ten-
minste.
Als inwoner van Nederland, 

schrok ik zelf toen ook van de hef-
tige beelden en het nieuws. Vooral 
ook toen die baby dood ging. Dat 
vind ik eigenlijk on-Nederlands 
pover. Aan de andere kant ver-
baast Nederland me helaas ook 
weer wel steeds. Ook met de toe-
slagenaffaire. Al dat soort zaken 
waarvan je denkt, dat gebeurt toch 
niet hier? En dan gebeurt het toch, 
in dezelfde, moderne tijd waarin 
jezelf leeft. Dus ik ga ervanuit dat 
het niet gaat gebeuren en dat we 
over voldoende capaciteiten 
beschikken om asielzoekers op te 
vangen. We weten wel beter nu.’ •

‘Nederland 
verbaast me helaas 
ook weer wel 

steeds. Ook met de 
toeslagenaffaire’
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A l langere tijd gaat 
het publieke debat 
over de kloof tus-
sen ‘stad’ en ‘plat-
teland’, een 
tegenstelling die 

dankzij de electorale doorbraak 
van de BoerBurgerBeweging bij de 
Provinciale Statenverkiezingen 
van 15 maart pregnanter is gewor-
den. Deze kloof hangt samen met 
andere tegenstellingen. Zo schreef 
NRC dat de kiezers van BBB ‘rela-
tief oud’ en ‘gemiddeld lager opge-
leid’ zijn. Daarnaast wordt de kloof 
tussen stad en platteland in ver-
band gebracht met de kloof tussen 
links en rechts, progressief en con-
servatief én multicultureel versus 
nationalistisch.

In dat beeld vreest het rechtse, 
conservatieve, nationalistische 
platteland dat de Randstad, in het 
bijzonder Amsterdam, haar pro-

gressieve, multiculturele ‘woke’-
waarden wil opdringen. Deze 
tegenstelling werd heel zichtbaar 
tijdens de Zwarte Piet-discussie, 
toen Kick Out Zwarte Piet-activis-
ten – zwart en wit – in 2017 met de 
bus naar Friesland afreisden voor 
hun jaarlijkse demonstratie bij de 
landelijke intocht van Sinterklaas 
– dat jaar in Dokkum. Tegende-
monstranten – later bekend als 
‘blokkeerfriezen’ – hielden hen op 
de snelweg tegen.

‘Band met Nederlandse 
boeren’
Maar hoe ervaren Nederlanders 
van kleur uit de provincie deze 
tegenstellingen? In hoeverre voe-
len zij afstand tot de Randstad, tot 
Amsterdam? En in hoeverre kun-
nen zij zich identificeren met de 
stem van het platteland, van de 
provincie?

Hogeschooldocent economie 
Zouhair Saddiki woont in Gouda, 
een stad in de Randstad, die onder-
deel is van de protestants-christe-
lijke bijbelgordel. ‘Eigenlijk zijn er 
best veel overeenkomsten tussen 
Marokkaanse Nederlanders en 
Nederlanders uit de provincie’, 
observeert hij. ‘De belangrijkste is 
dat beide groepen wantrouwen 
koesteren tegenover de overheid. 
‘Wat moeten ze nu weer van ons?’, 
is het gevoel dat veel Marokkanen 
hebben, maar ook veel autochtone 
Nederlanders van het platteland.’

Daarnaast is er de sterke focus 
op traditionele familiewaarden, 
vervolgt Saddiki. ‘Nederlanders in 
de provincie zijn minder individu-
alistisch, net als Marokkaanse 

Nederlanders. Sowieso hebben 
veel Marokkaanse en Turkse gast-
arbeiders een sterke band met het 
platteland, omdat velen van hen 
boer waren in het land van her-
komst.’ Die affiniteit met het boe-
renleven herkent Saddiki ook in 
zijn eigen familie. ‘Om de week 
haalde ik met mijn grootvader 
altijd een kip op bij de boer, in 
plaats van bij de Marokkaanse win-
kel of de supermarkt. We hadden 
een relatie met de Nederlandse 
boeren.’

‘Racisme is overal’
Zangeres, spoken-word-dichter en 
cultureel ondernemer Cissy Gress-
mann, beter bekend onder haar 
artiestennaam Cissy Joan, maakt 
zich hard voor de Afro-Caribische 
cultuur in de stad Groningen, 
onder andere als lid van de werk-
groep Dia di Tula Groningen, ver-
telt ze. ‘De demografie in 
Groningen is anders dan in 
Amsterdam of Rotterdam. Het is 
hier minder multicultureel. Maar 
dat betekent niet dat we hier lopen 
te slapen. In Groningen is de Afri-
can Caribbean Student Commu-
nity actief, die zich inzet voor 
(internationale) studenten. En je 
hebt B.L.O.G. (Black Ladies of Gro-
ningen), een safe space commu-
nity voor zwarte vrouwen, die 
onder meer evenementen organi-
seert, waaraan momenteel meer 
dan tweehonderd vrouwen ver-
bonden zijn. Verder wordt er jaar-
lijks een voetbaltoernooi 
georganiseerd door welzijnswer-
ker Samuel Toure: de Africa Cup 
Multi. Ten slotte is er stichting 

Brisa, het beraad van Caribische 
Nederlanders die in Groningen 
wonen. Ons culturele kapitaal 
wordt hier niet gezien, maar het is 
er wel. Als ik zwarte artiesten wil 
boeken, dan is er minder keus dan 
in Amsterdam. Maar ze zijn er wel.’

Ze laat een relativerend geluid 
horen. ‘Racisme is overal, in de 
Randstad en ook hier. De ruimte 
om het gesprek te voeren is echter 
niet overal hetzelfde. In de Rand-
stad, met name in Amsterdam, heb 
je groepen die deze ruimte al heb-
ben geclaimd. Maar tegelijkertijd 
wordt onderschat wat mensen van 
kleur in de provincie doen, wat ze 
hier hebben bereikt. Ze denken in 
de Randstad dat we hier achterlo-
pen, maar hier is ook expertise.’

De woordkunstenares, die 
Curaçaose, Surinaamse en Drentse 
roots heeft, voelt zichzelf helemaal 
Groninger, vervolgt ze. ‘Ik noem 
mijzelf weleens Groningalist in 
plaats van nationalist’, vertelt Cissy 
Joan met een vette knipoog. Ze 
stemde op 15 maart geen BBB, 

‘Met mijn opa ging ik naar de boer, niet naar de Marokkaanse 
supermarkt’
De meeste Nederlanders van kleur wonen in Amsterdam, 
Rotterdam, Den Haag en Utrecht en hebben weinig op met het 
platteland, zo is het beeld. Maar dat ligt genuanceerder, blijkt uit de 
verhalen van Zouhair Saddiki en Cissy Joan, biculturele Nederlanders 
die buiten de grote steden wonen. ‘Nederlanders in de provincie zijn 
minder individualistisch, net als Marokkaanse Nederlanders.’

(BEELD: PEXELS)

EWOUT KLEI

ZOUHAIR SADDIKI
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maar snapt het sentiment van deze 
partij wel. ‘Den Haag denkt minder 
aan de provincie. De landelijke 
overheid houdt weinig rekening 
met de stad en de provincie Gro-
ningen. Denk aan de aardbevin-
gen. Of wat er in Ter Apel gebeurt. 
Dat is voor de politici in Den Haag 
ver van hun bed. En ook voor de 
journalisten. Als er iets in Gronin-
gen gebeurt dan haalt dit niet snel 
de media. Gebeurt het de Rand-
stad, dan natuurlijk wel.’

‘BBB niet xenofoob’
Zouhair Saddiki vindt ook dat Den 
Haag de provincie te vaak in de 
steek laat. ‘De krimpregio’s worden 
vaak vergeten. Den Haag geeft 
alleen geld aan de grote steden. 
Het metronetwerk in de Randstad 
loopt gestroomlijnd, maar buslij-
nen in de regio worden wegbezui-
nigd. Dat is niet goed.’

Volgens Sadikki heeft dit alles 
eraan bijgedragen dat BBB ook 
stemmen van Nederlanders van 
kleur heeft gekregen. En ook dat 

Denk Overijssel haar achterban 
opriep om op 15 maart BBB te 
stemmen. ‘Dat zou Denk niet heb-
ben gedaan als BBB een xenofobe 
partij was geweest. Caroline van 
der Plas is populistisch en rechts, 
maar heeft geen hekel aan mos-
lims of zwarte mensen. Ze lijkt een 
nieuw rechts alternatief voor Mark 
Rutte te worden. Of dat lukt is maar 
de vraag natuurlijk, want Rita Ver-
donk hoopte dat ooit ook te doen.’

Saddiki heeft kritiek op het 
automatisme van de progressieve 

partijen, die volgens hem te 
gemakkelijk meenden dat de 
‘allochtonen’ toch wel op hen zou-
den stemmen. ‘Van huis uit ben ik 
met de PvdA opgevoed, die traditi-
oneel opkomt voor migranten. 
Maar de progressieve standpunten 
van linkse partijen zijn niet popu-
lair bij de moskeeën. In de moskee 
waar ik kwam, werd er gepreekt 
tegen het verplichte donorschap, 
omdat dit in strijd is met de islam. 
D66, mijn partij, wil dat iedereen 
automatisch donor wordt, maar dit 

standpunt ligt onder moslims erg 
gevoelig.’

De economiedocent voelt zich 
een beetje met het platteland ver-
bonden, en een beetje met de stad. 
Gouda is een middelgrote stad, in 
de Randstad, maar ook onderdeel 
van de Bible Belt. ‘Ik voel mij thuis 
in een klein dorp, maar ook in de 
grote stad. Ik ben niet heel honk-
vast. Mijn ouders ook niet. Ze vin-
den het heel fijn – typisch Hollands 
– om door het platteland te fietsen.’

Cissy Joan voelt zich een ‘stad-
jer’ – zo worden de inwoners van 
de stad Groningen ook wel 
genoemd – en piekert er niet over 
om naar de Randstad te verhuizen, 
zegt ze. ‘Mensen vragen mij wel-
eens waarom ik niet naar Amster-
dam ben vertrokken, of naar een 
andere stad in West-Nederland. 
Maar ik voel mij Groninger. Ik heb 
hier kansen gekregen, die ik mis-
schien niet elders zou hebben 
gekregen. Dit is mijn stad. Gronin-
gen is echt een magische stad. De 
sfeer hier is fantastisch. Je moet 
echt met een flinke pot met geld 
komen, om te zorgen dat ik verhuis 
naar Amsterdam, naar een Grach-
tengordelpand. Maar als ik zo’n 
pand krijg, dan verkoop of verhuur 
ik die, en ga ik in Groningen een 
huis kopen. Wel eentje die aardbe-
vingsbestendig is natuurlijk.’ •

‘Met mijn opa ging ik naar de boer, niet naar de Marokkaanse 
supermarkt’

(BEELD: PEXELS)

‘Mensen vragen mij weleens waarom ik niet 
naar Amsterdam ben vertrokken. Maar ik 

voel mij Groninger’

CISSY JOAN
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Moslims stappen naar VN met klacht over Nederlands  
parlementair onderzoek

H et onderzoek 
(bekend als de 
POCOB) vond 
begin 2020 
plaats. Het doel 
was om ‘proble-

matisch gedrag door ongewenste 
buitenlandse beïnvloeding’ tegen 
te gaan. In de taakomschrijving 
werd duidelijk dat het onderzoek 
zich vooral op moskeeën zou rich-
ten. In de onderzoekscommissie 
zaten leden van de Tweede Kamer 
uit diverse partijen, zoals Niels 
van den Berge (GroenLinks), Gert-
Jan Segers (ChristenUnie) en 
Tunahan Kuzu (Denk).

Onder moslims leidde het 
verloop van het onderzoek tot 
grote verontwaardiging. Ten eer-
ste omdat de politici niet goed 
voorbereid leken: ze konden niet 
uitleggen wat ze met ‘salafisme’ 
bedoelden en verwarden islamiti-
sche begrippen.

De drie moslims die nu een 
klacht indienen bij het Mensen-
rechtencomité van de VN zijn 
drie jaar geleden door de POCOB 
gehoord. Formeel als getuige, om 
uit te leggen hoe financiering van 
islamitische organisaties vanuit 
het buitenland werkt. In de prak-
tijk pakten deze gesprekken uit 
als kruisverhoren, waarbij zij eer-
der als verdachten werden beje-
gend dan als getuigen.

Er was geen enkele reden om 
hen als verdachten aan te spre-
ken, vertelde Jacob van der Blom. 
Hij was in 2020 voorzitter van de 
Blauwe Moskee in Amsterdam. 
Samen met Abdelhamid Taheri 
(Stichting As-Soennah in Den 

Haag) en Nasr el Damanhoury 
(Stichting Waqf) stapt hij nu naar 
de VN. Eerdere klachten bij de 
Tweede Kamer en bij de POCOB 
zelf leidden tot niets.

De drie claimen dat de Kamer 
met deze commissie in strijd 
heeft gehandeld met de Grond-
wet, die discriminatie verbiedt. 
Ook menen ze dat het onjuist was 
om hen onder ede als verdachten 
te bejegenen, zonder hen de 
rechten te geven die een ver-
dachte heeft – zoals het recht om 
bijgestaan te worden door een 
advocaat.

‘Deze moslims zijn ten 
onrechte publiekelijk geassoci-
eerd met terrorisme, extre-
misme, witwassen en 
verduistering’, staat op de web-
site van Ummah Project te lezen. 
En alle verhoren waren live te 
volgen via online streams.

‘Neergezet als daders’
Hoe kansrijk de klacht bij de VN is 
kan Martijn de Koning niet zeg-
gen. Hij is deskundige op het 
gebied van islam, islamofobie en 
salafisme. Hij volgde de POCOB 
nauwgezet en schreef eerder een 
notitie voor Samira Sabir, de advo-
caat die Ummah Project bij deze 
klacht bijstaat.

De vraag hoeveel kans de 
klacht maakt, ‘is meer een vraag 
voor juristen’, denkt De Koning. 
Het lijkt mij ingewikkeld, juist 
ook omdat een eerdere klacht is 
afgewezen, maar het kan zijn dat 
deze VN-commissie er anders 
naar kijkt. In ieder geval laat het 
goed zien dat niet iedereen zich 
zomaar neerlegt bij hoe men hier 
behandeld is.’

Vanaf het begin was De 
Koning op zijn blog kritisch over 

de onderzoekscommissie. Maar 
wat zijn belangrijkste kritiek op 
de POCOB is, vindt hij ‘moeilijk 
kiezen’. ‘Het grootste probleem is 
denk ik de exclusieve gerichtheid 
op een selectief groepje moslims 
op basis van ideeën over her-
komst en associaties met 
bepaalde landen. Dit wordt nog 
het meest duidelijk als we kijken 
het onderzoek van de RAND Cor-
poration’, vertelt hij. Dit is een 
ander onderzoek uit 2020, privaat 
uitgevoerd, naar de buitenlandse 
financiële connecties van religi-
euze organisaties. Alleen keek 
RAND ook nadrukkelijk naar de 
christelijke kerken, niet alleen 
naar moskeeën.

De Koning: ‘De POCOB is veel 
selectiever. Men had vooral Diya-
net, [het Turkse directoraat voor 
godsdienstzaken], salafisme en 
de Moslimbroederschap op het 
oog, zonder in de laatste twee 
gevallen te kunnen duiden wat 
men eigenlijk bedoelt.’ Tegelijk 
lijkt de parlementaire commis-
sie, merkt hij op, beïnvloeding en 
intimidatie door China geheel 
buiten beschouwing te laten.

‘Op twee voorbeelden na wer-
den dan ook alle ondervraagden 
door de POCOB neergezet als 
‘daders’. De stijl van ondervraging 
was opvallend. Ook de pressie op 
moskeeorganisaties om transpa-
rant te zijn, stond in schril con-
trast met het gebrek aan 
transparantie van overheidsorga-
nisaties zelf: het ministerie van 
Buitenlandse Zaken, dat als geen 
ander inzicht kan geven in die 
buitenlandse relaties, werd niet 
openbaar ondervraagd.’

Dat laatste bezwaar komt ook 
aan de orde in de aanklacht die 
de drie moslims bij de VN indie-

nen. Zij volgden bij alle buiten-
landse financiering de regels die 
door Buitenlandse Zaken daar 
zelf voor heeft opgesteld, claimen 
ze. Dus is hun redenatie: als de 
overheid werkelijk inzicht wil 
krijgen in hoe buitenlandse 
financiering werkt, moet ze 
beginnen met het horen van de 
ambtenaren en ministeries die 
religieuze organisaties daarbij 
begeleiden.

Stellige conclusies
De POCOB concludeert in haar 
eindrapport dat er inderdaad 
sprake is van buitenlandse beïn-
vloeding, via het vestigen, bestu-
ren en financieel ondersteunen 
van moskeeën. Jacob van der 
Blom stelt op de website van het 
Ummah Project dat die conclusie 
al tevoren vaststond.

Ook De Koning is er niet door 
verrast. ‘Islam en Nederland zijn 
allebei ingebed in internationale 

HAMID TAHERI (STICHTING AS-SOENNAH) TIJDENS ZIJN VERHOOR MET DE POCOB IN 2020 (BEELD: YOUTUBE)

Stichting Ummah Project dient namens drie islamitische bestuurders 
een klacht in bij de Verenigde Naties. Het parlementair onderzoek 
naar ongewenste invloeden vanuit onvrije landen op moskeeën en 
islamitische organisaties heeft hen onrecht aangedaan, vinden ze.

REMCO VAN MULLIGEN
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netwerken. Maar behalve bij 
twee moskeeën kan de POCOB 
niet aangeven voor hoeveel isla-
mitische organisaties dit nu pro-
blematisch is. Niettemin trekt 
men de conclusie wel door naar 
de moslimgemeenschappen in 
Nederland en de samenleving als 
geheel.’

De Koning heeft de indruk dat 
de POCOB het bewijs van buiten-
landse financiering op zichzelf al 
problematisch vindt. Hij citeert 
uit het rapport:

De commissie constateert dat er 
door deze knelpunten nog steeds 
geen zicht is op bijvoorbeeld de 
omvang van de geldstromen en op 
de vraag of door middel van finan
ciering of invloed mensen worden 
aangespoord tot antidemocratisch 
gedrag dat de rechtsstaat onder
mijnt.

‘Je vraagt je dan ten eerste 
toch af waar die stellige conclusie 
op is gebaseerd’, reageert hij. ‘En 

ten tweede waarom we deze 
enquête eigenlijk hebben gehad. 
Daarnaast kan de commissie ook 
geen antwoorden geven op vra-
gen over grondwettelijke 
bescherming en beginselen van 
behoorlijk bestuur, simpelweg 
omdat ze niet eens aan de orde 
werden gesteld.’

Klucht
Een ander kritiekpunt van De 
Koning is dat de verhoren ‘onder-
maats’ waren. Hij noemt als voor-
beeld het verhoor van 
terreurdeskundige Ronald San-
dee, ‘die in complotmythes 
gelooft’. En Dick Schoof, toenma-
lig directeur van veiligheidsdienst 
AIVD, gaf ‘volstrekt eenzijdige en 
verouderde informatie’, vindt De 
Koning.

Een ander voorbeeld is het 
verhoor van Jacob van der Blom, 
vervolgt De Koning, waarbij 
GroenLinks-Kamerlid het woord 

takiyah gebruikte (liegen omwille 
van de islam), terwijl hij tazkiyah 
(islamitische term voor een aan-
bevelingsbrief) bedoelde. Ook 
noemt De Koning het verhoor 
van Damanhoury, waarbij bleek 
dat de commissie niet kon uitleg-
gen wat die bedoelde met ‘sala-
fisme’.

‘De kennis van de transnatio-
nale inbedding van Nederland en 
van de islam was bedroevend. 
Dat gekoppeld aan de stijl van 
ondervraging, alsof men de ver-
tegenwoordigers van de moskee 
verhoort als de eerste de beste 
misdadiger, maakte het een 
beetje een klucht.’

Individueel geraakt
De drie moslims die nu naar de 
VN stappen stellen dat de POCOB 
ook drie jaar na dato nog duidelijk 
negatieve effecten heeft, zowel 
voor henzelf als voor de moslim-
gemeenschap. De Koning vindt 
het toch lastig om precieze effec-
ten te verbinden aan het werk van 
de commissie. ‘De verdachtma-
king van moslims in en door de 
POCOB zagen we al eerder. Sinds 
2000 is er een behoorlijk arsenaal 
aan wet- en regelgeving en 
beleidskaders geproduceerd dat 
moslims in het verdachtenbankje 
zet en eigenlijk maar twee typen 
moslims erkent: de risicovolle 
moslim en de moslim die risico 
loopt op het verkeerde pad te 
raken of beschadigd te worden 
door die eerste categorie mos-
lims. Ik vraag me af waarom de 

kwestie van de intimidatie door 
de Chinese overheid van de Oei-
goerse Nederlanders niet op de 
agenda stond: paste die niet in dat 
schema?’

‘Maar aan heel veel mensen 
gingen deze verhoren ook voor-
bij’, relativeert De Koning. ‘Ze zijn 
bezig met alledaagse dingen en 
niet per se met politiek. In enkele 
gevallen kunnen we wel stellen 
dat personen individueel geraakt 
zijn door de POCOB. Banken gin-
gen tegen die personen en instel-
lingen maatregelen nemen, 
andere moslims gingen hen uit 
de weg, bang als ze waren en 
soms nog zijn voor guilt by associ
ation. De hele POCOB was bijna 
een theatrale uitvoering van guilt 
by association. Het versterkte de 
indruk van meten met twee 
maten en de indruk dat moslims 
als verdachte en voorwaardelijke 
Nederlanders worden gezien als 
ze zich niet heel keurig als brave 
burger opstellen.’ •

Moslims stappen naar VN met klacht over Nederlands  
parlementair onderzoek

HAMID TAHERI (STICHTING AS-SOENNAH) TIJDENS ZIJN VERHOOR MET DE POCOB IN 2020 (BEELD: YOUTUBE)

‘Het hele onderzoek was bijna een 
theatrale uitvoering van guilt by 

association’

MARTIJN DE KONING (BEELD: MARTIJN DE KONING)
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Cartoonisten spreken over vrijheid. ‘Als woke de overhand krijgt,  
stop ik ermee’

I n het bijzonder cartoonis-
ten maken zich hard voor 
het vrije woord, maar dat 
leidt ook tot spanningen. 
Collignon (de Volkskrant) 
en Oppenheimer (NRC, 

Algemeen Dagblad en De Limburger) 
hebben veel fans, maar ook veel 
vijanden gemaakt.

Jos Collignon (73) is al meer 
dan veertig jaar spotprenttekenaar. 
Sinds 1980 werkt hij voor de Volks
krant, waar hij na zijn pensione-
ring nog steeds voor tekent. ‘Ik 
maak nu echter twee cartoons per 
week, in plaats van drie. Voor de 
Volkskrant heb ik in totaal tussen de 
zesduizend en zevenduizend teke-
ningen gemaakt. Toen ik bij de 
krant ging werken zat cartoonist 
Opland er nog. De krant was zijn 
speeltuintje en hij wilde mij weg-
werken. Later kregen we wel een 
goede band.’

Collignon tekende daarnaast 
voor het satirische blad De Opstoot, 
waarvan maar dertien nummers 
verschenen, en voor de FNV. ‘Ik 
maakte zelfs een stripverhaal over 
CDA-kroonprins Elco Brinkman, 
die Ruud Lubbers zou moeten 
opvolgen als premier. Maar toen 
het CDA in 1994 dramatisch verloor 
en in de oppositie belandde, kwam 
er hier niets meer van terecht.’

Colligon houdt van satire, maar 
neemt zijn werk heel serieus. ‘De 
tekening maken is een flinke uitda-
ging. Ik vind de ambachtelijkheid 
belangrijk. Dat is voor mij ook de 
lol. De details die deze cartoon zo 
sprekend maken. Elke ochtend ga 

ik er goed voor zitten. Wat wil ik 
zeggen? Hoe wil ik het zeggen? Hoe 
maak ik mijn prent interessant? 
Soms is de cartoon heel snel af, 
soms duurt het wat langer.’

Antisemitisme-
beschuldiging
Collignon won in 2009 de Inktspot-
prijs en in 2012 de Grote Prijs van 
Press Cartoon Europe. Dit neemt 
echter niet weg dat hij gedurende 
zijn carrière ook vijanden heeft 
gemaakt. Vooral zijn Israëlkriti-
sche cartoons hebben kwaad bloed 
gezet. Zo was er in maart 2012 veel 
commotie over een cartoon 
waarop een arm is te zien die een 
pak geld in de binnenzak van Geert 
Wilders stopt. In een tekstballon 
bedankt de PVV-leider de gulle 
gever in het Hebreeuws. Toenma-
lig PVV-Kamerlid Hero Brinkman, 
rechtsonder in beeld, vertaalt: 
‘Dank u beleefd en maakt u zich 
geen zorgen.’

Collignons tegenstanders von-
den deze cartoon antisemitisch, 
omdat Joden hier met heimelijke 
praktijken en geld zouden worden 
geassocieerd. Publicist Joost 
Niemöller zag in de cartoon zelfs 
bijna de opmaat tot een nieuwe 
Holocaust, en Robert Kopuit van 
de Joodse Omroep deed aangifte 
tegen de tekenaar. Nergens op de 
cartoon is echter een Joodse man 
of vrouw te zien, alleen maar een 
arm. De officier van justitie besloot 
mede daarom dat de cartoon niet 
strafbaar is, en de zaak werd gese-
poneerd.

In 2019 haalde Collignon 
opnieuw de woede van Israëlmin-
nend Nederland over zich heen, 
met een cartoon waarin hij de 

Britse Labourpoliticus Jeremy Cor-
byn verdedigde die door zijn tegen-
standers ervan werd beschuldigd 
te weinig tegen antisemitisme in 
zijn partij te doen. Collignon zou 
antisemitisme bagatelliseren en 
Corbyn voorstellen als een Mes-
sias, aldus het Nieuw Israëlietisch 
Weekblad.

De cartoonist zit er niet mee, 
vertelt hij. ‘De antisemitismebe-
schuldiging is vaste prik, zolang ik 
als cartoonist werk. Het is een hele 
valse truc, maar wel een die werkt. 
Ze willen Israëlcritici monddood 
maken door hen van antisemi-
tisme te beschuldigingen en te lin-
ken aan de oorlog. Veel mensen 
zijn hier gevoelig voor, en gaan in 
dit valse narratief mee. Gelukkig is 
er nog nooit een cartoon van mij 
over Israël teruggetrokken.’

Marokkanen op scooter
Een cartoon van Collignon over 
Marokkaanse jongeren op een 
scooter die de wereldcup jatten 
daarentegen werd na ophef op 
Twitter wel van de Volkskrant-web-
site gehaald, omdat die stigmatise-
rend zou zijn voor Marokkaanse 
Nederlanders. Maar de cartoon 
stond toen al wel in de papieren 
versie van die krant.

Spijt van deze cartoon heeft 
Collignon niet. ‘Soms verkijk ik mij 
wel op situaties, en schat ik het 
toch net een beetje verkeerd in. 
Maar dat overkomt iedereen. Ik 
ben blij dat ik cartoons maak voor 
een voldoende liberaal dagblad, 
dat mij uitingsvrijheid biedt.’ Dat de 
Volkskrant de gewraakte prent van 
de site haalde vindt hij overbodig. 
‘Het terugtrekken van een cartoon 
door een krant is sowieso lastig, 

vanwege sociale media. Nu blijven 
alle cartoons online te vinden.’

Een cartoon in februari dit jaar 
over columnist Aaf Brandt Corstius 
leidde tot seksismeverwijten. Col-
lignon: ‘Ik word al jarenlang voor 
antisemiet uitgemaakt, maar ik 
ben nu ook een racist en een sek-
sist.’

Ook ziet Collignon kentering 
wat betreft zijn Israëlcartoons: ‘Nu 
premier Benjamin Netanyahu een 
fascistische koers inslaat vinden 

In het kader van de Internationale Dag voor de Persvrijheid 
interviewt de Kanttekening de cartoonisten Jos Collignon en Ruben 
Oppenheimer. Zij liggen steeds vaker onder vuur, vertellen ze. ‘Ik 
word al jarenlang voor antisemiet uitgemaakt, maar ik ben nu ook 
een racist en een seksist.’

EWOUT KLEI
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veel meer mensen hem fascistisch, 
ook mensen die vroeger heel  
kritisch waren over mijn Israëlkri-
tische cartoons. Antisemitisme
schreeuwers zijn nu in de 
verdediging, want in Israël zelf zijn 
er nu demonstraties tegen de rege-
ring. Dat bevalt mij wel.’

Conflict met Benali
Ruben L. Oppenheimer (48) maakt 
zich meer zorgen over de vrijheid 
van expressie dan Collignon, 

vooral naar aanleiding van het 
intrekken van de cartoon over 
Marokkaanse jongeren. ‘Dat de 
Volkskrant, zijn eigen krant, de 
stekker uit die cartoon trok, vind ik 
kwalijkere censuur dan wat over-
heden doen.’

Zelf heeft Oppenheimer meer-
dere keren meegemaakt dat car-
toons van zijn hand zijn 
ingetrokken. Eerst door De Limbur
ger, waarop hij besloot zijn samen-
werking met de krant op te zeggen. 

Cartoonisten spreken over vrijheid. ‘Als woke de overhand krijgt,  
stop ik ermee’

JOS COLLIGNON: ‘ELKE OCHTEND GA IK ER GOED VOOR ZITTEN. WAT WIL IK ZEGGEN? HOE WIL IK HET ZEGGEN?’ (BEELD: JOS COLLIGNON)

Soms verkijk ik mij wel op situaties,  
en schat ik het toch net een beetje 

verkeerd in
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‘Pas toen er een nieuwe hoofdre-
dacteur kwam, ben ik weer voor 
hen gaan tekenen.’

Ook NRC schrapte een keer een 
cartoon van Oppenheimer, toen hij 
de Libanees-Vlaamse schrijver en 
politicus Dyab Abou Jahjah 
tekende als de Disney-wolf Midas 
in een kostuum van een van de drie 
biggetjes. Van islamitische zijde 
kwam er kritiek op het feit dat 
Abou Jahjah was afgebeeld als var-
ken. Dat zou islamofoob zijn, 
omdat varkens in de islam onrein 
zijn. ‘Nu is Abou Jahjah geen mos-
lim’, stelt Oppenheimer droogjes 
vast, ‘maar die nuance werd in het 
kabaal overschreeuwd.’

De Marokkaans-Nederlandse 
schrijver Abdelkader Benali 
mengde zich ook in het koor der 
critici. ‘Die cartoonist zou in de 
nazi-tijd zich werkelijk hebben uit-
geleefd’, twitterde hij. Dit stak 
Oppenheimer bijzonder, omdat hij 
Joods is, en Benali volgens hem 
kon weten dat Oppenheimer een 
Joodse naam is. ‘Toen Benali in 
2016 toetrad tot de jury van de 
Inktspotprijs maakte ik bezwaar. 
Of Benali werd uit de jury gezet, of 
ik deed niet mee als deelnemer aan 
deze wedstrijd. Benali werd uit de 
jury gezet.’

In 2021 legden Oppenheimer 
en Benali hun ruzie bij in een dub-
belinterview in de Belgische krant 
De Standaard. De cartoonist gelooft 
niet dat Benali kwaad in de zin 
heeft, vertelt hij terugkijkend, 
maar vindt wel dat de schrijver 
zich ‘intellectueel beperkt’ uit.

Kaag als heks
In 2021 tekende Oppenheimer een 
cartoon waarin te zien is hoe 
D66-leider Sigrid Kaag als ‘heks’ op 
een bezemsteel de Twin Towers in 
vliegt. D66’ers en feministen rea-
geerden verontwaardigd, maar 
NRC bleef achter de spotprent 
staan. ‘De hoofdredacteur belde 
mij die avond en vroeg mij wat hij 
voor mij kon doen.’ Oppenheimer 
vindt de kritiek van D66 hypocriet. 
‘Ze vonden kritische cartoons over 
hun tegenstanders fantastisch, 

maar stonden op hun achterste 
benen toen Kaag aan de beurt was. 
Terwijl het helemaal geen nega-
tieve cartoon was. Ik speelde met 
de heks-opmerkingen die tegen 
haar werden gemaakt, en tekende 
Kaag als een hele zelfbewuste heks. 
Maar opeens was ik de seksist.’

Ook advocaat Theo Hiddema, 
die toen nog geen Kamerlid was 
voor Forum voor Democratie, deed 
in 2014 aangifte tegen de cartoo-
nist. Oppenheimer had hem gete-
kend als ‘louche advocaat’. ‘Eerst 
was dat wel leuk, lekker extra aan-
dacht voor je werk’, blikt hij terug. 
‘Maar toen de rechter Hiddema in 
gelijk stelde, was dat heel verve-
lend. Gelukkig ben ik in hoger 
beroep vrijgesproken. Journalis-
tenvakbond NVJ stond mij juri-
disch bij. Het heeft mij geen geld 
gekost, wel veel tijd en energie.’

Oppenheimer vindt zijn eigen 
politieke voorkeur niet zo interes-

sant. ‘Die is fluïde geworden’, zegt 
hij. Wel heeft hij vrijheid en demo-
cratie hoog in het vaandel staan. ‘Ik 
vrees extreemlinks meer dan 
extreemrechts. Aan de extreem-
rechtse kant roepen ze wel over tri-
bunalen enzo, maar dit is vaak 
grootspraak van anonieme toet-
senbordenhelden. Bij extreem-
links menen ze wel wat ze zeggen. 
Ook is het antisemitisme aan de 
extreemlinkse kant venijniger. 
Omdat ik Joods ben word ik door 
hen automatisch als een moslim-

basher gezien. Terwijl ik bijvoor-
beeld de Turkse president Recep 
Tayyip Erdogan bekritiseer omdat 
hij van Turkije een autoritaire staat 
heeft gemaakt en de persvrijheid 

de nek omdraait, niet omdat hij 
moslim is.’

Scheldpartijen
De cartoonist heeft een Turkse ex 
en kent daardoor Turkije goed, 
vertelt hij. Daarom gaan de 
gebeurtenissen in dit land hem 
aan het hart. De strijd tegen Erdo-
gan heeft Oppenheimer veel pro-
blemen opgeleverd, zoals 
scheldpartijen en bedreigingen, 
maar ook heeft Facebook zijn 
account opgeschort na veel boze 

meldingen door Turken. ‘Geluk-
kig is dit snel weer teruggedraaid.’ 
Van dissidente Turken kreeg 
Oppenheimer na de aardbeving 
van 6 februari juist complimen-
ten, vertelt hij. ‘Ik tekende wat 
Turkse cartoonisten niet meer 
durfden te tekenen.’

‘In mijn tekeningen neem ik 
altijd heldere posities in, maar in 
het echte leven ben ik heel geba-
lanceerd’, besluit Oppenheimer. 
‘Ik kan mij heel goed inleven in 
andere meningen, in andere 
mensen. Daarom maak ik mij 
ook zorgen over ‘woke’. Zij ver-
oordelen alles wat afwijkt van 
hun eigen standpunten, verkette-
ren iedereen die ook maar een 
beetje anders denkt. Ik vind het 
goed dat we meer empathie 
opbrengen voor bijvoorbeeld 
transpersonen en ik wil best ken-
nisnemen van andere wereld-
beelden. Maar ze dringen het op. 
Een repliek is niet mogelijk. Een 
andere mening is meteen fout, 
meteen haat. Vroeger was je fout 
als de ander je voor antisemiet of 
racist uitmaakte, nu ben je dat als 
je voor islamofoob of transfoob 
wordt versleten. Mocht woke de 
overhand krijgen, dan houd ik – 
als Joodse witte man van middel-
bare leeftijd, en een kapitalist 
bovendien – de eer aan mijzelf en 
stop ik bij de krant.’ •

‘In mijn tekeningen neem ik altijd heldere 
posities in, maar in het echte leven ben ik 

heel gebalanceerd’

CARTOONIST RUBEN L. OPPENHEIMER OVER ZIJN CARTOON VAN SIGRID KAAG EN MARK RUTTE BIJ OP1 (BEELD: YOUTUBE)
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Column.

N og maar nauwe-
lijks was ik begon-
nen aan mijn taak 
als rabbijn in Den 
Haag, alweer 
meer dan veertig 

jaar geleden, toen de eerste uitnodi-
ging om een praatje te komen hou-
den op de deurmat viel. De Haagse 
Gemeenschap van Kerken wilde 
graag kennismaken met de nieuwe 
rabbijn in de hofstad. Daarom 
nodigden zij mij uit voor een 
spreekbeurt. En waar moest ik het 
over gaan hebben? Over ‘Wat ver-
wachten de Joden van de kerk?’

Door mijn jarenlange verblijf 
aan de Britse kant van de Noordzee 
had ik eigenlijk geen idee hoe het in 
Nederland nu eigenlijk zat tussen 
de kerk en de Joodse gemeenschap. 
Uit mijn jeugd wist ik nog wel wat 
de kerk van de Joden verwachtte. 
Christenen belden regelmatig bij 
ons ouderlijk huis aan om ons als 
Joden te vertellen wat de ‘echte’ 
waarheid was.

Maar wat wij van de kerk ver-
wachtten? Ik had eigenlijk geen 
idee. Een van mijn gemeenteleden 
die al heel lang met dat kerkbijltje 
hakte, mijn goede vriend journalist 
Dick Houwaart, wist het wel. Wat 
verwachten de Joden van de kerk? 
Dat ze ons eindelijk een keer 
gewoon met rust laten.

De Joodse staat Israël bestaat 
driekwart eeuw. In veel Joodse krin-

gen wordt dit gevierd. Niet in alle. 
De mate van blijdschap en vreugde 
is afhankelijk hoe het woord ‘Joods’ 
wordt gedefinieerd. Voor mij is 
Joods niets minder dan het besef 
dat er een aansturende Hogere 
Macht is aan wij hier op deze aard-
bol verantwoording schuldig zijn. 
Die invulling heeft ons die afgelo-
pen twintig eeuwen door de balling-
schap heen geholpen met als Joodse 
gemeenschap een eigen onaantast-
bare identiteit. Alle onderdrukkin-
gen en vervolgingen ten spijt.

Pas toen bij die invulling de klad 
erin kwam, devalueerde ‘Joods’ tot 
een soort volksgevoel. Al dan niet 
met een G’d. Al dan niet met een 
religieuze dimensie. Terwijl de 
secularisatie zich in de wereld door-
zette, ontwikkelde zich het joden-
dom ook bij de grote massa tot het 
niveau van ‘zich Joods voelen’, zon-
der dat dit enig consequentie had 
voor de invulling van het dagelijks 
leven. De sjabbat werd zoals de ove-
rige dagen van de week. De keuze 
van wat wel te eten en wat niet te 
eten was niet langer gerelateerd 
over wat de Thora daar over vertelt. 
Zo verdween die echte Joodse iden-
titeit.

Te midden van deze ontwikke-
ling werd halverwege de vorige 
eeuw de ‘Joodse staat’ opgericht. 
Een teken van hoop voor het scha-
mele restant van de Europees 
Joodse gemeenschap na de Tweede 

Wereldoorlog. Tja, dit was inder-
daad een G’ds wonder. Maar hoe 
Joods was en is die staat dan? Vol-
gens de zionistische voormannen 
en -vrouwen van toen was deze 
staat in ieder geval niet religieus. 
Integendeel. Aan het moment van 
dat uitroepen gingen lange discus-
sies vooraf of de naam van de Eeu-
wige wel in de 
onafhankelijkheidsverklaring kon 
worden opgenomen. En in de tekst 
van het nationale volkslied ont-
breekt iedere verwijzing naar een 
G’ddelijk gezag. Anders dan in veel 
andere volksliederen, zoals het 
Britse of ons eigen Wilhelmus. Zo’n 
verwijzing zou je bij een Joodse 
staat toch zeker mogen verwach-
ten.

Maar ook de daaropvolgende 
Israëlische regeringen kozen er 
bewust voor om de ‘Joodse staat’ 
toch vooral zo seculier mogelijk te 
laten zijn.

Na 9/11, na de moord op Theo 
van Gogh en na de aanslag op Char-
lie Hebdo in Parijs wisten velen in 
ons land wie er ter verantwoording 
moesten worden geroepen. Van de 
Nederlandse moslims werd ver-
wacht dat zij zich publiekelijk zou-
den distantiëren van dat 
verschrikkelijke kwaad wat in naam 
van hun religie was verricht. Alsof 
onze medeburgers hier daar ook 
maar iets mee te maken zouden 
hebben.

Tijdens de ‘vieringen’ van 75 
jaar Israël bekruipt mij ook zo’n 
gevoel. Ik word geacht mee te vie-
ren en mee te doen. ‘Je bent immers 
Joods.’ Ja, dat kan best zo zijn. Maar 
mijn ‘Joods’ zijn is aanmerkelijk 
anders dan het ‘Joodse’ karakter 
van de staat. Net zo goed als Israël 
kiest voor háár definitie van Joods, 
kies ik voor de mijne. En die is zoals 
gezegd totaal anders.

Overigens, de keuze die de staat 
met de steun van de grote seculier-
joodse wereldgemeenschap in haar 
joods-zijn heeft gemaakt, heeft 
mijns inziens grote consequenties 
gehad voor het verhaal van die afge-
lopen decennia. Het omgaan met 
oorlogen en met vrede vraagt om 
een bijzondere benadering. Oorlog 
gaat over mensen, over verdriet, 
pijn, onderdrukking en vervolging. 
Over de sterkeren en de zwakkeren. 
Over oorlogsdaden en vredeshan-
delingen.

Als we, ook na 75 jaar, er nog 
steeds niet in zijn geslaagd tot een 
zegenrijke vrede te komen, moeten 
we toch maar eens in de Thora kij-
ken. Toch maar eens de G’ddelijke 
dimensies over het omgaan met die 
ander, met de medemens, in over-
weging nemen. Ik ben er heilig van 
overtuigd dat de vrede dan niet 
meer zo ver weg hoeft te zijn. En 
voor de rest, het Joodse van de staat: 
laat mij eigenlijk maar liever met 
rust. •

Laat me met rust

LODY VAN DE KAMP
Rabbijn en publicist.
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Nieuw in Nederland.

In Nieuwegein is er sinds een 
paar maanden een boot met 
asielzoekers. Bewoners maakten 
zich daarover zorgen. Nu die boot 
er eenmaal is, zijn ze van mening 
veranderd. Een kwart is positiever 
over vluchtelingen gaan denken.

Dat meldt stadsomroep 
RTV Utrecht. Honderd 
asielzoekers wonen al 
vier maanden op de RS 

Princess. Die boot ligt aangemeerd 
in Nieuwegein. Bewoners stapten 
naar de rechter om de opvang 
tegen te houden. Ze waren bang 
voor overlast van ‘veel mannen die 
weinig te doen hadden’. ‘Denk je 
dat die mannen naar een spelle-

tjesmiddag gaan? Geloof je het 
zelf?’, zei een Nieuwegeiner in 
november.
Vier maanden later zijn veel Nieu-
wegeiners positiever. Uit onder-
zoek blijkt dat 91 procent zich nog 
even veilig voelt, als voordat de 
asielzoekers kwamen. En bijna alle 

leerlingen van het Cals College 
hebben geen overlast ervaren. Die 
school ligt vlakbij de boot. Burge-
meester Frans Backhuijs vertelt 
dat hij de resultaten van dit onder-
zoek serieus neemt. Mogelijk moet 
Nieuwegein aan nog meer asiel-
zoekers opvang bieden. •

Er komen in Alphen aan den Rijn 
en Hazerswoude Rijndijk nieuwe 
opvanglocaties voor asielzoekers. 
In totaal kunnen hier 250 
Oekraïense vluchtelingen wonen. 
Eerder kreeg de overheid veel 
kritiek op pogingen een plek voor 
opvang te vinden.

Dit meldt het Leidsch Dagblad. 
De Oekraïners kunnen vijf jaar 
lang terecht op de nieuwe 
opvangplekken. Dit kan daarna 

voor nog eens vijf jaar worden verlengd. 
Als de Oekraïeners naar hun land terug-
keren, kunnen hier andere mensen 
wonen.
Bewoners hebben zich eerder verzet 
tegen de plannen van de gemeente. Daar-
door moest de gemeente opnieuw op 

Nieuwegeiners positiever over 
asielzoekers door vluchtelingenboot

Alphen aan den Rijn kiest nieuwe plek 
voor asielzoekers na groot verzet

Het gezin woont in het 
Theaterhotel. Daar 
vangt het COA asielzoe-
kers en statushouders 

op meldt RTV Oost. In augustus 
2022 kregen de Afghanen een ver-
blijfsvergunning voor onbepaalde 
tijd. Maar ze hadden nog geen 
woning en moesten dus in het azc 
blijven wonen.
In november bood de overheid het 
gezin een woning aan in Tholen, in 
de provincie Zeeland. Het gezin 
weigerde die woning. Het COA 
vindt die weigering onterecht. Via 
de rechter wil het COA dit gezin 
dwingen het azc te verlaten.
In de rechtszaal vertelden de 
Afghanen dat de woning in Tholen 

aan alle eisen voldeed. Een van 
hun kinderen moet echter regel-
matig naar het Erasmus Medisch 
Centrum in Rotterdam. Daar wordt 
hij behandeld voor schisis. De 
afstand is vanuit Tholen te groot, 
vindt het gezin.
Het gezin heeft acht jonge kinde-
ren, vertelt de advocaat van het 
gezin. Als de rechtbank het COA 
gelijk heeft, komen zij op straat te 
staan. ‘De vraag is of het gezin bij 
elkaar kan blijven.’
Het COA houdt voet bij stuk. Het is 
volgens dat orgaan een unieke 
zaak. Voor het eerst probeert het 
COA via de rechter asielzoekers 
weg te sturen uit een azc. De rech-
ter doet op 16 mei uitspraak.’ • (BEELD: GOOGLE STREET VIEW)

(BEELD: YOUTUBE)

Een Afghaans gezin moet misschien binnenkort een asielzoekers
centrum in Almelo verlaten. Het gaat om een vader, moeder en 
hun acht kinderen. Vorig jaar bood de overheid hen een woning 
aan. Die weigerden ze echter. Daarom mogen ze niet in het azc 
blijven, vindt het Centraal Orgaan opvang Asielzoekers (COA).

COA eist dat gezin vertrekt uit azc –  
‘unieke rechtszaak’
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zoek. Dit keer zijn de opvangplekken 
gezocht in overleg met de bewoners.
In de toekomst wil Alphen aan den Rijn 
nog meer opvangplekken inrichten. Die 
moeten komen in Benthuizen en Hazers-
woude Rijndijk. Daarnaast zoekt de 
gemeente naar goede plekken om wonin-
gen te bouwen. Die zijn bedoeld voor sta-
tushouders, jonge mensen en mensen 
die met spoed een woning zoeken. •

Alphen aan den Rijn kiest nieuwe plek 
voor asielzoekers na groot verzet

Er is een ‘afschrikbeleid’ 
tegen ‘kwetsbare vluchte-
lingen’, vinden de christe-
nen. Daar ‘moet een 

einde aan komen’. Zij vinden dat 
er ‘politieke onwil’ is bij de rege-
ring. Er is ‘onvermogen’ om asiel-
zoekers goed op te vangen. De 
oproep komt van de ChristenUnie-
jongeren en Micha Nederland.

Nederland moet zijn verplichtin-
gen nakomen, vinden ze. Volgens 
hen is het mogelijk om vluchtelin-
gen goed op te vangen, als je dat 
maar wilt. Ze stellen dat dit vorig 
jaar ook is gebleken. Toen bood 
Nederland snel goede opvang aan 
bijna honderdduizend Oekra-
iense vluchtelingen. ‘Het kan.’
Vorig jaar moesten honderden 

asielzoekers buiten slapen in Ter 
Apel. De regering moet voorko-
men dat dit opnieuw gebeurt, vin-
den de christelijke organisaties. 
‘Laat zien dat je werkt aan échte 
oplossingen voor mensen die een 
toekomst zoeken.’ De overheid 
moet haar verantwoordelijkheid 
nemen. Alle asielzoekers moeten 
humane opvang krijgen. De 
oproep is ondertekend door 
onder anderen de katholieke bis-
schop Gerard de Korte en de pro-
testantse kerkleider René de 
Reuver. •

Die boodschap staat in de 
krant The Guardian. 
Namens drie organisa-
ties: de Joint Council 

for the Welfare of Immigrants, de 
Migrants’ Rights Network en de 
Sudanese Community and Infor-
mation Centre.
Volgens de drie organisaties laat 
de Britse regering zich leiden 
door racisme. Betrokkene Caitlin 
Boswell spreekt over ‘het racisme 
van het Britse immigratiesys-
teem’. Ze is tegen een Brits 
immigratiebeleid ‘langs strike 
raciale lijnen’. Ook hekelt ze de 
extreemrechtse taal van Britse 
ministers. Dit wakkert haat tegen 
zwarte en bruine migranten aan, 
vindt ze. Ze doelt op de uitlatin-
gen van minister van Binnen-
landse Zaken Suella Braverman. 
Zij deed in april maand stevige 
uitspraken over Pakistanen.

De Britse regering is het niet met 
de kritiek van de organisaties 
eens. ‘Het is verkeerd om kwets-
bare groepen met elkaar te verge-
lijken en tegen elkaar op te zetten’, 
reageert een woordvoerder van 
de regering. ‘Het voorkomen van 
een humanitaire noodsituatie in 

Soedan is momenteel onze focus.’
In februari vorig jaar hekelde BIJ1 
het racistische beleid van Polen. 
Dat land vangt Oekraïners ruim-
hartig op. Tegelijk weigerde Polen 
bij de grens zwarte studenten, die 
voor hun studie in Oekraïne 
woonden. •

Christelijke organisaties starten actie:  
‘Er is geen vluchtelingencrisis in Nederland’

Brits ministerie behandelt Soedanese 
vluchtelingen anders dan Oekraïense

(BEELD: GOOGLE STREET VIEW)

HAZERSWOUDE RIJNDIJK (BEELD: WIKIMEDIA COMMONS)

‘Laten we duidelijk zijn: er is geen vluchtelingencrisis in 
Nederland.’ Dat vinden ongeveer dertig christelijke organisaties. 
Zij spreken zich uit tegen de regering. Op 15 mei stuurden ze 
een oproep. 

‘Onbeschaamd racisme.’ Daaraan maakt het Britse ministerie van Binnenlandse zaken zich 
schuldig. Oekraïners krijgen snel opvang. Tegelijk is het land veel strenger voor asielzoekers met 
een andere huidskleur.

COA eist dat gezin vertrekt uit azc –  
‘unieke rechtszaak’

BRON: PIXABAY.

Op deze pagina’s brengt de Kanttekening nieuws in eenvoudig Nederlands, gevolgd 
door een interview met een nieuwe Nederlander. Zo willen we toegankelijk zijn voor 
mensen met een migratieachtergrond die de taal nog niet goed beheersen. •
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Wereld.

TAYFUN BALCIK, EWOUT KLEI 
MARISKA JANSEN EN REMCO VAN 
MULLIGEN

Zondagavond was er 
lange tijd onduidelijk-
heid over de uitslag. 
Staatspersagentschap 
Anadolu Agency gaf 
een positief beeld over 

de prognoses voor Erdogan, terwijl 
media die op de hand van de oppo-
sitie zijn juist Kilicdaroglu meer 
kansen toedichtten. In de nacht 
van zondag op maandag kropen 
beide prognoses echter naar elkaar 
toe en bleek dat niemand boven de 
vereiste 50 procent kwam om te 
winnen. Dat betekent dat er een 
tweede ronde nodig is.

‘s Nachts om half twee Neder-
landse tijd (half drie in Turkije) was 
Erdogan nog strijdbaar en nam hij 
een voorschot op de overwinning. 
‘Iemand zit in de keuken, maar wij 
staan op het balkon’, zei hij tegen 
zijn achterban. Daarmee verwees 
hij naar de campagnevideo’s die 
Kilicdaroglu vaak opnam vanuit de 
keuken in zijn huis.

‘Ons land heeft het feest van de 
democratie afgerond met deze ver-
kiezingen’, vervolgde hij. ‘Hoewel 
de uitslag niet duidelijk is, hebben 
wij de leiding.’ Dat de oppositie een 
beeld schetste, alsof zij aan de lei-
ding was, noemde Erdogan 
‘bedrog’. ‘Wij zijn altijd eerlijk 
geweest tegen de natie. We wisten 
al dat we ver voor lagen bij de ver-
kiezingen. En we geloven dat we 
boven de 50 procent kunnen 

komen in deze ronde.’
Dat geloof was vannacht bij 

Kilicdaroglu minstens even groot. 
‘Als onze natie een tweede ronde 
wil, zullen we die absoluut winnen’, 
zei hij rond drie uur Nederlandse 
tijd tegen zijn aanhang. ‘De 
behoefte aan verandering in de 
samenleving is groter dan 50 pro-
cent.’

‘Race niet voorbij’
De verkiezingen verliepen zondag 
ordelijk. ‘Over de grote linie zijn de 
verkiezingen goed en eerlijk verlo-
pen, op enkele incidenten na’, 
meldt oud-GroenLinks-politicus en 
Turkije-deskundige Joost Lagendijk 
in gesprek met de Kanttekening.

Waarschijnlijk ging meer dan 
90 procent van de 64 miljoen stem-
gerechtigde Turken naar de stem-
bus – nieuwszender TV100 sprak al 
snel van 93,6 procent. Om vier uur 
Nederlandse tijd sloten de stem-
bussen. ‘Wij hebben tot nu toe geen 
ongeregeldheden opgemerkt,’ 
maakte de voorzitter van de Turkse 
Kiesraad Ahmet Yener snel daarna 
bekend.

Volgens de laatste peilingen 
voorafgaand aan de verkiezingen 
stond Kilicdaroglu met 49 procent 
op voorsprong ten opzichte van 
Erdogan (44 procent). Nadat de 
stembussen sloten, was er echter 
tot het einde van de avond geen 
eenduidige prognose.

De enige rode draad: de derde 
presidentskandidaat, de conserva-
tief Sinan Ogan, stond op een ver-
rassend hoge 5 procent van de 
stemmen. Mocht er op 28 mei een 
tweede ronde komen, dan kan zijn 

electoraat een beslissende stem 
hebben. Lagendijk denkt dat hij 
een bepalende rol zal spelen als er 
een tweede ronde komt.

In zo’n tweede ronde zal Erdo-
gan overgaan tot ‘koehandel’ in de 
hoop de achterban van Ogan voor 
zich te winnen. Dat voorspelt 
Ahmet Erdi Öztürk, universitair 
hoofddocent Internationale 
Betrekkingen aan de Metropolitan 
University in Londen.

Hoewel de oppositie een posi-
tieve campagne voert, is volgens 
Öztürk de aantrekkingskracht van 
Erdogan groot gebleken. ‘De race is 
nog niet voorbij.’

Hij ziet nog iets anders: ‘Het is 
verder opvallend dat de Grijze Wol-
ven tegen alle verwachtingen in 
een serieuze comeback hebben 
gemaakt met meer dan 10% van de 
stemmen in het parlement. En met 
een percentage van meer dan 30% 
in het parlement voor de AKP, bete-
kent dit dat de nationalistische alli-
antie een grote machtsfactor blijft 
in het parlement. Daarmee zijn ze 
het grootste blok.’

‘Wees vastberaden!’
‘s Avonds spraken de presidents-
kandidaten diverse malen hun ach-
terban toe. ‘Wees vastberaden!’, 
hield Kilicdaroglu zijn mensen 
voor. ‘Ik doe een beroep op onze 
helden van de democratie. Verlaat 
onder geen beding de stembureaus 
totdat het laatste ondertekende 
stembusrapport is afgeleverd. De 
volledige en correcte uiting van de 
wil van de natie hangt af van uw 
vastberadenheid. U zult zien, het 
zal de moeite waard zijn.’

Later op de avond noemt Kilic-
daroglu de prognoses van Anadolu 
Agency ‘een fictie’. Hij verwijst naar 
het steeds dalende percentage 
stemmen voor Erdogan in de prog-
noses die Anadolu uitbrengt. ‘Onze 

Erdogan kan overwinning ruiken, maar heeft tweede ronde nodig 
tegen Kilicdaroglu

(BEELD: YOUTUBE)

President Recep Tayyip Erdoğan en zijn uitdager Kemal Kilicdaroglu 
hebben met 98,7 procent van de stemmen geteld beiden nog 
geen meerderheid bij de verkiezingen in Turkije. Erdogan kon de 
overwinning ruiken, maar blijft steken op 49,35 procent. Kilicdaroglu 
staat op 45,00 procent.  Een tweede ronde zal op 28 mei moeten 
uitmaken wie van hen de presidentsverkiezingen wint. 

AHMET ERDI ÖZTÜRK
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waarnemers van de stembureaus 
en de ambtenaren van de verkie-
zingsraad mogen hun post niet ver-
laten. We zullen vannacht niet 
slapen, mijn mensen. Ik waar-
schuw de Hoge Kiesraad, zorg 
ervoor dat alle uitslagen in de ste-
den worden meegenomen.’

Erdogan krijgt veel steun van 
gelovige moslims in Turkije. Zo 
gaat CNN in gesprek met enkele 
hijab-dragende moslimvrouwen. 
‘We zijn nog steeds hoopvol’, laat 
Feyza Sonmezocak Tekin, een 
29-jarige lerares, aan het eind van 
de avond weten. Zij en duizenden 
andere Erdogan-aanhangers heb-
ben zich verzameld voor het partij-
bureau van Erdogans AKP in 
Ankara, in de hoop de overwinning 

van hun grote held te vieren. ‘Ik 
zou verdrietig zijn als het tot een 
tweede ronde komt, maar dat is 
ook goed. Hij zal nog steeds win-
nen.’

Ook de gevangen Koerdische 
leider Selahattin Demirtas liet van 
zich horen. Vanuit de gevangenis 
twitterde hij kritisch over het 
staatspersagentschap: ‘Geloof 
nooit de gegevens van Anadolu 
Agency, denk aan de verkiezingen 
van 2019. Degenen die het zich her-
inneren, vertel het aan degenen 
die het zich niet herinneren.’

Journalist Arzu Yildiz laat de 
Kanttekening weten dat volgens 
haar Demirtas zeer invloedrijk is. 
‘Hij zit in de gevangenis, maar zijn 
gezag onder de Koerden is groot. 

Hij heeft hen opgeroepen om op 
Kilicdaroglu te stemmen, en dat 
doen ze ook.’

Journalist Erkan Pehlivan, die 
in Duitsland woont, is zo niet nog 
kritischer over Anadolu Agency. 
Dat bureau geeft ‘totaal verkeerde 
cijfers’, vindt hij. Bij eerlijke verkie-
zingen zal volgens hem de opposi-
tie winnen, vertelt hij aan de 
Kanttekening: ‘Als Erdogan erin 
slaagt om stemmen te stelen, dan 
wint hij de verkiezingen. Maar als 
de oppositie hem belet om dit te 
doen, dan verliest hij. Sowieso zijn 
de verkiezingen niet eerlijk, want 
Erdogan controleert de staat, de 
rechterlijke macht, de Hoge Kies-
raad, de media. Daarom heeft de 
CHP vandaag meer dan 200.000 

waarnemers ingezet, om te voorko-
men dat er stemmen worden gesto-
len, en waren er ook meer dan 
100.000 Koerdische waarnemers.’

Tegenstrijdige berichten
ANKA Haber Ajansi, gelieerd aan 
de oppositie, meldde aan het begin 
van de avond op basis van 2,9 pro-
cent van de stemmen dat Kilicdaro-
glu op voorsprong lag. Hij zou 49,9 
procent krijgen, tegen 44,7 procent 
voor Erdogan. In dat geval zou een 
tweede ronde nodig zijn.

Op dat moment meldde het 
staatspersbureau Anadolu Agency 
echter nog dat Erdogan meer dan 
50 procent van de stemmen had 
gekregen. Volgens journaliste Arzu 
Yildiz, die in Canada woont, is dat 
echter onbetrouwbaar. ‘De Turkse 
staat manipuleert de exitpolls om 
de mensen te demoraliseren’, ver-
telt ze aan de Kanttekening. ‘Maar ik 
ben hoopvol.’

Wat als Erdogan wint? Yildiz: 
‘Dan laat dat zien dat Turken niet 
van democratie houden, niet van 
vrijheid van meningsuiting. Maar 
ik geloof dat als hij wint veel zijn 
tegenstanders in de gevangenis 
zullen belanden. Dit was ook de 
voorspelling van Selahattin 
Demirtaş, de voormalige leider van 
de pro-Koerdische partij HDP die 
nu in de gevangenis zit. Hij zei: ‘Als 
Erdogan wint, dan zie ik jullie 
straks in de gevangenis. Maar als 
jullie winnen, dan zie ik jullie 
straks buiten.’’

Erdogan kan overwinning ruiken, maar heeft tweede ronde nodig 
tegen Kilicdaroglu

(BEELD: YOUTUBE)

ARZU YILDIZ (BEELD: YOUTUBE)
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Ook burgemeesters Ekrem Ima-
moglu (Istanbul) en Mansur Yavas 
(Ankara) roeren zich. Beiden steu-
nen oppositieleider Kilicdaroglu. 
Volgens hen zijn de berichten van 
staatspersbureau Anadolu ‘vol-
strekt onbetrouwbaar’. Imamoglu 
meldt aan het begin van de zon-
dagavond al dat wat hem betreft 
Kilicdaroglu de dertiende presi-
dent van Turkije is. ‘Schandalig’, 
reageert Ömer Celik, minister van 
Europese Zaken in Erdogans rege-
ring. Hij wijst erop dat er nog geen 
begin van duidelijkheid is over de 
verkiezingsuitslag.

Anadolu volgt meldingen van 
de Turkse Kiesraad, maar nieuws-
zender CNN twijfelt aan de onaf-
hankelijkheid van dit orgaan. 
Volgens een rapport van Freedom 
House uit 2023 worden de toe-
zichthouders van de Hoge Kies-
raad ‘benoemd door de AKP 
gedomineerde gerechtelijke 
instanties en zijn zij in hun beslis-
singen vaak afhankelijk van de 
AKP’.

Bezwaarschriften
Ook in Nederland volgen mensen 
met Turkse roots de verkiezingen 
nauw. Een van hen is Kivilcim 
Pinar, politicus voor de Partij voor 
de Dieren, die de oppositie steunt. 
De Kanttekening interviewt hem. 
Het speelveld is volgens Pinar 
oneerlijk: ‘Vrijdagavond was de 
president op 24 televisiezenders in 
Turkije live te zien. Fair play ken-
nen ze niet in Turkije.’

Pinar maakt zich zorgen over 
het vertekend beeld over de uit-
slag, dat in de loop van de avond 
ontstaat omdat Erdogans aanhang 
bezwaar indient tegen uitslagen 
die te zeer in het voordeel van 
Kilicdaroglu uitpakken. ‘Deze ver-
kiezingsresultaten gaan niet naar 
de kiesraad en worden dus niet 
meegeteld. De media zien deze 
resultaten niet, want ze zijn nog 
niet officieel. Eerder, in 2015 bij de 
gemeenteraadsverkiezingen in 
Ankara, en opnieuw in 2019 bij de 
burgemeestersverkiezingen in 
Istanbul diende de AKP bezwaar-

schriften in. Het is een beproefde 
strategie.’

Tweede ronde nodig?
Rond elf uur in de avond is het ook 
bij het staatsgezinde Anadolu 
Agency duidelijk dat Erdogan niet 
meer dan 50 procent van de stem-
men gaat winnen. Kilicdaroglu 
loopt volgens het staatspersagent-
schap in op de president, maar ligt 
nog altijd meer dan 5 procentpunt 
op hem achter.

De oppositiegezinde burge-
meesters brengen vrijwel tegelij-
kertijd een nieuwe verklaring uit, 
waarin ze de verhoudingen geheel 
anders schetsen. Imamoglu en 
Yavas stellen dat Erdogan op dat 
moment op 45,8 procent van de 
stemmen staat en Kilicdaroglu op 
47,7 procent. Zij denken dat er een 
tweede ronde zal komen.

Kortom: media op de hand van 
de staat leveren nog altijd heel 
andere cijfers dan media op de 
hand van de oppositie. Aan het 

eind van de avond schetst journa-
list Erkan Pehlivan in gesprek met 
de Kanttekening drie scenario’s, die 
ook al reëel waren voordat de 
stembussen opengingen: ‘Het eer-
ste scenario is dat Erdogan verliest, 
vannacht of morgenochtend. Het 
tweede scenario is dat Erdogan 
beweert dat hij meer dan 50 pro-
cent van de stemmen heeft, maar 
ik geloof dat niet. Het derde scena-
rio is dat er op 28 mei, over twee 
weken dus, opnieuw verkiezingen 
zullen worden georganiseerd. 
Mocht dat gebeuren, dan begint 
het spel weer van voren af aan. En 
Erdogan zal de boel dan weer 
manipuleren. Dat moet ook, want 
hij mag de verkiezingen niet verlie-
zen. Hij, maar ook zijn familie, zijn 
vrienden, de hele kliek, wordt 
anders aangeklaagd voor corruptie 
en andere wanpraktijken. Ze heb-
ben zich de afgelopen twee decen-
nia enorm verrijkt. Ze hebben alles 
te verliezen.’

Intussen is volgens CNN de 
muziek op het verkiezingsfeest van 
Erdogans AKP verstomd, toen 
bekend werd dat ook Anadolu 
Agency geen meerderheid meer 
ziet voor de president. ‘We zijn dit 
niet gewend’, vertelt de 38-jarige 
schoonmaker Umran Ozdwmie 
aan die Amerikaanse zender. Zij is 
behoorlijk teleurgesteld. ‘Morgen-
vroeg, als ik wakker word, wil ik 
zien dat Erdogan ons nog steeds 
leidt.’

‘Erdogan blokkeert het 
systeem’
Onzekerheid overheerst rond de 
prognoses van de presidentsver-
kiezingen. De uitslag van de parle-
mentsverkiezingen, die ook op 14 
mei plaatsvonden, is volgens Tur-
kije-kenner Joost Lagendijk veel 
duidelijker: ‘De huidige AKP/ MHP-
coalitie van Erdogan heeft de 
meerderheid behouden. Dat kan 
ook een goed argument voor Erdo-
gan zijn voor de tweede ronde. 
Want een president die niet rekent 
op een meerderheid in het parle-
ment kan veel minder voor elkaar 
krijgen.’

De Armeense journalist Varduhi 
Balyan, die in Turkije woont, is aan 
het eind van de zondagavond voor-
zichtig in haar analyse. ‘Ja, het 
klopt dat er een tweede ronde kan 
plaatsvinden. Maar we krijgen 
tegenstrijdige berichten binnen. 
Vanuit de CHP krijgen we geluiden 
te horen, dat de oppositie ook in de 
eerste ronde al kan winnen. Ter-
wijl het staatspersbureau beweert 
dat meer dan 90 procent van de 
stemmen zijn geteld, zouden vol-
gens datzelfde bureau slechts 70 
procent van de stemmen zijn inge-
voerd. In het bijzonder komen er 
berichten binnen dat in steden 
waar de CHP veel stemmen heeft 
gehaald, er door de AKP en de 
MHP bezwaren zijn ingediend.’ 
Daardoor zijn uitslagen van die ste-
den nog niet meegenomen zijn in 
de prognoses voor de einduitslag. 
Balyan: ‘Als we dat in het oog hou-
den, zou de CHP ook in de eerste 
ronde kunnen winnen. Maar het 
lijkt me moeilijk.’

Aan het eind van de avond is 
oppositieleider Kemal Kilicdaroglu 
strijdbaar. Hij uit forse kritiek op 
het handelen van Erdogans aan-
hang bij het tellen van de stem-
men. ‘Ze blokkeren het systeem 
met bezwaren. Voortdurend.’

‘Wij zullen niet toestaan dat 
hiermee wordt gemanipuleerd’, 
zegt Kilicdaroglu stellig. ‘Het land 
kan geen chaos gebruiken. Blok-
keer de wil van het volk niet. Aan 
de waarnemers wil ik zeggen dat 
ze hun stemmen moeten bescher-
men.’ •

ERKAN PEHLIVAN © BARBAROS KAYA VARDUHI BALYAN (BEELD: VARDUHI BALYAN)

KIVILCIM PINAR
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A ls kind hing ik met 
vrienden voor de 
snackbar en leer-
den we daar van 
de mannen dat je 
schijt moet heb-

ben aan de overheid. Of we liepen 
hele dagen door de buurt, tot een 
van ons kattenkwaad uithaalde, 
dan snelde ik naar huis.

Inmiddels ga ik op een maandag-
avond naar de Koninklijke Schouw-
burg, bijvoorbeeld om te luisteren 
naar journalist Joris Luyendijk. Vorig 
jaar publiceerde hij het spraakma-
kende boek De zeven vinkjes. Met dat 
boek, naar eigen zeggen zijn belang-
rijkste, hopt hij van theater naar thea-
ter. Dilara Bilgic, publicist en 
presentator van de avond, had me op 
de gastenlijst gezet.

Zo iemand ben ik geworden. Al 
raakte ik in de loop van de tijd de bin-
ding en het contact met mijn jeugd-
vrienden kwijt. En ik heb mijn oude 
buurt verlaten om elders op mijzelf te 
wonen. Ondanks de schuldgevoelens, 
want met het geld dat ik betaal aan 
huur kan ik ook mijn moeder onder-
steunen en veel jeugdvrienden kun-
nen daar niet weg.

Vanaf de basisschool werd de 
kloof met mijn moeder, die de Neder-
landse taal niet spreekt, elke dag gro-
ter. Toch voel ik mij als een vis op het 
droge in mijn nieuwe omgeving, tus-
sen de intelligentsia en cultuursnui-

vers, een omgeving die ik had 
geïdealiseerd.

Met lood in m’n patta’s ging ik 
naar de Koninklijke Schouwburg. 
Mannen als Luyendijk, zoals hij 
erkent, hebben het voor het zeggen in 
de ministeries en het bedrijfsleven en 
worden overal positief gediscrimi-
neerd. En dan krijgt meneer ook nog 
eens podium na podium om diezelfde 
samenleving te analyseren. Ik, die het 
licht zag in een Turks-Koerdisch 
dorpje, opgroeide in een gebroken 
gezin, met een moeder die stamgast is 
bij de huisarts, gevoed in de Haagse 
Schilderswijk, hoef echt niet te luiste-
ren naar Luyendijk.

Zo dacht ik.
‘Sorry, het is heel ‘getto’, maar 

heeft u toevallig Red Bull?’, vroeg ik 
aan de barman. ‘Wel cola’, zei hij.

Met haar opening, al dan niet 
gescript, kreeg Bilgic het publiek aan 
het lachen. Ze zette de toon. Ook het 
verhaal van Luyendijk dat volgde is vol 

grappen, ironie en van een lichte 
toon. Zelfs als hij vertelde over de top-
ambtenaren die zo ver mogelijk van 
de schoonmakers zitten, zijn zus die 
op werk hoort dat ze beter haar haar 
korter kan knippen en zijn tijd bij de 
Britse krant The Guardian, waar hij de 
gebbetjes en nuances in taal, soms 
bedoeld om hem te schofferen, niet 
begreep. Vanuit het publiek klonk als-
maar gelach – soms gegiechel, andere 
keren gebulder, omdat iemand zelf 
een bepaalde uitspraak doet of gedrag 
vertoont, of het juist herkent van op 
de werkvloer.

Luyendijk benoemde boven-
dien, tot vervelens toe, hoe sommi-
gen over zijn boek schreven en 
spraken in de media. Hij heeft in 
zijn presentatie zelfs het blokje 
‘Ontvangst’ opgenomen. De reac-
ties op zijn boek waren ‘een soort 
pesten’, aldus Luyendijk. Mede-
journalisten wilden hem ‘onderuit 
schoppen’. En hij zou ‘af’ zijn, want 

in tegenstelling tot de vorige twee 
keren mocht Luyendijk deze voor-
stelling niet in een talkshow aan-
kondigen.

De avond is bovenal bedoeld voor 
de zogenoemde ‘zevenvinkers’. Maar 
dat zij dit verhaal moeten horen is 
veelzeggend. Van hen, dus ‘hoog opge-
leid’, mag verwacht worden dat ze 
inmiddels weten dat er ongelijkheid 
en armoede is in Nederland. Wie anno 
2023 doet alsof Nederland een egali-
tair land is heeft oogkleppen op, 
gewoonweg omdat het hem goed uit-
komt en niet schaadt.

Pas toen Luyendijk vertelde 
over sociale klasse verloor ik lang-
zamerhand mijn ongefundeerde 
ergernis en zat ik op het puntje van 
mijn stoel. Het feit dat iemand op 
zo’n podium en met zo’n staat van 
dienst vertelt dat je getekend kan 
worden door de plek van je wieg en 
de mensen om je heen, raakte me. 
Toch wel.

De erkenning dat je als klassen-
migrant die zich begeeft in de jour-
nalistiek, het bedrijfsleven of een 
ministerie niet per definitie gevoe-
lig bent, geen slappeling in je 
nieuwe omgeving, een dorpsgek 
evenmin en dat wat je hebt bereikt 
knap is, werkte therapeutisch.

Daarom, een oproep aan alle 
klassenmigranten: doe jezelf een 
grote gunst en ga luisteren naar 
Luyendijk. •

Luister naar Luyendijk

‘Wie anno 2023 doet alsof Nederland een 
egalitair land is heeft oogkleppen op’

HIZIR CENGIZ
Publicist.
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MARISKA JANSEN

Op 4 mei sprak 
rabbijn Awraham 
S o e t e n d o r p 
(1943) tijdens de 
h e r d en k i n g s -
dienst in de Grote 

Kerk in Den Haag. Een verhaal 
houden voor een zaal met men-
sen is anders dan een boek 
schrijven, vindt hij. ‘Als ik voor 
een groep sta, klein of groot, dan 
gebeurt er iets met de gezichten 
van mensen, er ontstaat een 
bepaalde sfeer.’

Onlangs verscheen Levensles
sen van een rabbijn, waarin lessen 
zijn opgetekend die Soetendorp 
terugkijkend op zijn leven heeft 
geleerd. Soetendorp was van 
1968 tot 2008 rabbijn van de Libe-
raal Joodse Gemeente in Den 
Haag en actief bij tal van interna-
tionale clubs die zich inzetten 
voor dialoog en contacten tussen 
verschillende religies. Het boek 
is geschreven door journalist 
Annemiek Leclaire, die hem 
hiervoor meerdere malen inter-
viewde.

In het boek vertelt Soeten-
dorp over zijn ouders en tante 
Trees, die door aan ‘baby Sjalom-
metje’ te denken – Sjalom is de 
tweede naam van Soetendorp – 
Auschwitz overleefde. Maar hij 
verloor in de oorlog ook talloze 
familieleden. Hij vertelt in het 
boek ook over spanningen in het 
gezin toen hij opgroeide en ont-
moetingen met mensen die de 
oorlog hadden overleefd maar 
worstelden met schuldgevoe-
lens.

Een aangrijpende scène gaat 
over zijn ouders, die samen met 
baby Awraham in Amsterdam-

Oost woonden. Er was een razzia 
in de wijk. De voordeur werd 
opengebroken door een SS-offi-
cier. De man kwam binnen, keek 
in de wieg en zei tegen de drie 
maanden oude baby: ‘Schade dass 
du ein Jude bist.’ Vervolgens zei 
hij: ‘Jullie zijn te vies, ga je was-
sen, we komen morgen terug.’ 
Hij wist dat ze dan zouden ont-
snappen. De vader van Soeten-
dorp zei altijd tegen zijn zoon dat 
hij nooit moest vergeten dat een 
SS’er zijn leven had gered.

U heeft zoveel verdriet meege
maakt. Uw familie onderging 
uitzonderlijk leed. Hoe kunnen 
mensen die dit niet hebben 
meegemaakt daar levenslessen 
uit halen?
‘Iedereen die in vrede leeft, 
beleeft ook momenten van 
vreugde en vormen van leed. In 
mijn boek vertel ik openhartig 
over mijn tante Trees, die op 
hoge leeftijd na een beroerte 
besluit euthanasie te plegen. Ik 
was erbij aanwezig. Wij hadden 
een diepe band.

Het boek gaat ook over mij. 
We woonden in Israël toen ik als 
negenjarig jongetje met een 

speelgoedpijltje mijn zusje ver-
wondde aan haar oog. Het oog 
kon niet meer gered worden. Ik 
deed het niet expres, maar ik heb 
het wel gedaan. Het is meer dan 
zeventig jaar geleden gebeurd, 
maar het is iets waar ik bijna 
dagelijks nog aan denk. Een 
mens beleeft veel, maar herbe-
leeft nog veel meer.’

In het boek vertelt u dat u 
geïnspireerd bent door de 
JoodsFranse filosoof Emma
nuel Levinas (19061995). Wat 
boeit u aan hem?
‘Ik herken me in Levinas, die ik 
overigens nooit heb ontmoet. Hij 
dacht na over hoe we elkaar in 
gelijkwaardigheid kunnen ont-
moeten: door het naakte aange-
zicht van de ander te zien. Of 

zoals mijn vader, die ook rabbijn 
was, tegen mij zei: ‘Je ontmoet 
God in de pupillen van de ander.’

Ik zal je vertellen over het 
toppunt van vreugde. Ik was op 
het huwelijk van mijn kleindoch-
ter en daar was een dochtertje 
van acht maanden van de andere 
kleindochter. Het was een zon-
overgoten dag, ze zat op mijn 
schoot. Ik keek in haar ogen. Het 
is ongelooflijk hoe haar blik hele-
maal door mij heen ging. Plotse-
ling dacht ik: zou zo’n blik de blik 
zijn geweest waarmee ik die SS-
officier vertederde, die zich in 
1943 over de wieg boog en mij 
gespaard heeft? De oorlog heeft 

in mijn leven grote invloed. Maar 
mijn boek is geen verhaal over de 
oorlog. Het is het verhaal van 
iemand die geboren is in de oor-
log en die de weg aflegt van over-
leven naar leven. In wezen legt 
iedereen diezelfde weg af. Over-
leven van dingen die gebeuren in 
je leven en in de levens van ande-
ren waarbij je betrokken bent.’

In onze tijd zijn er ook mensen 
die in de verdrukking leven. In 
Amsterdam ligt bijvoorbeeld op 
een desolate plek, tussen de 
fabrieken en bedrijven, een 
cruiseschip met honderden 
asielzoekers. Velen wachten al 
maanden op een eerste gesprek 
met immigratiedienst IND. Hoe 
kijkt u tegen dat soort schrij
nende situaties aan?
‘Daadwerkelijk oog hebben voor 
mensen in verdrukking is een 
enorme opgave. Je moet helpen 
zonder er zelf aan onderdoor te 
gaan. In 1979 waren er boot-
vluchtelingen uit Vietnam. Zij 
kwamen toen in het nieuws, 
maar ik vond net als zovelen dat 
ze niet voldoende geholpen wer-
den.

Toen ben ik naar het Rode 
Kruis gegaan. Het was vijf uur ’s 
middags, het kantoor ging bijna 
dicht, maar ik werd wel binnen-
gelaten. Ik zei: ‘Hoe kan dat nou, 
dat jullie kantoor dichtgaat ter-
wijl de wereld brandt? Die men-
sen verdrinken.’ Toen zeiden ze 
tegen mij: ‘Wij maken dit elke 
dag mee. U bent nu in beweging 
gekomen, maar wij komen vier-
entwintig uur per dag, jaar in 
jaar uit, in beweging. Hoe kun je 
die betrokkenheid volhouden als 
je geen rust neemt?’

We zijn niet altijd in staat om 
het leed van asielzoekers tot ons 
door te laten dringen. Onze 
samenleving ziet daar maar een 
klein beetje van, dat is hoe we 
ermee omgaan. Maar zo zien we 
de belangrijke contouren van 
wat veranderen moet.

Ik heb mij aan het begin van 
de oorlog in de Oekraïne gericht 
tot de leiding van de Russisch-

Rabbijn Soetendorp: ‘Wie niet in wonderen gelooft, is geen realist’

‘We zijn niet altijd in staat om het leed 
van asielzoekers tot ons door te laten 

dringen’

In Levenslessen van een rabbijn blikt Awraham 
Soetendorp terug op de 80 jaar die achter 
hem liggen. ‘Een mens beleeft veel in een 
leven – maar herbeleeft nog meer.’
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AWRAHAM SOETENDORP (FOTOGRAAF BOB BRONSHOFF)
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Orthodoxe Kerk. Ik heb gezegd 
dat het heilloos is om die oorlog 
te voeren en het belang van 
oplossingen benadrukt, de 
mogelijkheid van vrede.’

Ik kan het nog sterker zeg-
gen, Israël bestaat nu vijfenze-
ventig jaar. Ik ben in alle vezels 
van mijn bestaan met Israël ver-
bonden. Ik heb door de jaren 
heen zoveel mensen ontmoet 
aan Israëlische kant maar ook 
aan Palestijnse kant die met heel 
hun wezen vrede willen.’

Maar waarom is dat dan nog 
niet gelukt?
‘Omdat het niet eenvoudig is. Het 
is een conflict tussen rechten. 
Wie heeft het grootste recht en 
wie het minste? Mijn Israëlische 
broeders en zusters hebben alle 
recht om eindelijk in een land te 
leven waar rust is en vrede, waar 
kinderen zich kunnen ontwikke-
len. Mijn Palestijnse broeders en 
zusters hebben alle recht om een 
bestaan te hebben waarin kinde-
ren kunnen opgroeien, een per-
spectief. Ze komen niet tot 
elkaar.’

Denkt u dat het ermee te 
maken heeft, dat ze de glans in 
elkaar ogen nooit hebben 
gezien?
‘Ja, te weinig. Sommigen hebben 
dat wel. Avishai Margalit, een 
ethicus uit Israël, zegt dat de weg 
naar een rechtvaardige samenle-
ving te lang is. Streven naar een 
fatsoenlijke samenleving is rea-
listischer. Dat is een samenle-
ving waarin niemand meer 
vernederd wordt. En die verne-
dering, het willen toebrengen 
van vernedering, dat is er nog te 
veel in de wereld.

Zo’n twintig jaar geleden was 
ik op bezoek in een Palestijns 
dorp. Er was een gebouw vernie-
tigd omdat volgens Israël van 
daaruit terrorisme was gepleegd. 
Ik werd voorgesteld aan de 
Palestijnse burgemeester en er 
werd verteld dat ik in de oorlog 
was geboren. Toen zei de burg-
meester tegen mij dat hij het bij-
zonder op prijs zou stellen als ik 
vertelde wat het betekende om 

als Joodse baby in de oorlog te 
leven. Het was zo ontroerend, 
want ik had helemaal niet ver-
wacht dat iemand in dat Pales-
tijnse dorp open stond voor een 
verhaal van de Jood als slachtof-
fer in een oorlog.’

Vindt u het belangrijk dat 
nieuwkomers in ons land zich 
ook verbinden met de geschie
denis van de Tweede Wereld
oorlog?
‘Heel belangrijk. Zij moeten 
weten dat er honderdduizend 
Nederlandse Joden zijn ver-
moord. Zij werden er in de oor-
log mee geconfronteerd dat je 

honderden jaren in een land 
kunt leven – ik geloof dat mijn 
voorouders al in de zeventiende 
eeuw hier woonden – en dan 
plots wordt alles afgenomen, 
omdat je eigenlijk die buiten-
staander zou zijn, die ander. Hoe 
kan dat? Is dat van buiten geko-
men? Ja, er was de bezetting, er 
waren ideologieën die zich 
meester maakten van het land. 
Het is belangrijk dat je dat weet, 
en dat dit nooit meer mag gebeu-
ren.

Ik ben aan de ene kant opti-
mistisch. Ik heb aan de wieg 
gestaan van respecteducatie. Dat 
gaat over geworteld zijn in dit 
land en gelijkwaardigheid, fat-
soen. Ik was in een klas op een 
islamitische school in Den Haag 

en daar vertelde ik dat ik een 
rabbijn ben. ‘Dat is net zoiets als 
een imam. Mijn naam is Abra-
ham’, zei ik. ‘Weten jullie wie 
Abraham is?’ Ze antwoordden: 
‘Ja, een profeet.’ ‘En weten jullie 
wie zijn kinderen waren?’ ‘Ja, dat 
zijn Ismael en Izaäk.’ ‘Wat bete-
kent dat?’, vroeg ik. Een jongen 
in de klas, die onderuitgezakt 
zat, zei: ‘Dat is cool, dan zijn we 
familie.’

Dat ‘we zijn familie’, dat is z’n 
oerbesef. Dat probeer ik eigen-
lijk uit te drukken. Dat kijken in 
de ogen van de ander, dat lichtje. 
Er is nooit iemand in de geschie-
denis geweest die precies het-

zelfde was als iemand anders en 
er zal nooit iemand zijn die pre-
cies hetzelfde is als een ander. 
Wat betekent dat? We zijn in de 
eerste plaats een uniek mens – 
een broeder – en pas daarna 
onderdeel van een volk, geloof 
of etnische groep.

In Soedan is weer een oorlog 
uitgebroken. Dat land heeft al 
zoveel oorlogen meegemaakt en 
er is honger. Over het World Eco-
nomic Forum wordt heel sma-
lend gedaan. Maar ik was van 
2001 tot 2010 jaarlijks in Davos, 
als medeoprichter van een orga-
nisatie die de dialoog tussen de 
islam en het Westen stimuleerde. 
Ik sprak er een man van de Ver-
enigde Naties die met bepaalde 
apparatuur water opspoorde, 

onder de oppervlakte van de 
aarde. Op bepaalde plekken is 
een concentratie van water, 
maar die is vaak onzichtbaar.

Hij vertelde dat hij in Soedan 
was om water op te pompen. 
Maar hulpverleners als hij wer-
den zo bedreigd, dat ze zijn weg-
gegaan. Dan zie je de waanzin 
die steeds opkomt. In de Bijbel 
wordt gesproken over de zoon 
van Abraham, Izaäk, die groef 
naar waterbronnen die onder 
het zand lagen. Maar wat deden 
de Kanaänieten? Ze hadden 
dorst, maar hielden het zoeken 
naar de bronnen tegen. Ze zorg-
den ervoor dat de kinderen van 
Izaäk geen water hadden. Ze wil-
den liever dat iedereen dorst 
had, dan dat ze de ander wat 
water gaven. Dat is nog steeds 
iets wat doorgaat.

In Soedan bevecht men 
elkaar nu van straat tot straat. 
We zagen op televisie die vlieg-
tuigen weer, die mensen kwa-
men ophalen, terwijl al die 
anderen moeten blijven. Net als 
in Afghanistan. Het blijft maar 
doorgaan.

In het paradijsverhaal in de 
Thora roept God naar Adam: 
‘Ajeka?’ Dat betekent: ‘Waar ben 
je?’ Adam roept terug naar God: 
‘Waar ben jij?’ Ze kunnen elkaar 
niet vinden, terwijl ze elkaar zo 
bitterhard nodig hebben.

Wat zou er gebeuren als alle 
gelovigen uit islam, jodendom, 
christendom, hindoeïsme en 
boeddhisme, en alle mensen die 
een spirituele vonk voelen bui-
ten die religies, samen die roep 
vertalen en alle krachten bunde-
len tot één reddende, helende 
kracht? Dat klinkt nu ver weg, 
abstract en onmogelijk. Er is 
echter een spreuk die toege-
schreven wordt aan leiders in 
Israël, maar in wezen door 
zoveel mensen is uitgedrukt: ‘Hij 
die niet in wonderen gelooft is 
geen realist.’ En dat wonder is in 
onszelf. Dat wonder is de ont-
moeting met jezelf in de ander.’ •
Awraham Soetendorp en Annemiek 
Leclaire, Levenslessen van een rab
bijn (Balans, 2023), 160 pp, 15 euro.

‘Wat zou er gebeuren als alle gelovigen 
uit islam, jodendom, christendom, 

hindoeïsme en boeddhisme samen alle 
krachten bundelen tot één reddende, 

helende kracht?’
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S tel, je bent tientallen 
jaren geleden, vaak op 
jonge leeftijd, van je 
eigen land naar een 
ander land verhuisd. 
Daar heb je een partner 

gevonden – soms ook uit je oude 
land afkomstig, soms uit het nieuwe. 
Je hebt er kinderen gekregen, die 
daar zijn opgegroeid en voor wie dat 
daarom hun vanzelfsprekende thuis 
is.

Jouw land van herkomst kennen 
ze alleen nog van vakantie. Niet 
alleen je nageslacht heeft de natio-
naliteit van het land waar ze hun 
hele leven hebben gewoond, jijzelf 
hebt dat ook, want ook jouw leven 
speelt zich daar elf van de twaalf 
maanden af.

Zeker, je hebt daarnaast het pas-
poort van je moederland aangehou-
den, en soms beschikken je hier 
geboren kinderen daar eveneens 
over. Dat was mede omdat je zelf 
misschien straks, ooit, na je pensi-
oen, weer terug wilt, om daar je 
oude dag door te brengen. Met die 
aanname in het achterhoofd ben je 
indertijd ook van land gewisseld.

Tijdelijk, dat was toen het idee. 
Maar jaren werden decennia en de 
kans dat je terugkeert wordt steeds 
kleiner. Een enkeling doet het 
inderdaad. De meesten echter uit-
eindelijk niet, want een groot deel 
van hun verleden – inclusief hun 

nageslacht – ligt inmiddels niet 
meer daar, maar hier. De expat is 
feitelijk een emigrant geworden.

En dan zijn er in je land van her-
komst verkiezingen. Een paspoort 
van dat land geeft je het recht om 
óók te stemmen. Wat doe je dan?

U denkt, met de actualiteit in 
het achterhoofd, en tevens door de 
kop boven deze column gestuurd, 
nu vast aan Turkije en Turkse 
migranten.

Dat kan. Maar ik had het boven-
staande niet zonder reden zo 
abstract geformuleerd. Want je kunt 
ook aan Nederlanders denken die al 
tientallen jaren in de Verenigde Sta-
ten wonen, daar hun leven hebben 
opgebouwd, daar met een inboor-
ling zijn getrouwd, zich daar heb-
ben voortgeplant. Ook die denken 
soms nog steeds ooit terug te keren.

Ze waren recent in het nieuws, 
want ze dreigden na zo lange afwe-
zigheid hun Nederlandse nationali-
teit en daarmee hun Nederlandse 
stemrecht te verliezen. Zij wilden 
mee kunnen beslissen of Den Haag 
na dertien jaar nog wel met Rutte 
verder moet, zoals de Turkse dias-
pora over de vraag of Ankara dat 
nog na twintig jaar wel moet met 
Erdogan.

Het ging ook hen aan!
En het interessante was: in hun 

geval werd daar veel begripvoller op 
gereageerd dan op Turkse migran-

ten die nu nog, al tientallen jaren 
weg uit Turkije, op grond van 
dezelfde terugkeer-illusie, dezer 
dagen op hun Turkse stemrecht 
staan.

Maar voor beiden is natuurlijk 
de hamvraag gelijk: moet je wel 
mee willen beslissen over een land 
waar je allang zelf niet meer leeft, 
zodat je niet zelf de beleidsmatige 
gevolgen van je stem voelt? Een 
Turkse Nederlander lijdt niet onder 
Erdogan, een Nederlandse Ameri-
kaan niet onder Rutte, maar hij 
zadelt de thuisblijvers wel met zijn 
keuze op.

Verschil is er daarmee tegelijk 
ook: Erdogan heeft zijn land in een 
autocratie veranderd, met een 
machtsmonopolie in de economie 
en de media. Politieke tegenstan-
ders worden vervolgd, kritische 
journalisten in de gevangenis opge-
sloten. Rutte gaat bij hinderlijke 
opponenten niet verder dan een slij-

merig babbeltje.
Daarbij reikt de lange arm van 

Erdogan ook tot in het buitenland – 
zodanig, dat velen bang zijn hem te 
bekritiseren, omdat dat gevolgen 
voor henzelf of hun in Turkije 
wonende familieleden kan hebben. 
Bedreigingen door AKP-stemmers 
om via verkliklijnen de Grote Baas 
in Ankara in te lichten zorgen voor 
een gevoel van onveiligheid.

In dat licht is het extra wrang 
dat straks bij de tweede ronde van 
de nu nog onbesliste presidentsver-
kiezingen diezelfde Turkse diaspora 
de doorslag ten gunste van Erdogan 
geven kan, omdat het percentage 
AKP-stemmers in het buitenland 
vele malen groter is dan in Turkije 
zelf.

Opsluiting van opponenten, 
kneveling van de pers, toenemende 
onvrijheid, om van vervolging van 
etnische en religieuze minderhe-
den te zwijgen: wat zijn dat voor 
Turkse kiezers die, hier zelf in alle 
vrijheid levend, dat voor Turkije zelf 
kennelijk niets kan schelen?

Hoe staat het met hun democra-
tisch besef als zij vinden dat een 
halve dictator het fantastisch doet 
omdat hij ‘hun’ land weer ‘groot 
heeft gemaakt’? Hoe zouden we het 
vinden als pakweg driekwart van de 
in Europa levende Russen Poetin 
daarom als daadkrachtig zouden 
vereren?. •

Hechten veel Turkse Nederlanders wel aan 
democratie?

THOMAS  
VON DER DUNK

Publicist. 
Cultuurhistoricus.

‘Moet je wel mee 
willen beslissen over 
een land waar je 

allang zelf niet meer 
leeft?’
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Advocaat Salah Hamouri is uit Israël gedeporteerd:  
‘Mijn doorgaande Nakba’

DE PALESTIJNS-FRANSE MENSENRECHTENADVOCAAT SALAH HAMOURI ZAT IN TOTAAL TIEN JAAR IN ISRAËLISCHE GEVANGENISSEN (BEELD: ALAIN BACHELLIER/ WIKIMEDIA COMMONS)



de Kanttekening MAGAZINE  | JUNI 2023  |  35  

D e bijeenkomst is 
georgan i seerd 
door vredesorga-
nisatie PAX en 
D e b a t p o d i um 
Arminius. Waar 

Hamouri komt, ontstaat al snel 
reuring. Pro-Israëlische organisa-
ties komen in beweging om op te 
roepen hem geen podium te geven.

Zo roept het Centrum Informa-
tie en Documentatie Israël (CIDI) de 
organisatoren op om Hamouri te 
schrappen als spreker. Het Centraal 
Joods Overleg (CJO) doet diezelfde 
oproep en geeft aan PAX daarover 
geschreven te hebben. Bewijs voor 
Hamouri’s betrokkenheid bij terro-
risme is echter nooit geleverd.

Salah Hamouri is geboren in 
1985 en woonde tot enkele maan-
den geleden in Jeruzalem. Hij was 
twee toen de Eerste Intifada uit-
brak, de Palestijnse opstand tegen 
bezetting en onderdrukking door 
Israël.

In 2005 arresteerde Israël 
hem, op verdenking van betrok-
kenheid bij een poging tot een 
aanslag op de rabbijn Ovadia 
Yosef. Uiteindelijk kwam hij voor 
een moeilijke keuze te staan: als 
hij zijn onschuld volhield, zou hij 
veertien jaar de cel in moeten. Bij 
een schikking echter zou zijn straf 
halveren. Hij koos voor het laat-
ste, ook al betekende dit dat hij 
schuld moest erkennen. Hij is des-
ondanks altijd blijven volhouden 
dat hij onschuldig is.

Nadat hij vrijkwam ging 
Hamouri rechten studeren. Tegen-
woordig is hij actief voor Adda-
meer, een 

mensenrechten organisatie die 
Palestijnse gevangenen bijstaat. 
Voor de Kanttekening vertelt hij 
zijn verhaal, met een realistische 
blik op de huidige situatie in 
Israël, waar extreemrechts 
regeert.

U bent naar Frankrijk gedepor
teerd. Dat moet voelen als uw 
eigen Nakbaervaring.
‘Exact, het is een doorgaande 
Nakba. Ik ben gedeporteerd naar 

Frankrijk op 18 december 2022. 
De nacht ervoor ben ik uit mijn 
kamer gehaald. Veiligheidsdien-
sten kwamen in de avond en 
namen me mee naar het vliegveld. 
Toen ik naar het vliegtuig werd 
gebracht, kreeg ik boeien via een 
ring om mijn handen en benen.’ 
Hamouri drukt zijn handen tegen 
zijn heupen om te illustreren hoe 
hij op diverse plekken om zijn 
armen strak werd geboeid. ‘Ik 
moest achterin het vliegtuig zit-
ten, met drie politieagenten naast 
me. In Parijs mocht ik als laatste 
het vliegtuig uit.’

Dat was het einde van uw tijd in 
Jeruzalem. Hoe was het om daar 
op te groeien?

‘Ik ben geboren in Jeruzalem. 
Mijn vader was Palestijn, mijn 
moeder Frans. Daarom heb ik de 
Franse nationaliteit. Palestijnen 
die zijn geboren in Jeruzalem heb-
ben geen nationaliteit, ze hebben 
alleen een verblijfsvergunning. Ik 
heb altijd in die stad gewoond. 
Mijn oom was iemand die gezocht 
werd door Israël. Van 1988 tot 
ongeveer 1993 hadden we dage-
lijks invallen en huiszoekingen 
van het leger bij ons thuis.’

Dat was tijdens de Eerste 
Intifada.
‘Klopt. In 1992 arresteerden ze 
mijn oom. Toen ik met mijn oma 
op bezoek ging bij hem zag ik ook 
de gevangenis van binnen. In 2000 
begon de Tweede Intifada. Ik ben 
op mijn vijftiende door het Israëli-
sche leger in mijn been gescho-
ten. De kogel zit er nog in, als 
souvenir. Op mijn zestiende ben 
ik voor het eerst gearresteerd. 
Twee maanden lang ben ik streng 
ondervraagd en zat ik in isolatie 
in, wat ze noemen, het Russische 
complex in Jeruzalem, een streng 
bewaakte gevangenis. Ik had een 
kamer van twee vierkante meter. 
De muren waren grijs, het toilet 
was een gat in de grond en er was 

alleen een matras op de vloer.’

Wat wilden ze van u weten?
‘Ik was jong en ik was actief in een 
groep van scholieren die door 
Israël was verboden. Daarom ben 
ik gearresteerd. In 2004 ben ik 
opnieuw gearresteerd en in zoge-
heten ‘administratieve detentie’ 
gezet. Dat is gebaseerd op een mili-
taire wet die nog voor 1948 door de 
Britten is ingevoerd. De Israëli’s 
hebben die wet overgenomen.’

Daarbij kunnen ze toch mensen 
in detentie houden voor lange 
tijd?
‘Ja, het is een militair bevel waarbij 
je voor drie tot zes maanden vast-
gehouden kunt worden, en dit kan 
voor onbepaalde tijd worden ver-
lengd. Je dossier is geheim en er is 
geen aanklacht nodig. De militaire 
aanklager en de militaire rechter 
zijn de enigen die dit dossier ken-
nen. Ook mijn advocaat kreeg geen 
inzage. Ik zat voor vijf maanden in 
detentie.

In maart 2005 ben ik opnieuw 
gearresteerd. Ik zat zes jaar en 
negen maanden gevangen. Toen ik 
in 2011 vrijkwam dacht ik dat ik 
een nieuw begin kon maken, maar 
ik ben telkens opnieuw gearres-
teerd. Ik begon een jaar later met 
mijn rechtenstudie en ben in 2015 
afgestudeerd. Ik ben in die tijd 
begonnen met mijn werk voor 
Addameer, als advocaat. Ik verte-
genwoordig Palestijnse politieke 
gevangenen.’

In 2022 ben u het land uitgezet. 
Hoe ging dat?
‘In september 2020 kreeg ik de eer-
ste waarschuwing dat Israël mijn 
verblijfsvergunning wilde intrek-
ken. Dit is gebaseerd op de nieuwe 

Advocaat Salah Hamouri is uit Israël gedeporteerd:  
‘Mijn doorgaande Nakba’

Noodgedwongen woont de Palestijnse mensenrechtenadvocaat Salah Hamouri nu in Frankrijk. 
Eind 2022 deporteerde Israël hem. In totaal zat hij tien jaar in een Israëlische gevangenis. Hij 
spreekt in Rotterdam over zijn bewogen leven. En over de Nakba, de etnische zuivering van 
700.000 Palestijnen door Israël in 1948.

REMCO VAN MULLIGEN

‘Dit alles is mijn doorgaande Nakba. 
Het is glashelder dat Israël van alle 

Palestijnen af wil’
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wet Breuk van Vertrouwen. Je 
moet, als Palestijn, trouw zweren 
aan je bezetter, zodat je vergun-
ning niet wordt ingetrokken. Dat is 
volledig in strijd met internatio-
naal recht. De minister van Bin-
nenlandse Zaken kan nu 
vergunningen intrekken – ook 
weer op basis van een geheim dos-
sier. Tot op heden weet ik niet 
waarom ik ben gedeporteerd.

Dit alles is mijn doorgaande 
Nakba. Het is glashelder dat Israël 
van alle Palestijnen af wil. Ze heb-
ben een plan om één land te heb-
ben in 2030, met een meerderheid 
van Israëli’s en een minderheid 
van Arabieren. De arrestaties, het 
verbod om huizen te bouwen, de 
confiscaties van land en huizen, 
alles staat in dienst van de door-
gaande Nakba.’

Uw leven is een geschiedenis van 
gevangenis, geweld en onder
drukking. Wat voor persoon bent 
u geworden in die context?
‘In Palestina onder onderdrukking 
leven is een moeilijke situatie. 
Vooral voor mij, omdat ik het voor-
recht van een Frans paspoort heb. 
Daardoor ben ik onder druk gezet 
te vertrekken, maar ik wilde blij-
ven, omdat ik mijn werk wil doen 
in Jeruzalem.’

Het is dus een voorrecht, maar 
ook een dreiging, omdat u 
makkelijker uitgezet kunt 
worden?
‘Exact. Uiteindelijk is dit privilege 
gebruikt om mij weg te krijgen. 
Het was mijn keuze om in Pales-
tina te leven. Zodra ik terug mag 
zal ik gaan om de Israëlische bezet-
ting aan te vechten. Dat is een 
zwaar leven. De dagelijkse invallen 
in Nablus en Jenin, de belegering 
van Gaza. In februari kwam er een 
nieuwe wet die het ook mogelijk 
maakt de Israëlische nationaliteit 
van Palestijnen in Israël in te trek-
ken als ze verdacht worden dat ze 
steun krijgen van de Palestijnse 
Autoriteit. Dus de etnische zuive-
ring gaat elke keer een stap verder. 
Daarom is het voor ons verzet 
belangrijk in het land te blijven. 

Want Israël wil ons weg krijgen.’

U bent ook gedwongen een deal 
te accepteren om niet voor 
veertien jaar in de gevangenis te 
gaan. Was dat een dilemma, want 
de buitenwereld ziet dit als een 
schuldbekentenis?
‘De buitenwereld moet weten dat wij 
veroordeeld worden door illegale 
militaire rechtbanken, zonder 
bewijs. Ik heb brieven van twee 
ministers van Buitenlandse Zaken 
uit Frankrijk. Ze schreven aan Israël: 
we hebben het dossier van Salah 
gezien en er is geen bewijs. Maar 
bewijs of niet, dat doet er niet eens 
toe. Het koloniale bestuur gebruikt 
gevangenissen om de Palestijnse 
samenleving kapot te maken.’

Hoeveel Palestijnen zitten er 
momenteel gevangen?
‘Op dit moment zijn er vijfduizend 
gevangenen, waarvan honderd-
zestig kinderen tussen twaalf en 
achttien, veertig vrouwen en dui-
zend zieken. Elfhonderd Palestij-
nen zitten in administratieve 
detentie, waaronder zeven kinde-
ren. De omstandigheden zijn zeer 
slecht. Zieken krijgen geen behan-
deling. Er zijn 240 mensen overle-
den. Israël houdt soms zelfs de 
doden nog gevangen. Op dit 
moment zijn er twaalf dode Pales-
tijnen, die nog steeds in detentie 
zitten, als doorgaande marteling 
voor hun families. Hun lichamen 
worden niet vrijgegeven. Dus alles 
is erop gericht onze moraal te bre-
ken.’

Wat kunt u voor gevangenen 
doen, in deze situatie?
‘Addameer is opgericht in 1993 
door ex-gedetineerden. We verte-
genwoordigen Palestijnse gevan-
genen, maar zetten ons ook in 
voor mensenrechten en om 
bewustwording te creëren. We 
steunen de Palestijnse families, 
helpen hen om vol te houden. We 
erkennen de militaire rechtban-
ken niet, omdat die een middel 
zijn voor onderdrukking.’

Mensen herhalen vaak dat Israël 
de enige democratie in het 
MiddenOosten is. Dat moet 
bizar zijn voor u. Wat wilt u deze 
mensen vertellen?
‘Ik ben deze week in Nederland en 
België. Ik vertel over mijn ervarin-

gen. Mijn zaak in Jeruzalem kan 
een precedent scheppen voor 
anderen, want ik ben de eerste die 
op deze manier gedeporteerd is. 
Het Israëlische ministerie van 
Binnenlandse Zaken wil Palestij-
nen ook uit Israël wegsturen en 
deporteren naar Gaza, als ze den-
ken dat zij steun krijgen van de 
Palestijnse Autoriteit.’

Ontmoet u veel weerstand in 
Europa?
‘De Israëllobby is sterk. We onder-
vinden druk in Nederland en in 
Frankrijk. Maar ik ga niet ophou-
den.’

Le Monde schreef dat Frankrijk u 
wel laat blijven, maar vindt dat u 
zich niet mag uitspreken. Is ook 

daar de Israëlische lobby sterk?
‘Frankrijk kent, na de Verenigde 
Staten, de grootste Israëlische 
lobby. Dit is mijn tweede straf, 
nadat ik ben gedeporteerd. Ik doe 
mijn best mijn verzet voort te zet-
ten en een betere toekomst te cre-
eren voor mijn twee jonge 
kinderen.’

Wat is uw indruk van de situatie 
in Nederland?
‘Donderdag was ik te gast bij het 
ministerie van Buitenlandse 
Zaken. Dit is pas mijn tweede keer 
hier. Organisaties waar ik op 
bezoek kom om te spreken, zijn 
onder druk gezet mij te cancelen. 
Ze krijgen daarover e-mails en 
telefoontjes.’

Zien proIsraëlische organisaties 
u als terrorist?
‘Ja, en ze gebruiken alles wat ze 
kunnen om elke Palestijn te can-
celen.’

Gebeurt het ook vaak dat 
uitnodigingen worden ingetrok
ken?
‘Het hangt ervan af wie me uitno-
digt en hoe groot de druk is.’

Wat heeft u besproken op het 
ministerie?

‘Ik heb het gehad over gevan-
genissen en Jeruzalem. Ik probeer 
hen te overtuigen duidelijk stel-
ling te nemen, te kiezen voor 
internationaal recht, Israël onder 
druk te zetten. En ik pleit voor het 
recht op terugkeer van alle Pales-
tijnen die sinds de Nakba zijn 
gevlucht.’

Denkt u dat u ooit mag terugke
ren?
‘Als je geen hoop meer hebt, ben je 
gezien. Mijn overtuiging is dat ik 
kan terugkeren. Dat geeft me 
kracht om te doen wat ik doe. We 
hebben het recht, volgens een 
resolutie van de Verenigde Naties, 
om terug te keren.’

Velen zien dat als een bedreiging 
voor Israël. Want als miljoenen 

‘Organisaties waar ik op bezoek kom om 
te spreken, zijn onder druk gezet mij te 

cancelen’
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Palestijnen terugkeren, zijn 
Joden in de minderheid.
‘Iedereen moet internationaal 
recht respecteren en uitvoeren. 
Israël heeft Palestijnen verdreven, 
het is aan hen om de gevolgen te 
aanvaarden als ze terugkeren. Ik 
hoef dat niet op te lossen.’

Hoe kijkt u aan tegen de huidige 
extreemrechtse regering in 
Israël? Zelfs de Israëlische lobby 
in Nederland is er bezorgd over: 
Ronny Naftaniel en anderen 
organiseerden in maart een 
demonstratie tegen aantasting 
van de Israëlische rechtsstaat. Is 
deze regering anders dan 
vorige?
‘De bezetting startte met linkse 
zionisten: zij zijn verantwoorde-
lijk voor de Nakba. Pas in de jaren 
tachtig en negentig kwam rechts 
op. Voor ons Palestijnen maakt 
het niet uit of links of rechts aan 
de macht is. Het bijzondere van de 
huidige regering is dat ze duidelijk 
het gezicht van de bezetting tonen. 
Het is goed dat Europeanen hun 
ware gezicht zien. Maandag 
besloot de Europese Unie om de 
Europa Dag te annuleren, omdat 
de Israëlische regering daar de 
extremistische minister Itamar 
Ben Gvir heen wilde sturen. Dat is 
goed.’

Er was wel kritiek op de EU, 
omdat die aan de ene kant de 
Israëlische regering veroordeelt, 
maar aan de andere kant een 
feestje organiseert voor vijfenze
ventig jaar Israël.
‘Die hypocrisie van de EU en van 

Europese regeringen is voor ons 
duidelijk. We weten dat Israël hun 
steun heeft. Ze veroordelen Israël 
met woorden, maar hun economi-
sche en militaire banden zijn er 
nog steeds.’

Ook Nederland heeft militaire 
banden. The Rights Forum 
voerde hier recentelijk nog actie 
tegen. Voorstanders daarente
gen voeren aan dat die samen
werking niet ten goede komt aan 
onderdrukking en kolonisering.
‘Pfff’, reageert Hamouri veelzeg-
gend, terwijl hij wegkijkt.

Hoe kunnen we ooit uit deze 
situatie komen? Zal dat nog eens 
vijfenzeventig jaar ellende 
vergen?
‘Je wilt weten wat de oplossing is? 
Voor een oplossing moeten we 
over rechten spreken. Elke oplos-
sing die onze historische rechten 
negeert, is niets waard. In Oslo is 
geprobeerd, dertig jaar geleden, 
om die weg te gaan. Kijk wat er 
sindsdien met de Palestijnen is 
gebeurd. Oslo was een val, geen 
echte oplossing.’

Dus Arafat is in een val getrapt 
toen hij in 1993 met de Israëli
sche premier Yitzhak Rabin de 
Oslo Akkoorden tekende?
‘Ja, want de belangrijkste vier 
onderwerpen zijn niet opgelost: 
de terugkeer van vluchtelingen, 
de status van Jeruzalem, Pales-
tijnse politieke gevangenen en 
zelfbestuur. Kijk nu, dertig jaar 
later, naar de catastrofale situatie.’
Het lijkt uitzichtloos, aangezien 

ook de twee-statenoplossing dood 
en begraven is.

‘Er moet één staat komen. In 
1993 waren er honderdduizend 
kolonisten in de Westelijke Jor-
daanoever, nu zijn dat er zes keer 
zoveel. Er is een muur gebouwd. 
De kolonisering. De enige accep-
tabele oplossing is dat er één 
democratische staat komt, met 
respect voor mensenrechten en 
mensenlevens.’

Vorige maand zei Yuval Gal, 
een Israëlisch-Nederlandse Jood 
die zich inzet voor de Palestijnse 
zaak, op ons platform dat hij 
paniek ziet in Israël. Ziet u dat ook?

‘Zeker. De veranderingen in 
wetgeving die nu plaatsvinden en 
alle demonstraties in de laatste 
drie maanden, geven aan dat er 
een diepe crisis is. Dit wordt 
steeds erger.’

Is dat zichtbaar in een toename 
van het geweld richting Palestij
nen?

‘En er is ook geweld tegen Isra-
eli’s. Vorige maand was er een 
interview met het hoofd van de 

Israëlische veiligheidsdiensten. 
Hij zei: we worden een dictatuur, 
ook voor Israëli’s. De demonstran-
ten in Israël geven niet om Pales-
tijnen, zij staan er voor Israëli’s 
zelf, uit vrees voor de opkomst van 
religieus extreemrechts.’

Donderdag was het een jaar 
geleden dat Shireen Abu Akleh 
is vermoord. Het is in dat jaar 
rap geëscaleerd.
‘We zijn niet ver af van een Derde 

Intifada. Palestijnen in Jeruzalem 
en de bezette gebieden hebben 
het heet onder de voeten. Er is 
geen hoop op een politieke oplos-
sing.’

Wat zullen de gevolgen zijn als 
dat gebeurt?
‘Dat hangt af van wat er gebeurt in 
de bezette gebieden. Ik verwacht 
verdere escalatie.’

U ziet het zeer somber in.
‘Ik ben niet negatief, maar vertel 
gewoon wat ik zie gebeuren. Ik 
heb veel diplomaten gesproken. 
Nooit wilden ze geloven wat ik 
dacht dat er zou gebeuren. Maar 
als ik ze een paar jaar later weer 
zag, zeiden ze: het is toch gebeurd. 
Toch heb ik hoop.’

Dat horen Nederlandse lezers 
graag. Wat kan het Westen doen?
‘Regeringen moeten werken aan 
een boycot van Israël. Als het land 
onbestraft blijft, zullen ze door-
gaan. De Nederlandse regering 
moet duidelijk staan voor interna-
tionaal recht en de rechten van 

Palestijnen. Mensen moeten 
Palestina bezoeken, Palestijnen 
ontmoeten.’

Toch blijven er miljarden naar 
Israël gaan.
‘Precies, en een boycot zou daar 
een einde aan maken.’

Wat zal Israël doen als dat 
gebeurt?
‘Ze zullen direct op zoek gaan naar 
een oplossing voor de bezetting.’ •

De enige acceptabele oplossing is 
dat er één democratische staat komt, 
met respect voor mensenrechten en 

mensenlevens’

‘Mensen moeten Palestina bezoeken, 
Palestijnen ontmoeten’
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K uru is van Turkse 
afkomst en woont 
en werkt in San 
Diego in de Ver-
enigde Staten. Hij 
is directeur van 

het Center for Islamic and Arabic 
Studies en hoogleraar politieke 
wetenschappen aan de Universiteit 
van San Diego.

Zijn vier jaar verschenen 
boek over islam en democratie 

verschijnt nu in het Nederlands 
als Islam: Bloeiperiode en heden
daagse crisis in de moslimwereld 
(uitgeverij Ertsberg). Dat mos-
limlanden vaak autoritaire regi-
mes hebben, komt niet door de 
islam, betoogt hij. En het komt 
ook niet door de erfenis van 
kolonialisme. Om democratise-
ring een kans te geven, moeten 
landen een einde maken aan wat 
Kuru noemt de ‘alliantie’ tussen 
ulama (geestelijke leiders) en de 
staat.

Begin mei ging Kuru in Ant-
werpen in debat met onder ande-

ren schrijver en politicus Dyab 
Abou Jahjah. Ook sprak hij in het 
Amsterdamse Spui25 de jaar-
lijkse lezing uit van het Amster-
dam Center for Middle Eastern 
Studies. De Kanttekening inter-
viewt Kuru over zijn boek, maar 
vooral ook over de Turkse presi-
dentsverkiezingen.

Hoe bent u geïnteresseerd 
geraakt in het thema islam en 
democratie?
‘Ik raakte jaren geleden geïnte-
resseerd in het Ottomaanse Rijk, 
dat zeer machtig was. Dat rijk 

viel uiteen en Turken verloren 
hun prestige. Hoe herwin je dat? 
Wat mij opviel was dat zowel isla-
mistische als secularistische Tur-
ken – hoeveel ze verder ook van 
elkaar verschillen – dat op 
dezelfde autoritaire manier wil-
den doen.’

U bent voorstander van een 
seculiere staat, die veel ruimte 
geeft aan religie. Zoiets als 
Nederland. Waarom is dat 
volgens u de beste optie?
‘In een eerder boek vergelijk ik 
Turkije, de Verenigde Staten en 

‘Turkije moet staat en religie écht scheiden na verkiezingen’
Hoe komt het dat veel landen met een islamitische meerderheid geen democratie zijn? Wat is de 
weg naar democratie voor deze autoritair geregeerde landen? Politicoloog Ahmet Kuru is deze 
week in Nederland, omdat zijn veelgeprezen boek hierover in Nederlandse vertaling verschijnt. 
Hij is hoopvol voor Turkije en steunt oppositieleider Kemal Kilicdaroglu.

REMCO VAN MULLIGEN

AHMET T. KURU (BEELD: FACEBOOK)
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Frankrijk. Ik moedig Turkije 
daarin aan om een meer religie-
vriendelijk secularisme te omar-
men, naar voorbeeld van onder 
andere Nederland. De VS heeft 
een religieuze samenleving met 
een passieve seculiere staat en 
dat werkt goed. Frankrijk heeft 
weinig religiositeit en een meer 
assertieve seculiere staat. Ook 
dat gaat goed. Turkije heeft veel 
religiositeit, maar ook een asser-
tieve seculiere staat. Dat combi-
neert niet goed. Daar dankt 
Turkije haar huidige crisis aan. 
Ik hoop dat het land verandert in 
de richting van de VS.

Een andere stimulans om dit 
boek te schrijven was de Arabi-
sche Lente. In 2013 was ik met 
mijn gezin in Qatar, Egypte en 
Tunesië, maar in geen van die 
landen kwam er democratie. Ik 
ging op zoek naar hoe het tot een 
renaissance kan komen in lan-
den met een islamitische meer-
derheid.’

U stelt in uw boek op basis van 
onderzoeken dat de meeste 
moslims democratie willen. Dat 
roept de vraag op: waarom 
organiseren ze dan geen 
democratieën?
‘Dat is een ingewikkelde vraag. 
Aan de ene kant zeggen moslims 
in onderzoek dat ze democratie 
willen. Maar instituties en klas-
serelaties weerhouden hen ervan 
dit te doen. Ik onderbouw in 
mijn boek dat autoritair bestuur 
niet puur te wijten is aan de 
islam en ook niet aan kolonia-
lisme. Ik denk dat die autoritaire 
regimes komen door het bondge-
nootschap tussen ulama, geeste-
lijke leiders, en de overheid. 
Vanaf de elfde eeuw is dit als 
belangrijk probleem opgeko-
men.

Een ander punt is: als mos-
lims zeggen dat ze democratie 
willen, vinden ze het genoeg als 
er verkiezingen worden georga-
niseerd, of als de meerderheid 
beslist, [ook als daarmee de rech-
ten van minderheden worden 

beknot, red.]. De geleerde Yusuf 
al-Qaradawi is hiervan een voor-
beeld. Hij was in mijn ogen geen 
democraat. Hij verdedigde 
namelijk blasfemiewetten en 
andere islamitische standpunten 
die democratie tegenspreken. 
Als je zegt dat iemand gestraft 
kan worden voor het verlaten 
van de islam of voor blasfemie, 
dan ben je niet democratisch 
genoeg. Want dan geloof je niet 
in de vrijheid van godsdienst.’

Om te laten zien dat islam en 
vooruitgang verenigbaar zijn, 
wijst u naar de bloeiperiode 
van de Arabische wereld tussen 
de achtste en twaalfde eeuw. U 
moet daarvoor wel erg ver 
terug in de tijd.
‘Ik kijk naar de relatie tussen de 
politieke, religieuze, economi-

sche en wetenschappelijke 
klasse. Een millennium geleden 
was er in de islamitische wereld 
een scheiding tussen die vier 
klassen. Als een islamitische 
samenleving open is en merito-
cratisch, dan zullen politici reli-
gie niet misbruiken en de 
wetenschap en de economie niet 
overheersen. Dan bloeien reli-
gie, wetenschap, economie en 
kunsten. Natuurlijk: van de acht-
ste tot de twaalfde eeuw kende 
de islamitische wereld geen 

democratie. Maar voor middel-
eeuwse normen was de samenle-
ving heel dynamisch en was er 
binnen de islam veel diversiteit.’

In de elfde eeuw ontstond er 
een alliantie tussen ulama, de 
geestelijke leiders, en de staat, 
die volgens u tot op heden 
problematisch is. Wat is dat en 
wat zien we hiervan tegenwoor
dig terug?
‘Zowel islamisten als islamofo-
ben verkondigen een misvatting: 
dat er volgens de islam geen 
scheiding tussen geloof en staat 
mag zijn. Maar nergens in de 
Koran of de hadith, de overleve-
ringen over de profeet Moham-
med, staat dat staat en geloof 
verenigd moeten zijn. Islamisten 
zeggen tegenwoordig dat er een 
hadith is die zegt: “Religie en 

staat zijn tweelingen. Religie is 
het fundament, de staat is de 
voogd. Wat zonder fundament is, 
stort in en wat zonder voogd is, 
komt om.” Deze woorden zijn 
onterecht aan de profeet Moham-
med toegedicht. In werkelijkheid 
is het een gezegde van driehon-
derd jaar vóór Mohammed. Maar 
toen moslims later zochten naar 
een legitimatie voor het verbond 
tussen religie en staat, namen ze 
deze uitspraak.

Sindsdien is dit systeem van 

ulama en de staat veelvuldig uit-
gedaagd. In het Ottomaanse Rijk 
van de negentiende eeuw reali-
seerden heersers zich dat zij ach-
terliepen op West-Europa. Dus 
introduceerden ze hervormin-
gen. Ze schoven de ulama ter-
zijde. In Egypte deed gouverneur 
Muhammad Ali Pasha in de 
negentiende eeuw hetzelfde. Hij 
omarmde Europese hervormin-
gen.

Uit deze beweging kwam de 
moderne Turkse staat van Mus-
tafa Kemal Atatürk in 1923 voort. 
In allerlei andere landen ont-
stonden vergelijkbare seculiere 
natiestaten met seculiere grond-
wetten. Van de jaren 1920 tot 
1970 was de alliantie tussen 
ulama en de staat in veel landen 
verbroken. Maar de problemen 
bleven. Waarom? Omdat er in 
deze landen in deze periode 
meestal militaire regimes heers-
ten, en generaals houden niet 
van intellectuelen en onderne-
mers. De staat was nog steeds 
zeer autoritair.

Na de jaren zeventig zagen 
we een opleving van de macht 
van de ulama, onder andere met 
de Iraanse Revolutie en de 
opkomst van wahabisme in 
Saudi-Arabië. In Turkije, met 
haar seculiere regering, is er Diy-
anet, een overheidsorgaan dat 
tachtigduizend moskeeën 
beheerst. President Recep Tayyip 
Erdogan steunt het idee van een 
alliantie tussen ulama en de 
staat. Dus in een eeuw tijd zijn er 
veel staatkundige veranderingen 
doorgevoerd, maar uiteindelijk 
kwam die oude alliantie terug.’

Wat moet er gebeuren om dit te 
veranderen?
‘Het regime van Erdogan in Tur-
kije is populistisch en islamis-
tisch. Het is gebaseerd op 
verkiezingen en ‘het volk’ dat 
regeert. Het juridisch systeem is 
nog seculier, maar het discours 
is sterk islamistisch. Turkije 
heeft echter veel andere proble-
men, zoals dat de Europese Unie 

‘Turkije moet staat en religie écht scheiden na verkiezingen’

‘Het regime van Erdogan is populistisch 
en islamistisch, gebaseerd op het idee dat 

‘het volk’ regeert’
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nee zei tegen toetreding als lid-
staat. Erdogan ging een bondge-
nootschap aan met nationalisten, 
die vervolgens onderdeel werden 
van het probleem. Dus het is niet 
zo dat eenvoudigweg alleen isla-
misme in Turkije de democratie 
heeft vernietigd.

Tegelijkertijd kent de situatie 
in Turkije een financiële dimen-
sie. Die is gebaseerd op olierente. 
Turkije heeft slechts zeer 
beperkte olierente, zoals Arabi-
sche landen en Iran. Daarom 
zegt Erdogan bijna elke maand 
dat hij gas zal vinden in de Zwarte 
Zee, met een waarde van miljar-
den. Dus de belofte van die 
inkomsten – die helemaal niet 
bestaan – is een belangrijke fac-
tor in Erdogans bewind en zijn 
verkiezingscampagne.

Dus wat is de oplossing? Indo-
nesië is het grootste moslimland 
ter wereld. Mijn Indonesische 
vrienden zeggen dat lezers uit 
dat land waarde hechten aan 
mijn historische analyse. Voor 
een renaissance, zoals ik die 
bepleit, heb je een sterke klasse 
van ondernemers nodig. En ook 
moeten ulama principieel 
afstand houden tot de overheid. 
Daarnaast zeggen Indonesiërs 
dat mijn boek verscheen in een 
tijd dat de ulama juist hechtere 
banden kregen met de regering 
en democratie onder druk stond. 
In Indonesië heb je twee grote 
islamitische bewegingen: de 
Nadhlatul Ulama met negentig 
miljoen aanhangers en Muham-
madiyya met dertig miljoen vol-
gers. Beide hebben goede 
intellectuele leiders en hebben 
altijd kans om deel uit te maken 
van de regering.’

Kortom, in Indonesië is geen 
van die twee grote bolwerken 
bevoorrecht, ze maken een 
eerlijke kans in politiek en 
samenleving. En in Turkije is 
dat anders?
‘Ik heb Turkije met Indonesië 
vergeleken. Het eerste verschil is 
dat in Turkije Diyanet de mos-
keeën domineert en de staat het 
onderwijs en de economie. In 
Indonesië heb je met Nadhlatul 

Ulama en de Muhammadiyya 
twee spelers die van de staat 
onafhankelijk zijn. Ten tweede: 
in Turkije zijn religieuze leiders 
zogenaamd door God gekozen. 
Ze zitten voor het leven. In Indo-
nesië hebben leiders een afgeba-
kende termijn, bijvoorbeeld vier 
jaar, en houden die islamitische 
organisaties verkiezingen. Dat 
past beter in een democratisch 
systeem.

De oplossing is dus, ingege-

ven door de geschiedenis, dat 
religie en staat zoveel mogelijk 
gescheiden moeten worden. 
Zelfs in Europa is dat nog steeds 
ingewikkeld. Ook daar zijn er 
nog steeds landen met bevoor-
rechte kerken. Indonesië is een 
belangrijke casus om van te 
leren.’

Nederlandse media komen 
weinig verder dan: als Erdogan 
verliest, zal het beter worden. 
Wat ziet u gebeuren?
‘In een recente analyse vooraf-
gaand aan de verkiezingen 
schreef ik dat Erdogan de popu-
lariteitswedstrijd volgens veel 
onderzoeken al heeft verloren. 
Zijn strategie is om verkiezingen 
te winnen door alle overheids-
middelen in te zetten om de ver-
kiezingsstrijd nog oneerlijker te 
maken. Hij controleert al alle 
media. Hij zette de Koerdische 
politiek leider Selahattin Demir-
tas in de gevangenis. Hij kan zijn 

tegenstanders als terroristen 
neerzetten. Hij zei dat Kemal 
Kilicdaroglu gesteund wordt 
door atheïsten.’

Hij noemde de oppositie zelfs 
lhbt, las ik.
‘Exact. Erdogan demoniseert ook 
lhbt’ers. Maar als anderen hem 
bekritiseren, hebben zij een pro-
bleem. Dus hij kan doen wat hij 
wil. Hij heeft controle over de 
media en over Diyanet. We zijn 

ook bezorgd over de Hoge Kies-
raad, waarvan de leden door 
Erdogan persoonlijk zijn aange-
wezen.

U noemt Diyanet. In Nederland 
zijn meer dan honderd mos
keeën verbonden aan dit 
orgaan. Tijdens verkiezings
campagnes zijn mensen in 
Nederland bezorgd over de 
invloed die de Turkse overheid 
zo heeft in Nederland. Is dat 
terecht?
‘Elk land zou bezorgd zijn als een 
ander land invloed heeft op zijn 
interne zaken. Zou Turkije accep-
teren dat de Nederlandse rege-
ring controle heeft over 
honderden kerken in Turkije? 
Nee, zeker niet.

Er zijn meerdere problemen 
hieraan verbonden. Ten eerste: 
als de overheid die moskeeën 
voor haar politieke ideeën wil 
gebruiken, exporteer je Turkse 
politieke problemen naar het 

buitenland. Ten tweede: ik woon 
in de VS, en ik wil daar integre-
ren. Ik wil niet beïnvloed worden 
door de Turkse overheid als ik in 
San Diego woon. Het is beter 
voor Turkse Nederlanders als ze 
eigen instituties hebben, hun 
eigen imamopleiding, die aange-
past is aan de omstandigheden 
en die letterlijk en figuurlijk de 
taal spreekt.’

U pleit voor passief secula
risme, vertelt u. Ziet u dat 
ideaal bij de Turkse oppositie 
sterker dan bij Erdogan?
‘Verlies van Erdogan zou het 
einde van een tijdperk beteke-
nen. Dat is een tijdperk van 
extreme persoonlijke heerschap-
pij, gebaseerd op Erdogan en zijn 
politieke agenda. In de eerste 
tien jaar was Erdogan sterk voor 
de Europese Unie, pro-westers, 
voorstander van democratie. In 
de tweede tien jaar zie je een 
anti-westerse leider en steeds 
meer controle van de staat over 
de economie. Turkije heeft een 
torenhoge inflatie omdat Erdo-
gan beweert dat hij meer van 
economie weet dan ieder ander.

De oppositie belooft vrou-
wenrechten uit te breiden, de 
religievrijheid van alevieten en 
soennieten in Turkije te vergro-
ten. Kilicdaroglu heeft gezegd 
dat het hoofddoekverbod dat zijn 
partij decennialang heeft 
gesteund fout was. Hij heeft 
vrouwen met een hoofddoek 
hiervoor vergeving gevraagd. Hij 
zegt dat hij nooit meer zulk uit-
sluitend secularistisch beleid zal 
steunen. Dus als de oppositie 
zich aan deze beloften houdt en 
een echt seculiere staat wil, die 
ruimte geeft aan religie...’

Het Nederlandse systeem?
‘Exact. En als de regering meer 
open is richting Koerden dan 
Erdogan jarenlang was, dan 
maakt Turkije al een grote stap 
voorwaarts.’

U zegt wel heel vaak ‘als’.
Lacht: ‘We zullen het zien. Wij als 
academici en journalisten moe-
ten kritisch blijven.’ •

Als Kilicdaroglu opener wordt richting 
Koerden dan Erdogan was, dan maakt 
Turkije al een grote stap voorwaarts’
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E en spannend maar 
ook verdrietig ver-
haal is het. Het 
nieuwe jeugdboek 
Suikerland van 
schrijver Henna 

Goudzand Nahar (1953) begint tij-
dens de slavernij in een Afrikaans 
land. Het meisje Esi, haar broertje 
Yaa en hun slaaf Lano worden 
door twee Afrikaanse mannen 
ontvoerd en naar een slavenschip 

aan de West-Afrikaanse kust 
gebracht. Ze gaan op weg naar elk 
een ander lot. Geschokt zijn ze 
van de ontvoering die ze meema-
ken. ‘Maar dat Afrikanen hen 
roven, daar zijn de kinderen al 
helemaal verontwaardigd over’, 
vertelt Goudzand Nahar.

Eerder al schreef Goudzand 
Nahar over kinderslavernij het 
boek Op de rug van Bigi 
Kayman.‘Dat was voor jongere 
kinderen en had een optimisti-
sche toon’, zegt ze. ‘Suikerland 
focust op de verhouding tussen 
de mensen die tot slaaf zijn 

gemaakt. Meestal ligt in fictie 
over de slavernij het accent op de 
verhouding tussen de klasse van 
de slavenmeesters en de klasse 
van de slaven. Ik wilde juist 
onderzoeken hoe Afrikanen met 
elkaar omgingen. Zo zijn Lano en 
zijn ouders in Afrika slaven van 
het gezin van de twee andere kin-
deren. Op het slavenschip 
waarop hij en de twee andere 
kinderen terechtkomen is een 
zwarte opzichter, een bomba, die 
de Afrikanen ‘in toom’ moet hou-
den. Die verhoudingen staan in 
Suikerland centraal.’

Ik kan mij voorstellen dat het 
onderwerp dat Afrikanen 
meededen aan de slavenhandel 
best gevoelig ligt.
‘We hebben het als mensen liever 
niet over ons eigen aandeel. We 
kijken niet graag in de spiegel. Ik 
ook niet hoor. Als het om mijn 
eigen falen gaat, draai ik de spiegel 
liever om. Nederlanders keken 
ook lange tijd niet graag naar de 
NSB, die nazi-Duitsland steunde, 
en het aandeel van de andere 
Nederlanders in het verhaal van 
de Tweede Wereldoorlog. Zo is het 
ook met Afrikanen die destijds van 
de trans-Atlantische slavernij pro-
fiteerden.’

Zou het kunnen dat we inmid
dels een stapje verder zijn in het 
kijken naar het slavernijverleden 
en dat er nu langzamerhand ook 
ruimte is voor het Afrikaanse 
aandeel?
‘Daar lijkt het wel op. In 1998 
maakte de toenmalige president 
van Ghana, Jerry Rawlings, excu-
ses aan de mensen in de diaspora 
voor de rol van de Afrikanen in de 
slavenhandel. Hierbij is het wel 
belangrijk op te merken dat het 
niet de Afrikanen zijn die het kolo-
nialisme ontwikkelden, zij hebben 
de trans-Atlantische slavernij niet 
bedacht. De hand-en-spandien-
sten van enkele Afrikanen bij de 
slavenhandel doen niets af aan de 
Nederlandse verantwoordelijk-
heid. Zoals het bestaan van de NSB 
nazi-Duitsland niet minder schul-
dig maakt.’

U bent opgegroeid in Suriname. 
Speelde de slavernijgeschiedenis 
toen een rol in uw leven?
‘Ik ben opgegroeid in de postsla-
vernijgemeenschap in Parama-
ribo. De slavernij was de basis van 
de samenleving. Het hele land 
ademde die periode. Al voor de 
afschaffing van de slavernij wer-
den contractarbeiders uit China 
en later uit India en Indonesië 
gehaald om voldoende werkkrach-
ten te hebben voor de plantages. 
En laten we niet vergeten: de eer-

MARISKA JANSEN

Suikerland is een bitterzoete vertelling over de slavernij

In Suikerland beschrijft Henna Goudzand Nahar de slavernij vanuit 
kinderperspectief. Een gesprek met de schrijfster die opgroeide in 
een postslavernijgemeenschap.

BEELD: RENATE SIEPEL.
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ste slaven in Amerika waren de 
inheemsen.’

Hoe was het om zo’n geschiede
nis daar te hebben?
‘In sommige families spraken ze 
er liever niet over. Ik had een 
grootmoeder die er wel over ver-
telde. Verder leerde je liedjes en 
versjes die te maken hadden met 
slavernij. De afschaffing van de 
slavernij op 1 juli werd altijd 
gevierd in Suriname, ik weet niet 
anders. Het is een belangrijke 
feestdag.’

Wat vertelde jouw grootmoeder 
dan?
‘Kleine verhaaltjes, terloopse 
opmerkingen. Bijvoorbeeld waar 
de naam van haar moeder van-
daan kwam. Haar moeder heette 
Wijnruit. Ze zei regelmatig dat 
alle mensen met ‘wijn’ in hun 
naam van dezelfde plantage 
komen. Dan somde ze een hele 
reeks namen op: Wijnruit, Wijn-
berg, Wijntuin. Dat kreeg ik dan 
toch mee. Zoals een Nederlander 
of Chinees weer heel andere ver-
halen meekrijgt van zijn voorou-
ders.’

Die verhalen zijn over het 
algemeen minder pijnlijk.
‘Ja maar als mijn grootmoeder 
zoiets vertelde, dan wist ze het 
behapbaar te houden.’

En hoe werd er tegen Nederland 
aangekeken?
‘Nederland was het moederland, 
de baas. De een was daar 
gedweeër in dan de ander. Een 
bekende activist was Julius Koen-
ders (1886-1957). Hij maakte zich 
hard voor de Surinaamse taal. Het 
Surinaams of Sranantongo is uit 
noodzaak ontstaan. De Afrikanen 
kwamen uit verschillende taalge-
bieden, moesten verplicht samen-
wonen en konden elkaar niet 
verstaan. Hetzelfde gold voor de 
klasse van de slavenmeesters. 
Onder die druk ontwikkelde zich 
het Surinaams. Maar na de 
afschaffing van de slavernij werd 
de ‘vernederlandsing’ ingezet. Er 

kwam van bovenaf een offensief 
tegen het Surinaams. In mijn tijd 
op school was het zo dat je door de 
leraar naar de toiletten werd 
gestuurd om je mond te wassen 
met zeep als je Surinaams sprak.’

In Suikerland wordt ook 
aandacht besteed aan hoe er 
door Nederlanders tegen zwarte 
mensen werd aangekeken.
‘De beeldvorming over zwarte 
mensen ging hand in hand met de 
manier waarop Afrikanen wer-
den behandeld tijdens de slaver-
nij. Die beelden werken door tot 
de dag van vandaag. In de jaren 
zestig en zeventig waren de strips 
van Sjors en Sjimmie populair. De 
meeste volwassenen van nu 
waren toen al geboren. En de 
karikaturen van zwarte piet zijn 

nog steeds niet helemaal weg.
Ik denk dat schrijvers en kun-

stenaar niet anders kunnen dan 
zich verhouden tot wat er al die 
tijd ontwikkeld is. Af en toe kom 
je nog wel iets merkwaardigs in 
een boek tegen. Dan zie je dat 
sommige mensen in uitgeverijen 
zich onvoldoende bewust zijn 
van de beeldvorming van zwarte 
mensen.

Een andere blinde vlek is de 
beeldvorming over Afrikaanse 
religies. De Europese religies zijn 
waardig, of je erin gelooft of niet. 
Mensen gaan massaal naar de 
Matthäus-Passion. Ze vergapen 
zich voor schilderijen van Rem-
brandt met christelijke thema’s. 

Het is cultuurgoed waarvoor de 
staat diep in de buidel tast. Afri-
kaanse geestelijken worden nooit 
geestelijken genoemd maar tove-
naars. Afrikaanse religies zijn 
hocuspocusreligies. Het is goed 
wat er allemaal in de maatschap-
pij gebeurt – slavernijmonumen-
ten, verzoeningsrituelen, noem 
maar op. Maar er is nog een heel 
breed gebied dat blootgelegd 
moet worden.’

Ik kan mij voorstellen dat dit 
voor u als zwarte vrouw nog 
steeds pijnplekken zijn.
‘Ik ben opgegroeid in een wereld 
waarin zwarte mensen niet de 
beste positie hadden die je kunt 
hebben in de wereld. Je werd op 
alle mogelijke momenten herin-
nerd aan je minderwaardigheid, 

ook als je toevallig geboren was in 
een milieu waarin je mocht ten-
nissen en muziekles kreeg. Ik ben 
opgegroeid in een wereld met 
apartheid, waar in Amerika men-
sen gelyncht werden. George 
Floyd is om een futiliteit ver-
moord – het echte motief was 
racisme. Ik vraag mij weleens af: 
wat heeft dit allemaal met mij 
gedaan?

Toen ik jong was riep ik altijd 
dat ik blij was dat ik een nakome-
ling was van Afrikaans-Caraïbi-
sche mensen, niet van Afrikaanse 
Noord-Amerikanen. Daar was ik 
mij als tiener al van bewust, dat je 
als zwarte Amerikaan misschien 
Harvard op de hoek hebt zitten – 
los van de vraag of je er ooit op 
komt – of dat je leeft in een hoog-
geïndustrialiseerde samenleving, 
maar dat je daar als zwarte nog 
steeds een tweederangsburger 
bent. In Suriname zijn de Europe-
anen gekomen en weer vertrok-
ken. In meer landen waar 
Europeanen zich gevestigd heb-
ben zie je dat de onderdrukking 
van inheemsen en zwarte men-
sen maar doorgaat. Suriname 
mag blij zijn dat de Nederlanders 
niet zijn gebleven.’ •
Henna Goudzand Nahar, Suiker
land (Querido, 2023), 288 pagina’s, 
20 euro.

Suikerland is een bitterzoete vertelling over de slavernij

‘Ik ben opgegroeid in een  
wereld waarin zwarte mensen niet  

de beste positie hadden’

HENNA GOUDZAND NAHAR. BEELD: KAREL BRUHL.

BEELD: RENATE SIEPEL.
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Kunst & Cultuur.

M eer dan 
7 0 0 . 0 0 0 
Palestijnen 
zijn drie-
kwart eeuw 
geleden van 

huis en haard werden verdreven. 
Hun huizen werden geconfis-
queerd door Joodse migranten. 
Deze ‘Nakba’, Arabisch voor 
‘ramp’, is nu vijfenzeventig jaar 
geleden.

Voor de Palestijnse Missie, de 
vertegenwoordiging van de Pales-
tijnen in Nederland, is dit reden 
een bijeenkomst in Den Haag te 
organiseren. Rawan Sulaiman, de 
ambassadeur van Palestina, is blij 
dat de Verenigde Naties vanaf dit 
jaar de Nakba erkennen, maar 
toch vindt zij tegelijk dat dit veel te 
laat is gebeurd. Ook is de erken-
ning niet genoeg. ‘Israëls bezet-
ting door kolonisten en de 
apartheidsmaatregelen in Pales-
tina moeten stoppen.’

‘Voor ons Palestijnen gaat de 
Nakba niet alleen over de gedwon-
gen volksverhuizing van 1948’, ver-
telt Sulaiman. De Nakba is voor 
haar ook verbonden met de ‘col-
lectieve herinnering aan hoe onze 
grootouders, ouders en sommigen 
van ons leefden in Palestina, voor 
de verdrijving in diaspora en naar 
vluchtelingenkampen. Dat zijn de 
verhalen over het land van sinaas-
appels, de boomgaarden, de zee, 
de dorpen, de handel, de spoor-
lijn. Dat gaat over het vernoemen 
van onze dochters, straten, instel-

lingen naar verloren plaatsen 
zoals Jafa. En over wonen naast en 
trouwen met families die uit 
dezelfde dorpen en steden kwa-
men. De Nakba is ook de herinne-
ring aan onze familiekroniek na 
onteigening, de horrorverhalen 
over de moordpartijen, het uiteen-
vallen van families, het verlies van 
levensonderhoud, van eigendom-
men en land, onze voortdurende 
ervaring van onteigening, koloni-
satie en bezetting. We herdenken 

de Nakba omdat de wond nog 
steeds open is en de instrumenten 
van onderdrukking en verdrijving 
nog steeds ingezet worden.’

Jaffa
Tijdens de herdenkingsbijeen-
komst wordt de film Aida Returns 
vertoond, van documentairema-
ker Carol Mansour. Deze vertelt 
het verhaal van haar moeder Aida, 
die in 1948 werd verdreven uit de 
toen nog Palestijnse stad Jaffa.

‘Het was aanvankelijk niet 
mijn bedoeling om een film te 
maken over het leven van mijn 
moeder’, vertelt Mansour aan de 
Kanttekening. ‘Ze begon vergeet-

achtig te worden in de laatste 
jaren van haar leven. Ik ging vaak 
naar haar toe in Montreal in 
Canada, en ik maakte veel video-
opnames van haar, ook om haar te 
helpen om dingen te herinneren. 
Eén ding viel mij echter op. Elke 
keer wanneer ik haar vroeg waar 
ze vandaan kwam, antwoordde ze 
‘Jaffa’. Dat vergat ze nooit. Ze wist 
dat ze uit Palestina kwam. En 
wilde ooit weer terugkeren naar 
haar land.’

Een jaar na haar moeders 
overlijden besloot Carol Mansour 
al het filmmateriaal opnieuw te 
bekijken. ‘Eerst om mijn moeder 
te herinneren, maar daarna kwam 
ik op het idee om er een film over 
te maken. Ik herinnerde mij 
namelijk beelden uit 2000 die ik 
had geschoten, toen mijn moeder 
in Libanon was, waar ik woon. Ze 
was toen heel scherp, en vertelde 
uitgebreid over haar leven in 
Palestina voor 1948. Toen mijn 
moeder was overleden nam ik 
haar as mee naar Beiroet. Ik wist 
niet wat ik ermee moest doen, 
maar had wel een idee: het uit-
strooien in Palestina, zodat mijn 

moeder uiteindelijk toch – maar 
dan postuum – zou terugkeren 
naar haar geboorteland.’

Een vriendin uit Jeruzalem, 
die bij Carol op bezoek was in Bei-
roet, smokkelde de as mee terug. 
Carol kan zelf niet naar Palestina 
reizen, ze is er niet welkom. Hun 
reis om Aida terug te brengen 
naar Palestina hebben ze uitge-
breid gefilmd. Carol volgde alles 
thuis via haar mobiele telefoon en 
computer.

‘Ik heb acht jaar aan mijn film 
gewerkt’, vertelt Carol. ‘Dat komt 
omdat ik ongelooflijk veel video-
opnamen heb gemaakt met mijn 
mobiele telefoon, en het heel veel 

Carol Mansour: ‘Mijn moeder kwam uit Palestina en wilde ooit weer 
terugkeren’

Aida Returns is een zeer persoonlijke 
film, maar met een universele 

boodschap, waarin niet alleen Palestijnen 
zich kunnen herkennen

(BEELD: EWOUT KLEI)

Voor Israëliërs is 15 mei een feestelijke dag, waarop de onafhankelijkheid 
wordt gevierd. Palestijnen over de hele wereld staan die dag echter stil bij de 
Nakba, de etnische zuivering van de Palestijnen door de staat Israël in 1948. 
De Kanttekening spreekt op een bijeenkomst in Den Haag filmmaker Carol 
Mansour over haar moeder en de impact van de Nakba op haar familie.

EWOUT KLEI
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tijd kostte om alles opnieuw te 
bekijken en te monteren.’

Aida Returns is een zeer per-
soonlijke film, maar met een uni-
versele boodschap, waarin niet 
alleen Palestijnen – al dan niet in 
de diaspora – zich kunnen herken-
nen, maar ook andere mensen die 
op de vlucht zijn geslagen voor 
oorlogsgeweld, discriminatie en 
vervolging. ‘Mijn moeder Aida 
staat voor mij symbool voor Pales-
tina’, zegt Carol. ‘Zij is het land.’ 
Het moment dat haar moeder 
haar laatste rustplaats heeft 
gevonden was voor Carol heel 
emotioneel vertelt ze. ‘Ik was ver-
drietig en opgelucht tegelijk. Ik 

was blij dat ze weer thuis was, in 
Jaffa.’

Het publiek was vrijdagavond 
erg onder de indruk van de film 
van Carol Mansour. Een Syrische 
student vertelde de zaal dat dit 
verhaal hem heel bekend voor-
kwam. Hij kan nu niet terugkeren 
naar het door oorlog verscheurde 
Syrië, waar dictator Bashar al-
Assad nog steeds de scepter 
zwaait. Hij wilde van Carol weten 
of er nog hoop is, dat zij terug mag 
naar Palestina. ‘Ik weet niet of ik 
nog hoop heb’, antwoordde de 
filmmaakster naar alle eerlijk-
heid. Muna Khalidi, die Carol 
Mansour meehielp met het maken 

van haar film zei de hoop niet te 
willen opgeven. ‘Hoe kun je door-
gaan zonder hoop? Ik hoop dat er 
ooit eens gerechtigheid komt.’ Een 
13-jarig meisje in de zaal wist de 
dames echter op te vrolijken met 
haar optimisme. ‘Ik beloof jullie, 
we gaan allemaal terug naar Pales-
tina, ooit.’ •
Het zal helaas nog even duren voordat 
Aida Returns in de Nederlandse biosco
pen zal draaien. De filmvertoning van 
vrijdag 12 mei was geen première, 
maar een privévoorstelling. Carol wil 
de film insturen voor diverse filmfesti
vals, en die accepteren geen films die 
officieel in de bioscoop hebben gedraaid.

Carol Mansour: ‘Mijn moeder kwam uit Palestina en wilde ooit weer 
terugkeren’

(BEELD: EWOUT KLEI)
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Zingeving.

REMCO VAN MULLIGEN

De setting van de 
boekpresentatie is 
symbolisch voor 
wie Isaac is en wat 
hij te vertellen 
heeft: de Paulus-

kerk. Een kerk, maar geen gewone. 
In een futuristisch ogend gebouw 
vangt deze kerk daklozen, drugsver-
slaafden en vluchtelingen op. Bij 
binnenkomst is het direct zicht-
baar: geen leeg gebouw met suffe 
zaaltjes, zoals de meeste kerken, 
maar een bruisende plek. Voor de 
presentatie moeten bezoekers twee 
trappen omhoog.

Daar, in de kerkzaal, is het 
publiek divers. Veel mensen zijn 
verbonden aan Kairos-Sabeel, de 
christelijke pro-Palestijnse organi-

satie die het boek heeft vertaald en 
laten uitgeven. Enigszins vergrijsd, 
maar ook jonge supporters van de 
pro-Palestijnse beweging zijn aan-
wezig. Hier en daar is ook een mos-
lim aangeschoven. Vooraan staat 
een tafel met producten van Fair 
Trade Palestine.

‘Er staan hoge, dikke en brede 
muren tussen mensen in’, begint 
Martijn van Leerdam, directeur 
van de Pauluskerk. ‘Vanochtend 
had ik nog een gesprek met een 
bezoeker van deze kerk die de 
nacht in de open lucht had doorge-
bracht. Hij was ook nog eens van 
zijn schamele bezittingen beroofd. 
Het leven is dan niet makkelijk. We 
hebben hoge bureaucratische 
muren gebouwd. Elke dag staan we 
voor de uitdaging ons te verhouden 
tot de muren om ons heen.’

Dan volgt de uitgever van het 
vertaalde boek – die, zoals uitge-

vers vaker doen, een tamelijk lang 
verhaal heeft. Hij reikt het eerste 
exemplaar uit aan Munther Isaac, 
die een bliksembezoek brengt aan 
Nederland.

‘Het idee leeft dat er geen men-
sen in het Heilige Land woonden, 
voordat Israël werd gesticht’, vertelt 
Isaac. ‘Alsof wij Palestijnen onzicht-
baar waren. Onze ontmenselijking 
gaat nog altijd door. Dan bezoeken 
mensen wel de heilige plekken in 
het land, maar achter de muur 
wonen de ‘kwaadaardige’ Palestij-
nen.’

Hij reflecteert ook op de actua-
liteit. ‘Gaza is gebombardeerd door 
Israël. En als je dan hoort wat de 
media zeggen, gaat het alleen over 
de drie leiders van Islamitische 
Jihad die daarbij omkwamen. Dat 
er ook vier vrouwen en vier kinde-
ren zijn vermoord, blijft onver-
meld.’

Koppig
Waarom zou je de muur – soms wel 
twintig meter hoog – die Israël 
dwars door Palestijns gebied heeft 
gebouwd, centraal stellen in je 
theologie? Omdat die alles bepaalt, 
vindt Isaac. ‘De muur bestond al 
voordat Israël die bouwde. Ik ben 
actief voor ‘Christ at the Check-
point’, een conferentie die elke 
twee jaar plaatsvindt. Dan probe-
ren we ons voor te stellen wat Jezus 
zou zeggen als hij bij een heden-
daags checkpoint zou staan. In veel 
theologie van het Westen doet 
rechtvaardigheid er niet toe. Wes-
terse theologen die Israël steunen, 
gebruiken de Bijbel als wapen 
tegen ons. Maar als je de Bijbel 
leest terwijl je bij een checkpoint 
staat, zie je de gevolgen van de 
bezetting en kom je tot heel andere 
conclusies.’

Je kunt, als je voor vrede bent, 
geen middenweg kiezen, vindt 
Isaac. ‘Je moet dan een kant kiezen. 
In de week waarin de Europese 
Unie vijfenzeventig jaar Israël viert, 
heeft ze tevens haar verontwaardi-
ging uitgesproken over het vernie-
tigen van een school door Israël, 
die met EU-geld is gebouwd. Je 
kunt dat niet allebei doen.’

‘Vaak vragen mensen me of ik 
voorstander ben van een twee-sta-
tenoplossing. Hoe nu verder? Maar 
voordat we praten over een oplos-
sing, moet eerst het onrecht stop-
pen. Eerst moeten de Palestijnen 
bescherming krijgen. Er is geen 
sprake van een ‘conflict’. Er zijn 
geen twee mensen die ruzie heb-
ben. Al vele jaren staat de één op de 
keel van de ander. We moeten 
erkennen dat er een werkelijkheid 
is van apartheid in één land. We 
kunnen niet diplomatiek zijn en 
iedereen behagen.’

‘Palestijnen zijn een koppig 
volk’, vervolgt Isaac. ‘Wij gaan ner-
gens heen. Zelfs nu het aantal 
christenen snel afneemt, blijven 
wij overleven. Hoop zit in kleine 
dingen: een kunstproject in Bethle-
hem, of een nieuwe school die 

Palestijnse auteur Munther Isaac: ‘We zijn een koppig volk, we gaan 
nergens heen’

MUNTHER ISAAC (BEELD: YOUTUBE)

Ga eens naar de andere kant van de muur. Ontmoet Palestijnen, praat 
met hen. Het zal je blik veranderen. Die simpele boodschap heeft 
dominee Munther Isaac. Vorige week was deze Palestijnse theoloog in 
Rotterdam om de Nederlandse vertaling te presenteren van zijn boek: 
De andere kant van de muur.
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opent. Mijn boek is een uitnodi-
ging: kom en zie.’

Al-Haq
Na Isaac komt Dick Couvee aan het 
woord. Hij was ooit dominee van 
de Pauluskerk. ‘We zien een koloni-
aal systeem met alles wat daarbij 
hoort’, vindt Couvee. ‘Bezetting van 
land, onderdrukking, slavernij, 
segregatie, annexatie.’

‘Munther ontkent het bestaans-
recht van Israël niet’, vervolgt hij. 
‘En hij roept al helemaal niet op tot 
het vertrek van Joden uit het land. 
Hij wil dat het bestaansrecht van 
Palestijnen in het land erkend 
wordt. Daarin past geen Nation 
State Law’, zegt Couvee, verwijzend 
naar de Israëlische wet die de 
Joodse identiteit van Israël stevig 
verankert. ‘Of van welke uiting van 
superioriteit tegenover Palestijnen 
dan ook.’

Geïnteresseerd luisteren de 
aanwezigen naar Couvee, terwijl de 
organisatie haar uiterste best doet 
een videoverbinding tot stand te 
brengen. Er is een vertegenwoordi-
ger van de Palestijnse mensenrech-
tenorganisatie Al-Haq uitgenodigd. 
Deze organisatie is twee jaar gele-
den door Israël verboden. Haar 
gebouwen zijn binnengevallen, 
wegens de verdenking van banden 
met terrorisme. Ook vijf andere 
Palestijnse mensenrechtenorgani-
saties zijn op die manier aange-
pakt. Bewijs voor connecties met 
terreur ontbreekt echter.

Intifada
Munther Isaac vertelt later in een 
interview dat hij opgroeide tijdens 
de Eerste Intifada. Die eerste groot-
schalige Palestijnse opstand begon 
in 1987. ‘Ik was toen acht of negen. 
Dagelijks waren er demonstraties 
bij ons huis. Er was een avondklok. 
We kregen thuisonderwijs, omdat 
Israël de scholen had gesloten. De 
sfeer was gewelddadig. We hadden 
botsingen met soldaten, er klonken 
schoten vlakbij ons huis. Soms 
lagen we op de vloer, terwijl kogels 

ons huis binnendrongen. Een sol-
daat heeft me een keer geslagen. 
Dat zijn mijn jeugdherinneringen. 
Dus nee, het was geen zegen om in 
de geboorteplaats van Jezus op te 
groeien. Tegenwoordig vind ik dat 
speciaal, maar als kind niet.’

Later was er nog een intifada, 
de tweede, die startte na de eeuw-
wisseling. Dit is de periode waarin 
Israël begon met het bouwen van 
de muur. Ook die periode had 
impact op Isaac. ‘We spraken elke 
dag over de bezetting. Ik moest 
vaak langs checkpoints. Soms kon 
ik niet eens naar huis. Duizenden 
mensen zijn door Israël gedood. 
Wij waren tegen zelfmoordaansla-
gen, maar soms wist ik niet meer 
waarom. We zagen de wanhoop die 
mensen daartoe dreef. Ik heb let-
terlijk elke dag gestreden tegen 
haat. Als je aan die haat toegeeft, 
kom je in een vicieuze cirkel 
terecht. Wat de soldaten ons bij de 
checkpoints aandeden, was zo erg. 
Hun doel was ons te vernederen. 
Soms sloten ze een weg door er een 
groot gat in te graven, zodat er geen 
auto meer overheen kon. De taxi 
zette ons af en dan moesten we 
lopen. Dan wachtten we uren in de 
hitte, terwijl de soldaten af en toe 
iemand lieten passeren: ‘Wie is de 
volgende die verder mag? Nee, jij 
niet. Ja, jij, yalla, kom!’ Dan mocht 
diegene verder. Maar anderen niet. 
Het was zo ontmenselijkend, 
vooral als er oude mensen bij 
waren. Dat zijn de emoties waar-
mee we moesten leren omgaan. 
Dagelijks zagen we bloedvergieten 
op tv.’

Zionisme
De muur is niet gebouwd voor de 
veiligheid, stelt Isaac, maar heeft 
maar één doel: kolonisatie. ‘Elke 
dag gaan er Palestijnen stiekem 
naar de Israëlische kant. Dat toont 
aan dat de muur niet met veiligheid 
te maken heeft. Als je kijkt naar 
Bethlehem: de muur zorgt ervoor 
dat we als gemeenschap niet kun-
nen groeien of een toekomst voor 
nieuwe generaties kunnen opbou-
wen. Er zijn geen groene gebieden 
meer. De muur verstikt al het leven 
voor Palestijnen. De reservaten in 
de Westelijke Jordaanoever zijn 
geïsoleerd. Het leger hoeft maar 
een paar checkpoints te sluiten, of 
Bethlehem of Jericho is volledig 
van de buitenwereld afgesloten.’

Daar komt volgens Isaac nog 
iets bij: geweld door Joodse kolonis-
ten. De spaarzame wegen die nog 
open zijn om van plaats tot plaats te 
reizen, lopen steeds vaker langs 
illegale nederzettingen. Die maken 
tevens de apartheid pijnlijk zicht-
baar, vertelt Isaac: ‘Als ik word gear-
resteerd, kom ik voor een militaire 
rechtbank. Daar kan ik voor perio-

des van drie maanden vastgezet 
worden en dat kan eindeloos wor-
den verlengd. Voor kolonisten gel-
den andere wetten en zij hebben 
andere rechtbanken.’

De lobby voor Israël maakt zich 
zorgen over de huidige extreem-
rechtse regering van premier Ben-
jamin Netanyahu. Er was onlangs 
zelfs een demonstratie met Ronny 
Naftaniel als boegbeeld en ook 
onder christenen die Israël door 
dik en dun steunen, klinken nu ver-
ontruste geluiden.

Isaac kijkt er op een andere 
manier naar. Ook de vorige regerin-
gen van Israël deugen volgens hem 
ten diepste niet. ‘Met alle respect 
voor die lobby, maar wat we nu zien 
is de natuurlijke uitkomst van zio-
nisme. Dit is geen uitwas. Dit is de 
vrucht van zionisme. Dus als zij 
bezorgd zijn, kan dat niet: dit is pre-
cies wat wij altijd al hadden gezegd 
dat zou gebeuren.’

Isaac blijft toch hoop houden. 
Natuurlijk, er moeten sancties 
komen tegen Israël, het onrecht 
moet stoppen. Maar op kleine 
schaal kan het al helpen als men-
sen Palestina bezoeken en Palestij-
nen ontmoeten. Hoe? Dat kan 
simpel zijn. ‘Je kunt zelf naar Beth-
lehem gaan en rondlopen, mensen 
ontmoeten. Er zijn Palestijnse 
hotels en restaurants en reisorgani-
saties die je kunnen meenemen 
naar vluchtelingenkampen. Dan 
zie je de andere kant van de muur.’ 
Het zal ongemakkelijk zijn, denkt 
Isaac, maar er zal een wereld voor 
je opengaan. •

Palestijnse auteur Munther Isaac: ‘We zijn een koppig volk, we gaan 
nergens heen’

(BEELD: REMCO VAN MULLIGEN)
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 is de community van lezers van het crossmedia-platform  
de Kanttekening.

Als actieve members staan we maandelijks stil bij een actueel of relevant 
thema, zoals terrorisme, geld, modern China of de Nederlandse rechtsstaat. 
Het gekozen thema ondersteunen we met het volgende: 

  Maandelijks een boek uit de reeks Elementaire Deeltjes van Amsterdam  
University Press, waarover het Nederlands Dagblad recenseert: ‘beter dan 
Google en Wikipedia samen’, ter waarde van € 15,00 per titel.

  Toegang tot de luistercolleges van Home Academy ter waarde van  
€ 12,50 per maand.

    Een abonnement op het maandblad van de Kanttekening inclusief 
 digitale toegang ter waarde van € 12,95.

   Toegang tot maandelijkse meet-ups met boeiende sprekers  
en schrijvers, inclusief één introducé per keer.

	 	Interessante	kortingen	op	culturele	evenementen,	films,	theaters,
  musea, concerten, optredens en exposities.

Bovendien besteden we in de Kanttekening uitgebreid aandacht aan het 
thema van die maand. Je leest dan stukken van bekende en minder bekende 
schrijvers,	allen	experts	in	het	desbetreffende	vakgebied.

Word nu onderdeel van dK.Academie voor slechts € 29,95 per maand.


